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آیت الله سعیدی در همایش ردای بهشتی :

قم برای طلاب محل 
اسکان دائمی نیست

مدیرکل دفتر اجتماعی فرهنگی استانداری قم:

تشکل های مردم نهاد از فعالیت سیاسی پرهیز کنند

نماینده مردم قم در مجلس خبرگان رهبری گفت: شهر 
بلکه  نیست  دائمی  اسکان  برای  جایی  طلاب  برای  قم 
جایی است که طلاب در دین تفقه پیدا کنند و برای انجام 

رسالت دینی خود به شهرهای خود مراجعه کنند و انوار 
آیت  دهند.   گسترش  عالم  جای  همه  در  را  بیت)ع(  اهل 
که  بهشتی  ردای  همایش  در  سعیدی  سیدمحمد  الله 
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رئیس کل دادگستری استان قم در جمع کارآموزان قضایی:

هیچ تصمیم گیری قضایی بدون لحاظ 
تمام جزییات گرفته نشود

1
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رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

روند کاهشی بستری های کرونایی شکننده است

طلاب به الزامات لباس روحانیت ملتزم باشند 

رئیس کل دادگستری استان قم در جمع کارآموزان قضایی 
گفت: تا زمانی که حتی یک ابهام جزئی هم در پرونده وجود 
دارد دست به قلم نشده و تصمیم گیری نکنید.  حجت 

الاسلام والمسلمین مظفری، در آئین افتتاحیه دوره های 
کارآموزی قضایی 115 و 116 و تحلیف دوره کارآموزی105 
استان قم افزود: خدمت در هر جای این مملکت، خدمت به 

  

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم گفت: در استان قم ظرفیت 
اندازه کافی درتمام حوزه های شهرسازی و معماری وجود دارد و  مهندسی به 
در این بین استفاده ازمشاوران غیربومی ضربه سنگینی به نظام شهرسازی و 
معماری قم وارد کرده است.  امین مقومی در گفت و گویی اظهارداشت : طرح 
مجری ذیصلاح به عنوان یک مشاور امین برای کارفرما، وسیله ای برای حذف 
واسطه گری، افزایش ماندگاری ساختمان و استفاده از مصالح استاندارد در قالب 
یک رویکرد مهم در نظام مهندسی قم دنبال می شود.  وی افزود : تاکنون برای ۲0 

استاندار قم  بر ضرورت توجه به مبانی معماری اسلامی در فضاسازی شهری و 
ساخت مسکن در قم تاکید کرد. سیدمحمدتقی شاهچراغی عصرروز پنجشنبه 
در نشست تجلیل تعدادی از مهندسان استان که به مناسبت روز مهندس برگزار 
شد بیان اینکه مهندسین باید از نگاه دولتی بپرهیزند، مردمی سازی مجموعه  
نظام مهندسی را ضروری دانست و گفت: مطالبه گری و ارائه  راه حل در مسیر 
اصلاح مشکلات باید در دستور کار این نهاد باشد. وی آموزش و توانمندسازی 
را بستر رشد و توسعه دانست و افزود: بایستی بر اساس شرایط اقلیمی، بومی 

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم :
مشاوران غیربومی ضربه سنگینی به شهرسازی قم وارد کرده اند 

استاندار قم تاکید کرد؛
ضرورت توجه به معماری اسلامی در فضاسازی شهری و ساخت مسکن 
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رئیس جمهور :
اقدامات لازم برای رفع فقر مطلق، 

سریعاً اجرایی شود

معاون بین الملل دفتر رهبر معظم انقلاب :
فضای مجازی بهترین بستر

 برای نشر گفتمان انقلاب است 
معــاون بین الملــل دفتــر رهبــر 
معظم انقــلاب گفــت: در صورت 
تولیــد محتــوای خــوب، فضــای 
مجازی بهترین بســتر برای نشــر 
گفتمان اســلام، انقلاب و معارف 
ناب الهی در عصــر جدید خواهد 
بود. حجت الاســلام  و الملسمین 
پایانــی  آییــن  محســن قمــی در 
2جشــنواره شــیخ طوســی کــه با  2

معاون دادستان کل کشور: 
فعالیت جزیره ای بانک ها با اصل 
حمایت از تولید در تعارض است

رئیس جمهور با بیان اینکه نباید 
برنامه هــای رفع فقر مطلــق را به 
آینده موکول کرد، گفت: جلسات و 
برنامه ریزی های خود را بر این محور 
تنظیم کنید که برای همین شــب 
عید بتوانید بــا اقداماتی جهادی، 
دستگیر فقرا و نیازمندان جامعه 
باشید. آیت الله دکتر سید ابراهیم 
رئیسی بعد از ظهر روز پنجشنبه 

 معاون قضایی دادستانی کل 
کشور وضعیت کنونی فعالیت 
بانک ها را جزیره ای توصیف 
کرد و گفت : فعالیت جزیره ای 
بانک هــا بــا اصل حمایــت از 
تولید در تعــارض بوده و برای 
دولت و قوه قضاییه غیرقابل 
پذیرش است.  سعید عمرانی 
روز پنــج شــنبه در جلســه  2

چرا روسیه به اوکراین 
حمله کرد؟

سال  در  شوروی  اتحاد  فروپاشی  دوم  دهه  آغاز  از 
۱۹۹۱ روسیه تحت فشار دو جریان از طرف غرب قرار 

گرفت یکی گسترش اتحادیه اروپا و دیگری گسترش ناتو بود.
همان روزهای اول روسیه به طور مستقیم و غیر مستقیم نسبت به این مساله اعتراض 
کرد اما غرب توجهی نکرد اکنون که مساله عضویت اوکراین در ناتو مطرح شده روسیه 
به دلیل این که یک نوع تسلط سنتی و دیرینه در اوکراین داشته حساسیت نشان داده 
و ژست نظامی گری گرفته است. در سال ۲۰۱۴ در پی انقلاب مخملی در اوکراین 
حکومت طرفدار روسیه فروکش کرد و زلینسکی که طرفدار غرب بود حاکم شد، بلافاصله 
روس ها همان سال شبه جزیره کریمه را ضمیمه خاکشان کردند با این اعتقاد که ساکنین 
این منطقه روس تبار هستند، البته با مراجعه به پارلمان و رأی گیری این کار را کردند. 
در سال ۲۰۱۴ کنفرانسی تشکیل شد که رئیس جمهور فرانسه، آنگلا مرکل و مقامات 
اوکراین و روسیه حضور داشتند و به جمهوری های دونتسک و لوهانسک خودمختاری 
داخلی داده شد، اکثریت مردمان این مناطق روس هستند. این اتفاق مساله ای بود 
که زلینسکی که در اوکراین به قدرت رسیده بود به آن توجه نکرد و چه بسار رفتارهای 
غیرانسانی با ساکنین داشت، در نتیجه مردم این مناطق بارها از روسیه درخواست 
داشتند تا به آن بپیوندند. با همه این شرایط روسیه طی چند روز اخیر استقلال جمهوری 
های دونتسک و لوهانسک را به رسمیت شناخت و اکنون هم هنوز جنگ به سرزمین 
اصلی اوکراین کشیده شده و نیروهای نظامی روسیه برای حمایت از این دو منطقه در 
مقابل نیروهای اوکراین وارد  کیف  پایتخت اکران شده اند. جمهوری های دونتسک و 
لوهانسک در زمان خروشچف هم این مناطق مستقل اعلام شد اما در مجموع زیر نظر 
امپراطوری سوسیالیستی شوروی بود. آمریکایی ها اعتقادشان این است که اگر در برابر 
روسیه سر مساله اوکراین کوتاه آیند و اوکراین متعهد شود که عضو ناتو نمی شود، همین 
تصور را چینی ها در قبال تایوان خواهند داشت لذا شرایط به لحاظ سیاسی حساس 
است اما بعید به نظر می رسد جنگ تمام عیار رخ دهد. بعید است غرب و آمریکا حمایت 
نظامی از اوکراین داشته باشند دلیل این رفتار غرب و آمریکا این است که اوکراین عضو ناتو 
نیست، مساله اصلی این است که آمریکا نگرانی دارد اگر در مورد روسیه نسبت به اوکراین 
واکنش نشان دهد، از طرف دیگر چین هم چنین برخوردی را در قبال تایوان خواهد 
داشت. لذا در این مانده که با روسیه چه کار کند. از طرفی پوتین هم اعلام کرده اگر 
کشورهای خارجی دخالت کنند دست به اقدامی می زند که اروپا تا به حال ندیده، گرچه 
فعلا پوتین در حال نشان دادن نمایش قدرت است و غرب هم. کاری جز صدور بیانیه و 
تحریم نمی تواند کند. البته اعمال تحریم هم برای غرب کار مشکلی است زیرا اروپای 
غربی به انرژی روسیه نیاز دارد، روسیه هم در مقابل نیازهای دیگری دارد  لذا پیچیدگی 
چند بعدی وجود دارد که جز از طریق مذاکره حل نمی شود ضمن این که غرب خودش 
را گرفتار عضویت اوکراین در ناتو نمی کند. تنها راه اوکراین این است که تعهد دهد عضو 
ناتو نمی شود. پس از انقلاب مخملی در اوکراین که حکومت طرفدار غرب روی کار آمد 
برای روسیه نوعی شکست تلقی شد، روسیه و مخصوصا پوتین به قصد این نشسته بودند 

تا اقدام متقابلی انجام دهند و اکنون همان فرصت برای روسیه فراهم شده است.
کارشناس مسائل بین الملل

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم  خبرداد:

احداث مسیر نمایشگاه بین المللی قم
 تا سه ماه آینده 

 مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم  گفت کمسیر اصلی دسترسی 
به نمایشگاه بین المللی قم تا اردیبهشت۱۴۰۱ به بهره برداری می رسد. محمدحسن 
کلهری: افزود عملیات ساخت این مسیر از سمت بهشت معصومه بدون هیچ 
مشکلی در حال اجراست و تا کنون ۵۰درصد پیشرفت فیزیکی داشته است. کلهری 
ادامه داد: از نظر مالی و جذب اعتبار مشکلی نداریم و این پروژه در زمان معین آماده 
بهره برداری می شود. وی تاکید کرد:مسیر فعلی در شرایطی که مسیر جدید افتتاح 
شود غیرقابل استفاده خواهد بود و هزینه ای که برای آن صرف شده بیهوده می شود.

علی بیگدلی*

با معرفی و تقدیراز آثار برتر؛

همایش بین المللی کتاب سال حوزه درقم 
برگزار شد

 اختتامیه »بیست و سومین همایش بین المللی کتاب سال حوزه« و»پنجمین جشنواره 
مقالات علمی حوزه« روز پنجشنبه با پیام آیت الله نوری همدانی از مراجع تقلید و معرفی آثار 

برتر حوزوی در مدرسه معصومیه قم برگزار شد. 
دبیر علمی بیست و سومین همایش کتاب سال حوزه در بخشی از این همایش با بیان 
اینکه همایش کتاب سال، تمام ظرفیت علمی و پژوهشی حوزه های علمیه نیست، بیان 
کرد: این همایش در کنار جشنواره مقالات حوزوی از مهمترین رویدادهای علمی و پژوهشی 
حوزه و آخرین یافته های دانشی این نهاد علمی و فرهنگی است. حجت الاسلام سید حمید 
جزایری با بیان اینکه در بیست و سومین همایش کتاب سال حوزه کتاب ها در ۲۰ گروه و 
مقالات در ۱۶ گروه مورد ارزیابی علمی قرار گرفتند، اضافه کرد: نظر گروه های علمی در 
خصوص انتخاب نویسندگان و آثار برتر در نهایت به شورای علمی همایش ارجاع و طی ساعت 
ها بررسی و جلسه آثار منتخب مشخص شدند. وی با بیان اینکه همایش کتاب سال حوزه 
سالجاری در مقایسه با سال گذشته در ارسال رساله با رشد ۱۵۵ درصدی و در بخش کتاب 
۲۵ درصد رشد را نشان می دهد، افزود: در مجموع ۸۶۵ اثر برگزیده این همایش به مرحله 
ارزیابی تفصیلی در شورای علمی راه پیدا کردند. دبیر علمی بیست و سومین همایش کتاب 
سال حوزه با تاکید بر حضور پررنگ تر بانوان طلبه در همایش کتاب سال حوزه، ابراز داشت: 
در همایش امسال ۲ بانوی طلبه در بخش کتاب و دو بانو نیز در بخش های رساله و مقاله در 
بین برگزیدگان قرار گرفتند. جزایری با اشاره به اینکه پاسخگویی به شبهات و سئوالات روز 
از مهمترین عوامل قرارگیری آثار علمی در بین آثار منتخب بیست و سومین همایش کتاب 
سال حوزه بوده است، گفت: علاوه بر طلاب ایرانی از کشورهایی مانند بنگلادش، بحرین، 
کلمبیا، افغانستان، عراق، پاکستان و لبنان نیز آثاری به دبیرخانه همایش ارسال شده است.

با حکم وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ؛

استاد مجاهدی دبیر دایمی ادبیات آیینی شد
همزمان با آیین پایانی شانزدهمین جشنواره بین المللی شعر فجر و با حضور سید موسی 
حسینی کاشانی مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی  قم، محمدعلی مجاهدی از شاعران 
برجسته کشور، طی حکمی از سوی محمد مهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 

به عنوان دبیر دایمی دبیرخانه شعر و ادبیات آیینی منصوب شد. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان، در متن این حکم آمده 
است: شاعر گرامی و استاد ارجمند جناب آقای محمدعلی مجاهدی ادبیات با الهام از روح 
انقلابی امامان هدایت )ع( و نیز مکتب سرخ عاشورا، عزت و رفعت می یابد و روح را در آسمان 
معرفت به پرواز درمی آورد. در ادامه حکم وزیر ارشاد تصریح شده است: جاذبه شعر آیینی، 
که از منابع ادبی و پر مایه قدسی همچون قرآن، نهج البلاغه، نهج الفصاحه و سخنان نغز اهل 
بیت سرچشمه می گیرد باعث شده تا این نوع از ادبیات، یکی از عوامل مهم تربیتی و انتقال 
دهنده ارزش ها به نسل های گوناگون باشد. شاعر آیینی باورمندانه و پرتلاش به آنچه در 
جامعه رخ می دهد می نگرد و تلاش می کند زیبایی ها را زیباتر از آنچه هست به آرایه های کلام 
زینت بخشد و در برابر کژی ها انذار دهد. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در بخشی از حکم 
خود خطاب به مجاهدی آورده است: نظر به پیشینه و اهمیت شعر آیینی و ضرورت مراقبت 
از این میراث کهن و فرهنگی، جناب عالی که به حمدالله از پیشکسوتان و بزرگان این عرصه 

هستید، به عنوان دبیر دایمی دبیرخانه شعر و ادبیات آیینی منصوب می شوید.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

روند کاهشی بستری های کرونایی 
شکننده است 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: استان قم طی هفته جاری در زمینه ابتلا به بیماری 
در ثبات نسبی قرار دارد و در زمینه بستری های کرونایی روند کاهشی داشتیم اما وضعیت 
شکننده است.  مهدی مصری در نشست ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات 
پاسخ به بحران استان که در سالن کرامت استاندرای قم برگزار شد، اظهار کرد: این هفته قم 
در زمینه ابتلا به بیماری روند با ثباتی را طی کرده و روند بستری ها و مرگ و میرها هم با کاهش 
روبرو است اما وضعیت استان شکننده است و با توجه به اینکه در اسفندماه با جشن های 
نیمه شعبان روبرو خواهیم بود و به خریدهای عید و سفرها نزدیک می شویم باید وضعیت را 
به شدت کنترل کنیم. وی بیان کرد: اگر بتوان وضعیت را کنترل و مدیریت کنیم می توانیم 
راحت تر از پیک عبور کنیم چراکه قم زودتر وارد پیک شده و در زمینه شناسایی بیماران و 
قرنطینه افراد مشکوک حرف اول را می زند که این نکته مهم را به دست اندرکاران بهداشت و 

سلامت تاکید کرده ایم.

   سازمان آرامستانها شهرداری قم
 در نظر دارد یک باب سالن در محوطه سازمان  جنب واحد پذیرش جهت امور فرهنگی، خدمات و تشریفات متوفی را با 

مشخصات و مقررات به شرح ذیل از طریق برگزاری مزایده عمومی به اشخاص واجد شرایط بصورت استیجاری واگذار نماید: 
شرح مختصر:

یک  باب سالن  به مساحت 130 متر مربع با امکانات برق – آب - گاز ، دارای سه درب ورودی ، نمای کف و بدنه سنگ ، واقع در محوطه 
سازمان بهشت معصومه جنب واحد پذیرش، به مبلغ پایه کارشناس رسمی ماهیانه به مبلغ 97/500/000 ریال    می باشد:

شرایط:
سپرده شرکت در مزایده به مبلغ 1۲0/000/000 ریال می باشد. که هم بصورت واریز نقدی ویا ضمانت نامه بانکی امکان پذیر میباشد. 

 سازمان آرامستانها مکلف می باشد در صورتی که برنده مناقصه حاضر به انعقاد قرارداد نشود سپرده شرکت در مناقصه مشارالیه ضبط می 
نماید و همچنین نفر دوم هم اگر برای انجام عقد قرارداد به او مراجعه گردد و از انجام معامله امتناع نماید سپرده شرکت در مناقصه ضبط 

خواهد شد. 
سازمان آرامستانها در رد وقبول پیشنهادات مختار بوده و هزینه آگهی و کارشناس رسمی برعهده برنده مزایده می باشد.

متقاضیان می توانند جهت دریافت اسناد مزایده و روئیت سالن پس از نشر آگهی نوبت دوم به مدت ۱۰ روز اقدام نمایند.
تذکر مهم: بر اساس آیین نامه معاملات شهرداری ها ، مدت ده روز در بند فوق شامل هم اخذ و هم تحویل اسناد می باشد.

 مبلغ پیشنهادی از حیث مبلغ ) مشخص، معین، بدون قید و ابهام ( بوده ودر پاکت لاک ومهر شده تسلیم گردد.
برنده مزایده در زمان عقد قرارداد ملزم به ارائه برگ سوء پیشینه وعدم اعتیاد می باشد.

سازمان آرامستانها اختیار دارد بعد از بازگشائی پیشنهادات و پس ازبررسی ، برنده مزایده را از یک روز تا هفت روز کاری اعلام نماید.
محل توزیع اسناد: جاده قدیم قم –تهران کیلومتر۴ سازمان بهشت معصومه ساختمان اداری واحد امور پیمانها وقراردادها- تلفن ۱۵3۰

محل تحویل پاکتهای پیشنهادی: قم ،بلوار امام موسی صدر ، ساختمان شهرداری مرکز، طبقه ۴ معاونت خدمات شهری واموراجتماعی ، 
واحد حراست .

این شرکت درنظر دارد خدمات انجام مطالعات ژنوتکنیک،طراحی ومحاسبه،تهیه 

وتدارک مصالح،پایدارسازی وتحکیم دیواره گود واجرای عملیات خاکبرداری وگودبرداری 

به حجم تقریبی 100000 متر مکعب وعمق حدود ۲0 متر مربوط به یکی از پروژه 

های مورد پیمان خود را درشهر قم را به صورت قرارداد E.P.C به پیمانکاران واجد 

شرایط واگذار نماید.متقاضیان درصورت تمایل جهت دریافت اسناد مناقصه به سایت 

betonmashinrazavi.ir مراجعه نمایند.

آگهی مزایده سالن )نوبت اول(

آگهی مناقصه

روابط عمومی سازمان آرامستانها

شرکت ساختمانی بتن وماشین قدس رضوی

شناسه آگهی:1283841

عکس: جهانبخش پیری پور

با معرفی و تقدیراز آثار برتر؛

همایش بین المللی کتاب سال حوزه درقم برگزار شد
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ما و حمله روسیه به اکراین 
سرانجام پس از ماه ها تمرکز قوای روسیه در اطراف 
اکراین، ارتش روسیه حمله همه جانبه ای را به اکراین 
انجام داد تا آن کشور را به تدریج ضمیمه خاک خود 

کند. روسیه با اطمینان از اینکه آمریکا و غرب و ناتو هیچگونه واکنش نظامی در برابر 
اشغال اوکراین از خود بروز نخواهند داد، با تمام قوا از مرزهای اوکراین عبور کرد تا خود 

را به اروپا نزدیک کند. 
اما ایران بخوبی تهاجم روسیه به یک کشور دیگر را درک می کند زیرا ظرف دویست 
سال گذشته روسیه تزاری سرزمین بزرگ قفقاز را از ایران جدا کرد و شوروی هم در 

جنگ صدام با ایران، از عراق حمایت کرد. 
الان هم در مذاکرات هسته ای، روس ها سعی دارند زمام  مذاکرات با آمریکا را به 
دست خود بگیرند و اقتدار ایران را در موضوع هسته ای مخدوش کنند.  متأسفانه 
روس ها تأثیرگذارترین کشور در مهم ترین موضوع امنیت ملی که برجام است، شده 

اند که برای جمهوری اسلامی بسیار ناگوار است. 
از طرفی روس ها مانع رسیدن گاز ایران به اروپا هستند و یک رقیب جدی برای ایران 

در حوزه نفت و گاز هستند. 
روس ها در عین درگیر شدن با سیاست های آمریکا و اروپا سعی دارند انتقال گاز 
روسیه به آلمان را حفظ کنند و بازار خود در اروپا را توسعه دهند. روس ها بیشترین بهره 

را از شکاف بین ایران و غرب تا کنون از کارت ایران داشته اند. 
در هر صورت تهاجم روسیه به اوکراین فرصت مناسبی برای جمهوری اسلامی ایران 
است تا سیاست درست »نه شرقی نه غربی« را که برآمده از انقلاب اسلامی است 
در سیاست خارجی دنبال کند و ضمن توسعه روابط با روسیه و  چین، تنها به آنها 
تکیه نکند بلکه روابط اقتصادی متوازنی را با کشورهای غربی هم برقرار کند و قدرت 
اقتصادی خود را تقویت کند. از طرفی تجربه تلخ تجاوز به یک کشور همسایه را برای 

مردم کشورهای جنگ زده در نظر داشته باشد. 
گرچه به نظر می رسد که کار اکراین تمام است ولی باید به آینده توجه کرد و به 

هوش بود. 

آیت الله حسینی بوشهری در خطبه های نماز جمعه قم :

توسعه طلبی غرب و ناتو، عامل بحران 
اوکراین است

خطیب نمازجمعه قم با تأکید بر اینکه ریشه اتفاقات روسیه و اوکراین در توسعه 
طلبی دنیای غرب و ناتو است، گفت: موضع رسمی جمهوری اسلامی این است 
که ما به دنبال جنگ نیستیم؛ زیرا طعم تلخ جنگ را چشیده ایم و جنگ را محکوم 

می کنیم اما توسعه طلبی را هم محکوم می کنیم. 
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در خطبه  های نماز جمعه ششم اسفند 
۱۴۰۰ که در مصلی قدس قم برگزار شد، عنوان کرد: امام موسی کاظم )س( در 
سن ۲۰ سالگی به امامت رسیدند و بعد از 3۵ سال امامت در سن ۵۵ سالگی شهید 
شدند و ویژگی بارز این امام بردباری است که حتی در مقابل مخالفین نیز بردبار بودند 

به همین دلیل به کاظم یعنی فروبرنده خشم ملقب شدند.
وی در رابطه با ۲7 رجب گفت: درس رسالت پیامبر )ص( برای دوران ما این است 
که پیامبر )ص( در عصر جهالت اولا برگزیده شدند و امروز نیز در جاهلیت مدرن 
مواجه هستیم که برای جوامع نسخه می پیچند و می خواهند اراده  شان را بر جوامع 
تحمیل کنند و اسم آن را نیز حقوق بشر و آزادی می گذارند و جوانان نیز جذب 

شعارهای این ها می شود.
رئیس شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم اظهار کرد: امروز هم بعثت 
ادامه داد و بعثت محصور به ۲3 سال نیست و تا دامنه قیامت ادامه دارد؛ زیرا پیامبر 

برای بشریت مبعوث شدند.
باید به نسل جوان بها داد آن ها آینده سازان کشور هستند 

وی ادامه داد: ۴3 سال از انقلاب گذشته است و مردم انقلاب را دوست دارند و 
فقط انتظار دارند که اهداف انقلاب در جامعه انجام شود و مردم در ۲۲ بهمن نیز بیان 
کردند که ما با انقلاب قهر نیستیم و با مسئولانی که ما را درک نمی کنند قهر هستیم.

وی با اشاره به اینکه به نسل جوان باید بها داد؛ زیرا آن ها آینده سازان کشور هستند، 
افزود: باید از ظرفیت های منابع خدادادی کشور استفاده کرد و رهبر معظم انقلاب 
نیز بارها به این امر تأکید کردند و اگر مسئولان این مسائل را حل کنند اگر همه دنیا 

هم ما را تحریم کنند نمی توانند در مقابل ملت ما ایستادگی کنند.
خطیب نماز جمعه قم بابیان اینکه ما حوادث روسیه و اوکراین را از قضیه تاریخی 
بررسی می کنیم و از جناحی طرفداری نمی کنیم، گفت: زمانی که شوروی فرو ریخت 
یکی از پیمان هایی که بسته شد این بود ناتو در این منطقه ورود نداشته باشد؛ اما این 

ناتو بر سر پیمانش ماند؟
وی ادامه داد: بسیاری از کشورهایی که بلوک شرق بودن به صورت پلکانی وارد 
ناتو کردند و آرام آرام نیروهایشان آوردند تا به اوکراین رسیدند و رئیس جمهور اوکراین 
نیز در دامن غرب قرار گرفت و کشور روسیه نیز به این ها اعلام کرد که عقب نشینی 
کنید اما آن ها گفتند که حاضر به عقب نشینی نیستیم. وی با تأکید بر اینکه ریشه 
این اتفاقات توسعه طلبی دنیای غرب و ناتو است، افزود: موضع رسمی جمهوری 
اسلامی این است که ما به دنبال جنگ نیستیم و ما طعم تلخ جنگ را چشیده ایم و 

جنگ را محکوم می کنیم اما توسعه طلبی را هم محکوم می کنیم.

رئیس کل دادگستری استان قم:

هیچ تصمیم گیری قضایی بدون لحاظ تمام 
جزییات گرفته نشود

رئیس کل دادگستری استان قم در جمع کارآموزان قضایی گفت :: تا زمانی که 
حتی یک ابهام جزئی هم در پرونده وجود دارد دست به قلم نشده و تصمیم گیری 

نکنید. 
حجت الاسلام والمسلمین مظفری، در آئین افتتاحیه دوره های کارآموزی قضایی 
۱۱۵ و ۱۱۶ و تحلیف دوره کارآموزی۱۰۵ استان قم افزود: خدمت در هر جای این 

مملکت، خدمت به نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران است. 
وی خطاب به کارآموزان قضایی اظهارکر کرد: این دوره یک فرصت طلایی برای 
شماست آن را مغتنم شمرده و قدر آن را بدانید. مقدماتی که در این دوره سپری می 
کنید کار را در دوران قضاوت برای شما آسان می کند. در تمام موضوعات دوره شرکت 

کنید و آنرا جدی بگیرید که بسیار مهم می باشد. 
حجت الاسلام والمسلمین مظفری ادامه داد: در طول مسیر دو خطر در پیش روی 
شما می باشد که اگر جدی نگیرید با مشکل مواجه می شوید یکی اینکه باید خودتان 
را تجهیز کنید و منظور از تجهیز این است که دوره ای را که برای شما عزیزان گذاشته 
اند را جدی بگیرید. دوم اینکه باید همت کنید و دانش خودتان در رابطه با پرونده ای 
که رسیدگی می کنید به روز کنید و تا زمانی که حتی یک ابهام جزیی هم در پرونده 

وجود دارد دست به قلم نشده و تصمیم گیری نکنید. 
رئیس کل دادگستری استان در خصوص نظریات کارشناسی بیان داشت: تمام 
نظریات کارشناسی مقدمه ای برای علم قاضی می باشد تا بتواند به یک نتیجه ای 
برسد ولی در نهایت مسئولیت با خود قاضی می باشد. و آن هم بستگی به دانش و 
همت او دارد.  حجت الاسلام والمسلمین مظفری در ادامه گفت: بخش مهمتر کار 
کارآموزان قضایی این است که برای تصدی منصب قضا که بدون شک از شئونات 
انبیا عظام الهی و ائمه معصومین )ع( و خطیرترین و حساس ترین شان از شئونات 
حکومت اسلامی است، خود را آماده کنند و ویژگی های شخصیتی خود را که برای 
منصب قضا لازم است، تقویت نمایند. حجت الاسلام والمسلمین مظفری با اشاره به 
این مطلب که کارآموزان قضایی باید از استقلال، اقتدار و سرعت در تصمیم برخوردار 
باشند، ادامه داد: کارآموزان قضایی باید قاطعیت و جسارت را در خود پرورش دهند 
تا بتوانند بر مبنای عدالت محوری مسائل را درک کرده و حکم قانونی متناسب را 
صادر کنند. وی در پایان استقلال از فشارهای درونی و بیرونی را از دیگر ویژگی های 
قضات برشمرد و اظهار داشت: قاضی باید آنقدر قوی و مقتدر باشد که بتواند مستقل 
و مقتدر بوده و با جرات و جسارت تصمیم گیری کند و در رابطه با رسیدگی به پرونده 

هیچ توصیه ای را حتی از نزدیکترین افراد زندگی خود نباید بپذیرد .

اخبار

معاون نظارت و بازرسی سازمان صنعت استان قم

ثبت قیمت تولید کننده کالا توسط 
واحدهای صنعتی الزامی است

 معاون نظارت و بازرسی سازمان صنعت، معدن و تجارت  استان قم گفت: ثبت 
قیمت تولید کننده کالا توسط واحدهای صنعتی مشمول طرح در این استان الزامی  
است و بازرسان به صورت مستمر برروند اجرای دقیق طرح توسط واحدهای مشمول 

آن،  نظارت دارند. 
احمد رضا سمیعی نسب در گفت وگویی اظهارداشت  راهبرد ما در زمینه اجرای 
دقیق این طرح در استان همراهی با تولید کنندگان و اجرای سیاست های تشویقی 
است اما در مواقعی که برخی از واحدها از انجام وظایف خود کوتاهی کنند، پرونده 
تخلف با عنوان عدم درج قیمت تولید کننده و گران فروشی به تعزیرات حکومتی 

ارسال می شود.
از طریق  قیمت  افزود: طرح شفاف سازی  بیان جزییات طرح،  با  درادامه  وی 
درج قیمت تولید کننده روی کالا در ستاد تنظیم بازار کشور مصوب و برای اجرا به 
استان ها ابلاغ شده ؛ این طرح از آذرماه سال جاری آغاز و تاکنون چهار مرحله از آن 

اجرایی شده است.
وی گفت: درهمین رابطه درمرحله نخست از بیست و هفتم آذرماه ثبت قیمت 
تولید کننده بر روی کالاهایی همچون آبمیوه، آب معدنی، ماءالشعیر، نوشابه گاز دار، 
غذاساز، نوشیدنی ساز، چرخه گوشت و ماکروویو الزامی شد، در مرحله دوم که از 
چهارم دی ماه آغاز شد، قیمت کالاهایی همچون پودر لباسشویی، دستمال کاغذی، 

پوشک بچه، یخچال و فریزر، تلویزیون و ماشین لباسشویی مشمول طرح کرد.
سمیعی نسب ادامه داد: در مرحله سوم از تاریخ ۱۹ دی ماه درج قیمت تولیدکننده 
فیلتر روغن، روغن موتور، محصولات شوینده،   ترمز،   انواع لنت  کالاهایی مانند 
محصولات سلولزی، سس، رب، کنسروها، ترشیجات و ماکارانی الزامی شد و در 
مرحله چهارم از بیست و سوم بهمن ماه، درج قیمت تولیدکننده کالاهایی نظیر 
انواع حبوبات، ادویه ها، غلات، چای، دمنوش ها،  قهوه، آجیل و خشکبار بسته بندی 
شده، فرآورده های پروتئینی، انواع غذاهای آماده و نیمه آماده، انواع کیک، کلوچه، 
بیسکویت، چیپس، پفک و موارد مشابه، لوازم خانگی، صوتی و تصویری به صورت 

کامل و ۵۱ قلم هم لوازم یدکی خودرو الزامی شد.
وی گفت: در همین راستا کمیته راهبردی نظارت بر اجرای این طرح در سازمان 
صنعت،  معدن و تجارت قم تشکیل شد و در قالب این کمیته به ریاست رییس 

سازمان و با حضور معاونان هر روز جلسه کاری برای پیشبرد امور تشکیل می شود.
وی با اشاره به این که واحدهای تولیدی استان که شامل گروه های مورد نظر طرح 
به شمار می رود، احصا شد، بیان داشت: در سه مرحله نخست طرح، ۲۸ واحد 
تولیدی استان مشمول این درج قیمت بود که از این میان، بهره برداران ۲۵ واحد 

اقدام لازم برای درج قیمت تولید کننده را بر روی محصولات خود انجام دادند.
لزوم همراهی مردم در اجرای دقیق این طرح در استان قم 

سمیعی نسب افزود: درمرحله چهارم نیز ۵۱ واحد تولیدی استان شامل طرح به 
شمار می آید که در همین خصوص در گام نخست کارشناسان حوزه صنعت و بازرسی 
سازمان صنعت به این واحدهای تولیدی به صورت حضوری مراجعه و موضوع الزام 

درج قیمت تولید کننده بر روی محصول را به آنان ابلاغ می کنند.
وی ادامه داد: در روش قبلی که قیمت مصرف کننده بر روی محصولات درج 
می شد در شماری از موارد قیمت ثبت شده رقم حقیقی نبود، ما در رابطه با توزیع 
کالا سه حلقه داریم یک قیمت درب واحد تولیدی یا درب انبار وارد کننده، حلقه 
پخش یا عمده فروشی و یک حلقه خرده فروشی، حداکثر سود کالا در این جریان 
توزیع از هنگام خروج از درب واحد تولیدی یا انبار واردکننده تا زمان رسیدن به دست 

مصرف کننده نهایی باید 3۰ درصد باشد.
معاون سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: اما در مواقعی مشاهده می شد 
قیمت هایی که تولیدکننده فاکتور می کرد با آن قیمتی که محصول در نهایت به 
دست مصرف کننده می رسید )براساس قیمت مصرف کننده درج شده بر روی 

کالا( گاهی تا ۱۰۰ درصد یا بیشتر افزایش یافته بود.
وی با اشاره به لزوم همراهی مردم در اجرای دقیق این طرح در استان قم، ادامه 
داد: با اجرای طرح ثبت قیمت تولید کننده، محصول باید حداکثر با 3۰ درصد سود 

نسبت به قیمت درج شده بر روی آن به دست مصرف کننده نهایی برسد.

 در همایش کتاب سال حوزه صورت گرفت :

تجلیل از شخصیت علمی آیت الله نوری همدانی 
در همایش کتاب سال حوزه از شخصیت ممتاز علمی آیت الله نوری همدانی و 

محققان و پژوهشگران برگزیده تجلیل شد.
براساس این گزارش ، در بیست و سومین همایش کتاب سال حوزه و پنجمین 
جشنواره مقالات علمی حوزوی که پیش از ظهر روزپنجشنبه  در قم برگزار شد سه اثر 

برگزیده این همایش معرفی شدند.
کتاب های روایات جذب اثر هادی معصومی، طرح کلی اندیشه مقاومت اثر علی 
مهدیان و رساله دکتری نقد وجودی مبانی انسان شناختی اندیشه های اخلاقی 
روشنفکری معنویت گرای معاصر ایران نوشته محمدجواد فرج نژاد به عنوان آثار 

برگزیده این همایش معرفی و و از مولفان این آثار تجلیل شد.
در این همایش از آیت الله نوری همدانی به عنوان شخصیت ممتاز علمی و فقیه 

انقلابی حوزه های علمیه معرفی و از ایشان تجلیل شد.
حجت الاسلام جزایری دبیر این همایش با بیان اینکه دو هزار اثر علمی از ایران و 
۱۱ کشور های دیگر به دبیرخانه این همایش ارسال شد افزود در مجموع و پس از 
بررسی های انجام شده 7۶ اثر به عنوان برگزیده، شایسته تقدیر و شایسته تحسین 

انتخاب شدند.
وی تمدن اسلامی، پیامد های کرونا، زن و خانواده، جمعیت، محیط زیست و بیانیه 

گام دوم انقلاب را از مهمترین موضوعات این آثار علمی اعلام کرد.
آیت الله نوری همدانی، در دیدار معاون پژوهش و دست اندرکاران همایش کتاب 
سال حوزه که در این همایش به صورت تصویری پخش شد، با تاکید بر اهمیت 
پژوهش در حوزه های مختلف علوم دینی گفت: برای معرفی اسلام به دنیای امروز 
تمام  پژوهش در  زمان معاصر ضرورت  نیازمند های  و  برطرف کردن مشکلات  و 

زمینه های معارف و علوم اسلامی بیش از پیش احساس می شود.
وی در ادامه به شرح گستره علوم و معارف اسلامی و همچنین نیاز های جامعه 
تربیت  است  لازم  افزود:  حوزه ها،  در  تخصص گرایی  دانستن  لازم  با  و  پرداخته 
پژوهشگران بر اساس استعداد و توانایی آنان باشد، در گذشته تربیت محققان بر 
اساس توانایی و ذوق آن ها بوده و این موضوع را در سیره امام باقر )علیه السلام( و 
امام صادق )علیه السلام( به روشنی مشاهده می کنیم که ایشان افراد را بر اساس 

استعداد و توانایی های که داشتند دسته بندی و آموزش می دادند.
 

 استاندار قم در دیدار با سفیر پاکستان تاکید کرد:

ارتباط ایران و پاکستان بر مبنای اشتراکات 
فرهنگی است 

استاندار در دیدار با سفیر پاکستان در ایران، با اشاره به ارتباط فرهنگی مردم دو 
کشور، گفت: در تلاش هستیم تا بسترهای مناسب را برای میزبانی بهتر زائران فراهم 

کنیم.
سید محمد تقی شاهچراغی روز پنجشنبه  در دیدار با رحیم حیات قریشی، سفیر 
پاکستان در ایران با اشاره به ارتباط محکم فرهنگی و مذهبی مردم ایران و پاکستان 

، گفت: حضور زائرین و مسافرین پاکستانی در قم مایه خرسندی مردم قم است.
استاندار قم با اشاره به علاقه مردم پاکستان برای حضور در اماکن مذهبی و زیارت 
اماکن مقدسه در قم، اضافه کرد: در تلاشیم تا با آماده سازی بستر های مناسب 

میزبانی از زائرین ، شرایط در خور و شایسته ای برای این عزیزان فراهم کنیم.
شاهچراغی به جایگاه ملت پاکستان در منظر رهبر معظم انقلاب اشاره و تصریح 

کرد: ایشان همواره از مردم پاکستان به خوبی، عظمت و بزرگی یاد می کنند.
وی افزود: شجاعت مردم و دولت پاکستان در مقابله با مستکبران و ظالمان زبان زد 
است. شاهچراغی ظرفیت های مذهبی و علمای بزرگ اسلام در قم را مورد توجه قرار 
داد و ادامه داد: قم برای ارائه جلوه واقعی و صحیح اسلام و خنثی کردن تلاش های 
دشمنان اسلام در اشاعه تفسیر های غلطی همچون گروه های تکفیری آمادگی 
کامل دارد.  نماینده عالی دولت در استان همچنین به مشکلات و مسائل زائرین 
در طول سفر به ایران اشاره کرد و افزود: با رایزنی و تعامل بین دولت های ایران و 
پاکستان این مسائل حل شدنی است.  رحیم حیات قریشی سفیر پاکستان در تهران 
نیز با تشکر از میزبانی مردم و دولت ایران از زائرین کشور پاکستان در مناسبت های 
مختلف، اضافه کرد: عشق به اهل بیت )ع( ، پیامبر اکرم )ص( و اسلام عزیز میان دو 

ملت پاکستان و ایران مشترک است.

رئیس جمهور با بیان اینکه نباید برنامه های رفع فقر مطلق را به آینده موکول کرد، 
گفت: جلسات و برنامه ریزی های خود را بر این محور تنظیم کنید که برای همین 

شب عید بتوانید با اقداماتی جهادی، دستگیر فقرا و نیازمندان جامعه باشید.
آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی بعد از ظهر روز پنجشنبه در نخستین جلسه 
شورای عالی رفاه و تامین اجتماعی در دولت سیزدهم، با بیان اینکه نظام جمهوری 
اسلامی ایران پرچمدار برقراری عدالت اجتماعی است و لذا وجود فقر در جامعه 
اسلامی به هیچ وجه زیبنده این نظام نیست، گفت: جامعه اسلامی باید مبتنی بر 
عدالت اجتماعی اداره شود.  رئیس جمهور با اشاره به اینکه راهکار اصلی و اساسی 
برای رفع فقر اصلاح شاخص ها و زیرساخت ها در جهت برقراری عدالت اجتماعی 
است، افزود: درست است که برای ایجاد عدالت پایدار اقتصادی و اجتماعی باید 
در توزیع ظرفیت ها و امکانات، عادلانه عمل شود و زمینه ها و بستر های ایجاد فقر 

و بی عدالتی را اصلاح کرد، اما نباید از رسیدگی به فقرا و نیازمندان نیز غافل ماند.
دکتر رئیسی اظهار داشت: اصلاح ساختار ها و شاخص ها نسبت به رسیدگی به 
فقرا و نیازمندان تقدم رتبی دارد، اما هم زمان با اجرای برنامه ها و اقدامات بلند مدت 
و ساختاری باید به شکلی کاملا عزتمندانه به فقرا و نیازمندان نیز رسیدگی کرد و 
برنامه هایی عاجل و فوری برای رفع فقر مطلق داشت. رئیس جمهور به تأکیدات 

مقام معظم رهبری به ویژه خطاب به دولت مردمی و تحول گرا، مبنی بر تهیه و تنظیم 
پیوست عدالت برای همه تصمیمات و اقدامات اشاره و تصریح کرد: محور عمل این 
دولت اجرای عدالت است. هیچ تصمیم و اقدامی در این دولت نباید باعث ایجاد و 
تشدید فشار اقتصادی به آحاد کم برخوردار جامعه شود. رئیسی در ادامه سخنانش 
یکی از ضروری ترین اقدامات در مسیر رسیدگی به فقرا و نیازمندان را به روزرسانی 
سامانه جامع اطلاعاتی رفاه و تامین اجتماعی دانست و خاطرنشان کرد: سامانه 
اطلاعاتی زیر مجموعه وزارت رفاه باید به روزرسانی شده و در راستای جامعیت 
اطلاعات آن، با دیگر سامانه های اطلاعاتی دستگاه های ذیربط یکپارچه و مرتبط 
شود. رئیس جمهور یکی دیگر از اقدامات لازم در راستای اصلاحات ساختاری برای 
رفع فقر و ارتقای وضعیت رفاهی مردم در دولت مردمی را ارتقای نقش و سهم مردم و 
بهره گیری از ظرفیت های مردمی در برنامه ریزی ها عنوان کرد و گفت: از تجربه های 
موجود در استفاده از ظرفیت های نهاد های مردمی همچون خیریه ها، بسیج و 

امثال آن برای به میدان آوردن ظرفیت های مردمی بهره گرفته شود.
دکتر رئیسی تجربه به میدان آوردن ظرفیت های مردمی در موضوع امدادرسانی 
عمومی در اوایل همه گیری کرونا از سوی مقام معظم رهبری را مورد اشاره قرار داد و 
افزود: وزارت رفاه این روش نمونه فعلیت بخشیدن به نقش مردم در برنامه ریزی های 

عمومی را در راستای رفع فقر به ویژه رفع فقر مطلق ساماندهی و سازماندهی کند.
ظرفیت های مردمی برای رفع فقر مطلق به میدان آید

 رئیس جمهور تاکید کرد: برنامه های رفع فقر مطلق را مطلقا به آینده موکول نکنید. 
رفع فقر مطلق از آن دسته اقداماتی است که حتی نباید از امروز به فردا موکول شود؛ 
جلسات و برنامه ریزی های خود را بر این محور تنظیم کنید که برای همین شب عید 

بتوانید با اقداماتی جهادی، دستگیر فقرا و نیازمندان جامعه باشید.
قرار  امدادی  و  انقلابی  نهاد های  کنار  در  نیز  توان دولت  امروز  رئیسی گفت: 
گرفته و ظرفیت های آنان یکپارچه شده است. باید از این فرصت به نحو احسن و 
هر چه سریع تر برای رفع فقر مطلق و نیز اصلاح ساختار های به وجود آورده فقر و 
بی عدالتی استفاده شود. رئیس جمهور تصریح کرد: طبیعتا اجرای برخی برنامه ها 
برای اصلاح ساختار ها زمانبر است، اما برنامه ها و اقدامات لازم برای رفع فقر مطلق 

را در کوتاه ترین زمان ممکن طراحی و سریعا اجرایی شود.

رئیس جمهور اولین جلسه شورای عالی رفاه و تامین اجتماعی:

اقدامات لازم برای رفع فقر مطلق، سریعاً اجرایی شود

معاون بین الملل دفتر رهبر معظم انقلاب گفت: در 
بهترین  مجازی  فضای  خوب،  محتوای  تولید  صورت 
بستر برای نشر گفتمان اسلام، انقلاب و معارف ناب 

الهی در عصر جدید خواهد بود. 
آیین  در  قمی  محسن  الملسمین  و  حجت الاسلام  
پایانی جشنواره شیخ طوسی که با موضوع دین و فضای 
میان  در  طوسی  شیخ  جایگاه  به  شد،  برگزار  مجازی 
اندیشمندان جهان اسلام اشاره کرد و اظهار داشت: 
بزرگی است که  المصطفی دربردارنده سرمایه  جامعه 
ریشه در حوزه هزار ساله داشته، از اِشراف رهبر معظم 
انقلاب برخوردار بوده، میزبان طلاب و دانش پژوهانی از 
ملیت های مختلف جهان برای استمراربخشی راه انبیای 

الهی است.
وی  ادامه داد: جامعه المصطفی باید ضمن اهتمام به 
تحقق تمدن نوین اسلامی، آنچه بشر به صورت طبیعی 

نمی تواند درک کند، با تمسک به قرآن و سنت و مکتب 
اهل بیت )ع( ارائه کرده، در این مسیر باید به نیاز روز 

بشریت توجه ویژه ای صورت گیرد.
معاون دفتر رهبری با بیان اینکه امروز خوشگذرانی، 
تفکر،  این  افزود:  است  بشریت  دشمن  بزرگ ترین 
به  و  کرده  ترسیم  زندگی  والای  هدف  را  خوشگذرانی 
شده  تبدیل  الهی  تفکرات  تبیین  برای  بزرگ  چالشی 
است. وی  با بیان اینکه امپراتوری رسانه ای می کوشد 
مردم را به دین و مبانی آن بی توجه سازد گفت: تفکر 
هالیوودی و مدرن به دنبال هراس انسان ها از آخرالزمان 
است، در حالی که آخرالزمان دوران رشد و تعالی جوامع 

بشری به شمار می رود.
را مهم ترین  در علوم  غایتمندی  به  بی توجهی  قمی 
تعارض علم مدرن با اندیشه های دینی دانست و یادآور 
شکل گیری  و  تحول خواهی  گونه  هر  با  مقابله  شد: 

نکته های  از  انسانی،  جوامع  در  بنیادین  تغییرهای 
حساس و هراس برانگیز علم مدرن است و انسان ها را از 

حرکت به این سمت دور می سازد.
وی با بیان اینکه به برکت انقلاب اسلامی و مدیریت 
این مسیر  انقلاب، به خادمی در  داهیانه رهبر معظم 
افتخار می کنیم اظهار داشت: جامعه المصطفی شجره 
طیبه ای است که سیر تکاملی خود را روز به روز ارتقا داده، 
این مهم، مرهون برکت های انقلاب اسلامی و راهبری 

رهبر فرزانه انقلاب است.
معاون دفتر رهبری تاکید کرد: اگر خود را از نظر تأمین 
محتوا تقویت کنیم، بی شک در حوزه بهره گیری بایسته 

از امکانات سخت افزاری، موفق تر عمل خواهیم کرد. 
وی ادامه داد: در صورت تولید محتوای خوب، فضای 
و  انقلاب  و  نشر گفتمان اسلام  بستر  بهترین  مجازی 

معارف ناب الهی در عصر جدید خواهد بود.

 معاون قضایی دادستانی کل کشور وضعیت کنونی فعالیت بانک ها را جزیره ای توصیف کرد 
و گفت : فعالیت جزیره ای بانک ها با اصل حمایت از تولید در تعارض بوده و برای دولت و قوه 

قضاییه غیرقابل پذیرش است. 
سعید عمرانی روز پنج شنبه در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید شهرستان آمل افزود 
: متاسفانه شاهد هستیم با محکم شدن بخشنامه ها و آیین نامه ها، بانک ها دست به کاهش 
میزان تسهیلات یا تعداد تسهیلات پرداختی زده اند که قابل قبول نیست.  وی انتظار مهم قوه 
قضاییه از بانک ها را عمل به نص صریح قانون برشمرد و ادامه داد : اقتصاد و دارایی و بانک 
مرکزی باید بدانند که نحوه محاسبه سود بایستی مطابق با بخشنامه ها و قوانین بانک مرکزی 
و همچنین براساس مصوبات شورای پول و اعتبار باشد.  عمرانی گفت : علاوه بر این ، وحدت 
رویه دیوان عالی کشور مبنی بر اینکه سودهای مضاعف و مرکب دارای اشکال قانونی است 

برای همه نهادهای مالی نقشه راه و چهارچوبی تخطی ناپذیر است.  معاون قضایی دادستانی 
کل کشور این رفتار بانک ها را با دستور مقام معظم رهبری مبنی بر حمایت همه جانبه از تولید 
در تعارض عنوان کرد و اظهار داشت : ما از بانک ها اقدام غیر قانونی نخواسته و نمی خواهیم 
بلکه آنچه خواست ماست در اخیتار بانک ها قرار دارد و طبق قوانین و دستورات دولت است.  
وی افزود : وقتی کار به جای باریک کشیده شود آنچه فصل الخطاب حکومت است بر مبنای 
آرای قضایی خواهد بود و لزوم حمایت قوه قضاییه از تولیدکنندگان طرح دعوی علیه بانک 
هاست و در صورت طرح شکایت واحدهای تولیدی مبنی بر مازاد دریافت ما می توانیم اقدام 
لازم را انجام دهیم . عمرانی یکی از مشکلات موجود را هزینه دادرسی برای تولیدکننده عنوان 
کرد و گفت : این هزینه مربوط به قوه قضاییه نیست و لازم است توسط دولت این مسئله با 

مصوبه سران قوه و یا طرحی روشن برطرف شود. 

معاون بین الملل دفتر رهبر معظم انقلاب :
فضای مجازی بهترین بستر برای نشر گفتمان انقلاب است 

معاون دادستان کل کشور: 

فعالیت جزیره ای بانک ها با اصل حمایت از تولید در تعارض است

دبیرکل جمعیت وفاداران انقلاب اسلامی مطرح کرد: 

انتقاد از تصویب عجولانه طرح صیانت در مجلس در زمان بررسی بودجه 
 دبیرکل جمعیت وفاداران انقلاب اسلامی گفت: در شرایطی که نمایندگان 
مجلس درگیر قانون لایحه بودجه ۱۴۰۱ هستند تصویب عجولانه طرح صیانت 

توسط چند نماینده هیچ توجیهی ندارد. 
حبیب الله بوربور دبیرکل جمعیت وفاداران انقلاب اسلامی درباره طرح حمایت 
از کاربران فضای مجازی گفت:  وقتی یک جریان سیاسی، مجلس را در دست می 
گیرد باید پاسخگوی مطالبات همه مردم باشد و قبل از هرکاری نظر اکثریت مردم را 
بداند و از طرفی هم باید پاسخگوی رای دهندگانی باشد که به آنها اعتماد کرده اند.
 دبیرکل جمعیت وفاداران انقلاب اسلامی با بیان اینکه برخی نمایندگان هرگاه 
بتوانند برنامه های خود را پیاده می کنند که یک مورد آشکار آن تصویب عجولانه 
طرح موسوم به صیانت از کاربران فضای مجازی در کمیسیونی به همین نام است، 
افزود: نباید اجازه داد موضوعی اینچنینی که تاییدیه مرکز پژوهشهای مجلس و 

موافقت افکار عمومی را ندارد، عجولانه قانونی شود. 

وی شفافیت را از شعارهای اصلی جریان انقلابی عنوان کرد و یادآور شد:  برخی 
قصد دارند با شلوغ کاری مجوزی بگیرند و طرح مورد بحث را در یک کمیسیون 
جمع کنند. لذا نحوه رای گیری در کمیسیون مربوطه هم دارای اشکال بوده است.
بوربور با بیان اینکه رهبر معظم انقلاب به درستی معتقد است فعالیت در فضای 
مجازی باید اخلاق محور و قانونمند شود، بیان کرد: به همین دلیل کسی مخالف 
قانونمند شدن این فضا نیست. بلکه اصرار داریم کار تقنین باید با اتکا به کار 

کارشناسی و طی شدن روند متعارف انجام شود.
نمایندگان  انقلاب اسلامی گفت: در شرایطی که  دبیرکل جمعیت وفاداران 
مجلس درگیر قانون لایحه بودجه ۱۴۰۱ هستند و نیاز به رسیدگی به مشکلات 
معیشتی و اقتصادی وجود دارد، اقدامات عجولانه چند نماینده توجیه ندارد لذا 
برخی از اقدامات زنگ خطر است و سپردن سرنوشت چنین موضوع مهمی به 

دست یک کمیسیون به صلاح کشور نیست.

حسین علایی*

گفت:  کشور  آموزش  و  سنجش  سازمان  رییس 
سهمیه های کنکور حذف نمی شود و قرار است که سهمیه 

داوطلبان ساماندهی شود. 
عبدالرسول پورعباس روزجمعه در در جمع خبرنگاران 
اظهار داشت: ۲۶ سهمیه در کنکور وجود دارد که شرایط 
برخی از آنها منقضی شده است، بطور مثال برای سهمیه 

رزمندگان دیگر داوطلبی وجود ندارد.
وی افزود: همچنین سهمیه های جدیدی ایجاد شده که 
برخی داوطلب کم و برخی داوطلب بسیاری دارند، با توجه 
به این شرایط گزارش اعلام شده اما تصمیم گیری های 
جدید صورت نگرفته است که احتمالا این تصمیم گیری 

چند ماهی زمان نیاز دارد.
خاطرنشان  کشور  آموزش  و  سنجش  سازمان  رییس 
کرد: برخی از سهمیه ها ظرفیتی برای آنها در نظر گرفته 
شده که یک چهارم تعداد افراد هم نیست، بنابراین باید 

سهمیه ها ساماندهی شوند و یا تجمیع کلی صورت گیرد، 
فعلا پیشنهاد خاصی در این خصوص وجود ندارد، بنده 
هر پیشنهادی را بررسی و در مرحله آزمایش قرار می دهم 

تا نتایج بدست آمده را بتوان به این صورت مشاهده کرد.
 پورعباس با بیان اینکه ساماندهی سهمیه های کنکور به 
آزمون ۱۴۰۱ نمی رسد، عنوان کرد: برای آزمون سراسری 
۱۴۰۱ تا کنون همه موارد اعلام شده و اتفاق جدیدی قرار 

نیست صورت گیرد.
سالانه ۱۰ هزار جابه جایی دانشجویان صورت می گیرد

همچنین  کشور  آموزش  و  سنجش  سازمان  رییس 
درباره لغو مصوبه جابجایی فرزندان اعضای هیات علمی 
داد:  توضیح  اداری  عدالت  دیوان  سوی  از  دانشگاه ها 
وجود  دانشگاه ها  در  دانشجویان  انتقال  و  نقل  نوع    ۴
دارد که دانشجویان در قالب نقل و انتقال ایثارگر، نقل و 
انتقال دانشجویان موافق مبدا و مقصد توسط سازمان 

امور دانشجویان و کمیسیون موارد خاص و نقل و انتقال 
فرزندان اعضای هیات علمی در دانشگاه ها صورت می 
گیرد. پورعباس ادامه داد:  سالیانه بیش از ۱۰ هزار نقل 
و انتقال در دانشگاه های سراسر کشور انجام می شود که 
میانگین انتقال یا جابجایی فرزندان اعضای هیات علمی 

حدود هزار یا کمتر از هزار نفر است.
جابه  ایثارگران  حوزه  در  گذشته   سال  یادآورشد:  وی 
در سایر  به جایی  ، جا  نفری صورت گرفت  جایی صد 

حوزه ها نیز صورت می گیرد.
رییس سازمان سنجش و آموزش کشور تاریخچه اجرای 
مصوبه نقل و انتقال فرزندان اعضای هیات علمی را به 
اوایل انقلاب دانست و عنوان کرد: شورای عالی انقلاب 
فرهنگی این مصوبه را به طور مجدد بازنگری کرده بود و 
اصل مصوبه جابجایی، مصوب شورا است ولی آیین نامه 

اجرایی آن توسط ۲ وزیر علوم و  بهداشت امضا شد.

رییس سازمان سنجش و آموزش کشور:

سهمیه های کنکور ساماندهی می شود

فرمانده کل ارتش: 
بدون خواست ایران هیچ کاری در منطقه شدنی نیست

 فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران گفت: به اذعان 
دشمنان، بدون خواست و اراده ایران در منطقه، هیچ کاری 
شدنی نیست و این دستاورد با تلاش و مجاهدت نیروهای 
مسلح بدست آمده است.  امیر سرلشکر سید عبدالرحیم 
این  یگان های  مسوولان  و  فرماندهان  جمع  در  موسوی، 
نیرو در شمال شرق افزود: قبل از انقلاب، حاکمان، نوکر و 
ذلیل قدرت های استعماری بودند و اجازه هیچ کاری را بدون 
دستور ابرقدرت ها نداشتند و  سفرای کشورهای غربی برای 

شاه ایران تعیین تکلیف می کردند،  ولی امروز به برکت نظام 
مقدس جمهوری اسلامی ایران، سرنوشت مان را خودمان 
تعیین می کنیم. وی اظهار داشت: ایثار جان برای امنیت 
و آسایش هموطنان در ارتش یک فرهنگ سازمانی و عشق 
به ولایت و رهبری و خدمت به مردم در دل و جان کارکنان 
شریف ارتش نهادینه شده است. فرمانده کل ارتش گفت: 
ظهور  برای  آمادگی  انقلاب،  دوم  گام  بیانیه  عطف  نقطه 
حضرت صاحب الزمان)عج( است و باید با افزایش بیش از 

پیش ایمان، دانش و روحیه، این آمادگی را کسب کنیم. امیر 
سرلشکر  موسوی با تاکید بر اینکه ملت شریف ایران همواره 
قدردان این نظام مقدس هستند، افزود: ایثار جان، برای 
امنیت و آسایش هموطنان در ارتش یک فرهنگ سازمانی 
شده و عشق به ولایت و رهبری و خدمت به مردم در دل و 
جان کارکنان شریف ارتش نهادینه شده است. این مهم را 
جهانیان و ملت عزیز ایران اسلامی  در سانحه هوایی اخیر 

در عمل دیدند.
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راه های درمان و کنترل دیسک کمر  متخصص طب سنتی :
چطور بفهمیم آلرژی داریم یا کرونا؟ 

متخصص طب سنتی گفت: فرق آلرژی با ویروس های کرونا عدم وجود بدن  
درد، خستگی و بی اشتهایی است. حساسیت و آلرژی ها هیچ کدام چنین 

علائم هایی را ندارد. 
علیرضا ابوالفضلی، متخصص طب سنتی در برنامه صبح پارسی شبکه جام 
جم درباره آلرژی فصل بهار، گفت: آلرژی زمان ورود ماده ای به بدن و اشتباه 
سیستم دفاعی شروع می شود. آلرژی در برخی افراد واکنش پوستی دارد، 
در اشخاص دیگر به صورت ریزش مو است اما رایج ترین آن به صورت آبریزش 
مشخص می شود. وی ادامه داد: پدیده آلرژی معمولًا از ۲۶ بهمن ماه تا پایان 
فروردین ماه ادامه دارد. آلرژی به طور کلی باعث افزایش سیستم آنتی بادی بدن 

می شود و افرادی که آلرژی دارند سیستم دفاعی قوی تری پرورش می دهند.
این متخصص طب سنتی یادآور شد:علائم آلرژی همانطور که همه می دانیم 
و  سردرد  بینی،  و  صدا  گرفتگی  چشم،  قرمزی  و  خارش  آبریزش،  شامل 
عطسه های شدید می شود. راه درمان قطعی و همیشگی برای افرادی که 
آن  درصد  و ۶۰  وراثتی  عارضه  این  درصد  چهل  ندارد.  وجود  دارند  آلرژی 
اکتسابی است. وی افزود: بعضا آلرژی محدود به فصل نمی شود و در فصول 
مختلف نمایان می شود. افرادی که آلرژی دارند اغلب با جواب مثبت تست 
کرونا مواجه می شوند اما باید بدانند علت اصلی مثبت شدن جواب آزمایش 
آلرژی است. فرق آلرژی با ویروس های کرونا عدم وجود بدن درد، خستگی و 

بی اشتهایی است. حساسیت و آلرژی ها هیچ کدام چنین علائم هایی را ندارد.
ابوالفضلی ادامه داد: شخص برای کسب اطمینان از حال خود و بررسی 
تفاوت آلرژی با کرونا باید به حال جسمی خود در سال های پیشین فکر کند. 
اگر فرد در سال های گذشته نیز حال مشابهی داشته، اکنون بدن درد، تب و 
لرز، بی اشتهایی، خارش گلو و  خستگی ندارد احتمالا دچار کرونا نشده 
است؛چرا که موارد ذکر شده علائمی هستند که در سویه های کرونا وجود 
دارند اما در آلرژی ها دیده نمی شوند. این متخصص طب سنتی گفت: بخور 
دادن بهترین راه برای مقابله با آلرژی است و افراد باید روزی یک الی دو بار به 
خود بخور دهند. در ادامه افراد باید از قرار گیری در فضا های سرد خودداری 
کنند. وی تصریح کرد: خوردن سبزیجات، آناناس و میوه های دیگر می تواند به 
بهبود حال افراد کمک کند. خوردن دمنوش ها نیز می تواند مفید واقع شود. 
افرادی که واکنش پوستی به آلرژی نداشته اند می توانند خوراکی هایی با طبع 
گرم میل کنند. ابوالفضلی ادامه داد: بدن خود را با فاکتورهایی که از بیرون 
دریافت  می کند وفق می دهد. آنتی هیستامین نیز پس از مدتی جذب شدن 
توسط بدن با سرنوشت مشابهی مواجه می شود. همچنین این دارو باعث 
خواب آوری می شود و فعالیت مغز را کاهش می دهد. وی ابراز کرد: این دارو 
برای کسانی که آلرژی دارند توصیه نمی شود و افراد باید به طور طبیعی با آلرژی 
خود مقابله کنند. داروهای شیمیایی مانند آنتی هیستامین و دگزا برای آلرژی 
توصیه نمی شوند و می توانند در طولانی مدت عارضه های دیگری در بدن به 

وجود بیاورند.

این روزها که مشغول خانه تکانی هستید و یا دست کم به آن فکر می کنید! خوب است 
بدانید مکانی که در آن زندگی می کنیم و اشیایی که در این مکان قرار می دهیم، تأثیر 
بزرگی بر سلامتی ما دارند، اما معمولًا توجهی به این مسئله نداریم که دکوراسیون و 

چیدمان خانه چقدر در سلامتی ما نقش دارد.
طراحی داخلی خانه نه تنها جنبهٔ زیبایی دارد بلکه از جهت استفاده، راحتی و رفع 
نیازها نیز مهم است. فضای داخلی خانه باید به گونه ای باشد که بهترین استفاده از فضا 

شده و برای افراد ساکن در آن، راحت ترین حالت ممکن را داشته باشد.
یک محیط مناسب باید به جنبه های روحی و روانی و عاطفی افراد کمک کند، بنابراین 
خیلی خوب است که ترفندهای چیدمان و دکوراسیون را فرابگیریم و به سلامتی مان 

کمک کنیم. 
دکوراسیون چه کمکی به سلامتی و تندرستی ما می کند؟

چیدمان وسایل و دکوراسیون خانه به مرورزمان بر اساس نیازهای ما تغییر می کند. 
طراحی   هایی که امروزه می شناسیم، به میزان زیادی تحت تأثیر مسائل بهداشتی و 

سلامتی اند.
امروزه دیگر می دانیم که اشیاء چه اثری بر بروز برخی از احساسات و هیجانات در 
افراد دارند. دکوراسیون خانه باید علاوه بر تأمین آسایش و راحتی، ایمن باشد و بتوانید 
به راحتی در خانه حرکت کنید، آن را تمیز کرده و نظم و ترتیب بدهید. هرچند مقولهٔ 
سلامتی چیزی است که اغلب آن را با پزشکان و دندانپزشکان و روان شناس ها مرتبط 
می دانیم اما در واقع سلامتی رویکردی بسیار فراتر و عمیق تر از اینهاست. ما به عنوان 
انسان بخشی از طبیعت هستیم و بیشتر از هر زمان دیگری آگاهیم که تماس با طبیعت 
چقدر به نفع ماست. تحقیقات نشان داده اند تعامل با گیاهان خانگی با اثری که بر 

سیستم عصبی ما می گذارد می تواند استرس روحی و روانی را کاهش دهد
رنگ های مناسب را انتخاب کنید

رنگ ها نقش مهمی در حال و هوای ما دارند. علم گسترده ای در مورد روان شناسی 
رنگ ها وجود دارد که به نحوهٔ واکنش و رفتار ما نسبت به رنگ ها و سایه های گوناگون 
می پردازد. انتخاب رنگ مناسب در محیط زندگی بر روحیهٔ افراد ساکن اثر چشمگیری 

می گذارد و می تواند خیلی چیزها را تغییر دهد.
بنابراین پیش از رنگ آمیزی خانه یا هر اتاقی توصیه می کنیم درمورد اثر آن بر حس 
و حال افراد خانواده خوب فکر کنید. رنگ های اشباع یا خیلی تند، اضطراب ایجاد 
مناسب اند،  محدود  و  کوچک  قسمت های  برای  نارنجی  و  قرمز  بنابراین  می کنند؛ 
آبی  مانند  رنگ های ملایم تر  اما  به چشم می آیند؛  که خیلی  بزرگ  نه قسمت های 

آرامش بخش اند و راحتی را القا می کنند.
به ارگونومی توجه کند

خصوصاً وقتی پای طراحی فضای کاری در خانه مطرح است، ارگونومی اهمیت 
بیشتری پیدا می کند. انتخاب صندلی و میز و مبل و تختخواب و بالش ها و تشک های 
مربوط به آن ها باید به دقت صورت بگیرد تا وضعیت بدن شما به بهترین شکل ممکن 
حفظ شود. بدین ترتیب می توانید از آسیب به عضلات، التهاب گردن و کمر و خیلی از 

دردها و گرفتگی ها پیشگیری کنید.
همیشه نور کافی در خانه داشته باشید

نورپردازی فضای داخلی یکی از مهم ترین جنبه های دکوراسیون مناسب و سالم است. 
نورپردازی به دو صورت طبیعی و مصنوعی صورت می گیرد. برای ایجاد فضایی سالم در 

خانه باید ترکیبی از نور طبیعی و نور مصنوعی وجود داشته باشد.
از طرفی، تماس با طبیعت و نور طبیعی برای انسان لازم است تا انرژی بگیرد و خسته 
نشود. نور طبیعی به حفظ ریتم درونی بدن کم کرده و بدن می تواند ویتامین D بسازد. 
از سویی دیگر جاهایی که نور طبیعی در دسترس نیست یا ناکافی است، نور مصنوعی 
می تواند کمک کند. نورپردازی کلی در فضای خانه برای ایمنی و آرامش محیط لازم 

است و باعث می شود از فشار چشم خصوصاً حین کارکردن جلوگیری شود.
محیطی را برای آرامش و فراغت در نظر بگیرید

سلامت روان موضوعی است که بیشتر از هر زمان دیگری روی آن تاکید می شود. 
ازاین جهت ایدهٔ بسیار خوبی است که در خانه فضایی برای آرامش و آسودن ایجاد کنید. 
این فضا می تواند برای یک سرگرمی، ورزش یا عبادت طراحی شده باشد. مهم ترین چیز 
این است که شما در آن احساس آرامش کنید و این فضا حس آسایش و سبُکی را به 

شما بدهد.
سطح رطوبت فضای خانه باید کافی باشد

رطوبت محیط اثر مستقیم بر سلامتی ما دارد. میزان رطوبت هوا طی سال متغیر 
است؛ اما دستگاه های رطوبت ساز یا بخور وجود دارند که می توانند به تثبیت میزان 
رطوبت هوای داخل کمک کنند. شما می توانید از این دستگاه ها در یک دکوراسیون 

زیبا و شکیل استفاده کنید!
مواد سمی را از خانه حذف کنید

در سال های اخیر تحقیقات زیادی درمورد وجود مواد سمی در وسایل روزمره انجام 
شده است. یکی از موادی که خیلی مورد سؤال و تحقیق قرار گرفته پلاستیک است. 
تا جایی که می توانید مصرف انواع پلاستیک را کاهش دهید و مواد طبیعی را جایگزین 

کنید.
همچنین خیلی از شمع های معطر و خوشبوکننده ها دارای مواد سمی اند که به ریه ها 
آسیب زده و حتی سرطان زا هستند. به طور کل اگر می خواهید فضای خانه تان تا جایی 
که امکان دارد بدون مواد سمی باشد، باید ترکیبات مواد و لوازمی که در خانه استفاده 

می کنید را ارزیابی کنید و فقط به جنبهٔ زیبایی و ظاهری آن ها اهمیت ندهید.
طبیعت را به خانه تان بیاورید

ما به عنوان انسان بخشی از طبیعت هستیم و بیشتر از هر زمان دیگری آگاهیم که 
تماس با طبیعت چقدر به نفع ماست. تحقیقات نشان داده اند تعامل با گیاهان خانگی با 

اثری که بر سیستم عصبی ما می گذارد می تواند استرس روحی و روانی را کاهش دهد.
تعامل فعال با گیاهان می تواند با سرکوب فعالیت سیستم عصبی سمپاتیک، اضطراب 
و استرس را کاهش دهد. پس تا جایی که می توانید از انواع گیاهان در فضای خانه 

استفاده کنید تا با طبیعت ارتباط برقرار نمایید.
فضای خانه را تمیز نگه دارید

و  آلودگی  برسید!  آرمش  به  به هم ریخته  و  کثیف  فضای  در  بتوانید  ندارد  امکان 
ریخت وپاش و بی نظمی نه تنها استرس برانگیز است و بر سلامت روان اثر منفی می گذارد 

بلکه برای بدن نیز مضر است. در یک محیط کثیف، باکتری ها به راحتی رشد می کنند.
سبزیجات ارگانیک پرورش دهید

تغذیهٔ سالم یکی از مهم ترین فاکتورهای سلامتی است و یکی از راه های داشتن تغذیه 
سالم این است که تا جایی که ممکن است خودتان سبزیجات ارگانیک پرورش دهید. 
از کوچک ترین فضای خانه، مثلًا بالکن برای کاشت سبزیجات در باکس های کوچک 
استفاده کنید. ضمناً باغبانی و پرورش گل وگیاه اثر بسیار مثبتی بر سلامت روانتان 

می گذارد.
دکوراسیون نامناسب چه اثری بر سلامتی می گذارد؟

پس دانستید که چه مؤلفه هایی در دکوراسیون بر سلامتی اثر می گذارند، اما لازم است 
بدانید دکوراسیون بد و نامناسب چیست و چه اثرات منفی بر سلامتی دارد.

مثلًا اگر وسایل خانه زیاد و محیط خانه شلوغ باشد علاوه بر عدم تناسب بصری، بر 
خلق وخوی شما اثر می گذارد. خانهٔ پُر از وسایل و خرده ریز و نورپردازی ضعیف موجب 
احساس خستگی و فرسودگی می شود. همچنین وسایلی در خانه وجود دارند که مکرراً 
از آن ها استفاده می کنیم و ممکن است حاوی سم باشند؛ مثلًا خوشبوکننده های هوا. 
ضمناً بالش ها و تشک ها و کوسن ها درصورتی که مستعمل و بدفرم باشند مشکلات 

اسکلتی و عضلانی ایجاد می کنند.
در خیلی از موارد، شلوغ بودن دکوراسیون و لوازم زیاد خانه می تواند سلامتی افراد 
ساکن را تهدید کند، خصوصاً اگر کودک در خانه داشته باشید. مثلًا دردسترس بودن 

وسایل شیشه ای و شکستن آن ها واقعاً خطرناک است.
فضاهای خانه را منطبق با نیاز افراد خانواده تنظیم کنید

اتاقی  مثلًا  می کند.  ایجاد  نیز  مختلفی  نیازهای  معمولًا  زندگی  گوناگون  مراحل 
که مناسب یک کودک خردسال است همان اتاقی نیست که یک نوجوان نیاز دارد و 
همین طور افراد سالمند خانه نیز نیازهای خاص خود را در خانه دارند. پس نیازهای افراد 
خانواده بسیار مهم اند و باید آن ها را در دکوراسیون خانه مدنظر داشت تا فضای خانه 

محیطی شاد و امن و راحت و سالم باشد.

دکوراسیون نامناسب چه اثری بر سلامتی می گذارد؟

سرپرست دفتر آموزش و ارتقای سلامت :ترفندهایی در دکوراسیون خانه که به نفع سلامتی اند

مصرف مایعات راهی مهم برای تقویت 
سیستم ایمنی بدن 

سرپرست دفتر آموزش و ارتقای سلامت گفت: مهمترین کاری که یک فرد 
می تواند انجام دهد، خود مراقبتی و پیشگیری از بیماری است. 

فرشید رضایی گفت: در تمام کشور ها نقش مردم در پیشگیری و کنترل تمامی 
بیماری ها از اهمیت فراوانی برخوردار است؛ چون بیماری مانند کرونا از فردی به 
فرد دیگری منتقل می شود، رعایت موارد بهداشتی می تواند در کنترل بیماری ها 

نقش کلیدی داشته باشد.
در بیماری های تنفسی و یا بیماری هایی که داروی مشخصی برای درمان ندارند، 
پیشگیری بیش از همیشه اهمیت خود را نشان می دهد و متاسفانه کم نیستند 
افرادی که کرونا می گیرند و بعد از این بیماری از ضعف و بی حالی رنج می برند. در 

نتیجه پیشگیری می تواند کمک کننده باشد.
چگونه می توان سیستم ایمنی قوی داشت؟

در این مدت شیوع کرونا به دلیل آن که افراد بیشتر از اوقات در قرنطینه هستند 
و فعالیت های کمتری دارند، سیستم ایمنی آن ها ضعیف می شود و حتی می توان 
انتظار آن را داشت که در صورت ابتلا به کرونا، به صورت جدی تری مبتلا شوند. در 
نتیجه تقویت سیستم ایمنی بدن علاوه بر جلوگیری از بیماری هایی مانند چاقی 

در زمان کرونا نیز می تواند برای هر شخص مهم باشد.
چه مواد غذایی می توانند باعث جلوگیری از بیماری ها شوند؟

مواد غذایی خاصی برای جلوگیری از ویروس کرونا وجود ندارد, اما بعضی 
مواد هستند که می توانند کمک کننده باشند. به عنوان مثال، مواد غذایی که 
ویتامین سی دارند مانند مرکبات در بهبود بیماری های تنفسی بسیار کمک 

کننده هستند.
مصرف مایعات کافی نیز راهی دیگر برای قوی کردن سیستم ایمنی بدن است. 
جلوگیری از مواجهه با اخبار بد و استرس ها و شایعات کذبی که وجود دارند نیز 

می تواند باعث ضعیف شدن افراد شود که تمامی مردم باید به آن توجه کنند.
چرا کودکان اکنون بیشتر در معرض کرونا هستند؟

بر خلاف صحبت هایی که مطرح می شود، کودکانی هستند که به صورت جدی 
به کرونا مبتلا می شوند. با جهش های اخیر نیز مشخص شده که کرونا اکنون به 
سراغ کودکان رفته است. این نشان می دهد کودکان نیز مانند سایر افراد زمانی 
که  فعالیت های بدنیشان کم می شود، به بیماری های زیادی به غیر از کرونا مانند 

چاقی و یا دیابت مبتلا می شوند.
پیشگیری چه مقدار اهمیت دارد؟

به صرفه ترین کاری که یک فرد می تواند انجام دهد، خود مراقبتی است. این 
به کشور تحمیل می کند،  آینده  از هزینه هایی که در  موضوع حتی می تواند 

جلوگیری کند و در تمام دنیا پیشگیری بهتر و مهمتر از درمان است.
 

نوشیدنی که ابتلا به آلزایمر در زنان
 را ۷۰ درصد کاهش می دهد

نتایج تحقیقات نشان می دهد که نوشیدن قهوه با کاهش خطر از دست دادن 
حافظه به میزان 7۰ درصد مرتبط است. 

به نقل از سایکولوژی نیوز، افرادی که سه فنجان قهوه یا بیشتر در روز مصرف 
می کنند نسبت به افرادی که یک فنجان قهوه می نوشند با گذشت زمان حافظه 

بهتری دارند.
زنان بالای ۸۰ سال اگر روزی سه فنجان یا بیشتر قهوه بنوشند، 7۰ درصد کمتر 

به زوال عقل مبتلا می شوند.
افراد بالای ۶۵ سال در صورت نوشیدن سه فنجان قهوه یا بیشتر، خطر 3۰ 

درصد کاهش را مشاهده خواهند کرد.
این مطالعه شامل 7۰۱7 نفر بود که به مدت چهار سال تحت نظر بودند. عملکرد 

شناختی آنان به همراه مصرف کافئین مورد آزمایش قرار گرفت.
اثر محافظتی در برابر از دست دادن حافظه تنها در زنان این مطالعه مشاهده شد.
دکتر کارن ریچی، محقق ارشد این تحقیق گفت: خانم ها ممکن است نسبت به 
اثرات کافئین حساس تر باشند. بدن آنان ممکن است واکنش متفاوتی به محرک 

نشان دهد، یا ممکن است کافئین را به طور متفاوتی متابولیسم کند.
البته نتایج مطالعات دیگر  اثرات محافظت کننده عصبی در مردان را نشان 

داده اند.
دکتر کارن ریچی هشدار داد: در حالی که ما ایده هایی در مورد نحوه عملکرد 
بیولوژیکی آن داریم، قبل از اینکه بتوانیم شروع به ترویج مصرف کافئین به عنوان 
راهی برای کاهش زوال شناختی کنیم، باید درک بهتری از تاثیر کافئین بر مغز 

داشته باشیم.
اما نتایج جالب هستند؛ استفاده از کافئین در حال حاضر گسترده و عوارض 
جانبی کمتری نسبت به سایر درمان ها برای زوال شناختی نشان داده است و برای 

تاثیر مفید مقدار نسبتا کمی نیاز است.
عصبی  محافظت کننده  اثر  یک  دارای  قهوه  می رسید  نظر  به  که  حالی  در 
است، نرخ زوال عقل در افرادی که قهوه مصرف می کردند با افرادی که قهوه 

نمی نوشیدند یکسان بود.
این مورد نشان می دهد که کافئین ممکن است به تاخیر انداختن زوال عقل به 

جای جلوگیری از آن کمک کند.
 ما واقعا به مطالعه طولانی تری نیاز داریم تا ببینیم آیا کافئین از زوال عقل 
جلوگیری می کند یا خیر. ممکن است کافئین به جای جلوگیری، روند زوال عقل 

را آهسته کند.

کاهش خطر ابتلا به دیابت
 به وسیله نور طبیعی 

مقاومت به انسولین زمانی اتفاق می افتد که سلول ها به طور موثر به انسولین 
پاسخ نمی دهند و توانایی آن ها برای دریافت گلوکز از خون کاهش می یابد. 

مقاومت به انسولین یک اختلال متابولیسم است که قبل از پیش دیابت ایجاد 
می شود. در صورت عدم کنترل، پیش دیابت می تواند به دیابت نوع ۲ تبدیل شود.
مقاومت به انسولین زمانی اتفاق می افتد که سلول ها به طور موثر به انسولین 

پاسخ نمی دهند و توانایی آن ها برای دریافت گلوکز از خون کاهش می یابد.
از طریق رژیم  افراد  کربوهیدرات ها مولکول های قند پیچیده ای هستند که 
غذایی خود مصرف می کنند. بدن این قند ها را به قند های "ساده" در خون ما، 

یعنی گلوکز، تبدیل می کند.
انسولین هورمونی است که به رساندن گلوکز از خون به سلول ها کمک می کند. 

سپس سلول ها گلوکز را به یک انرژی به نام ATP تبدیل می کنند.
اگر سلول ها به انسولین مقاوم باشند،گلوکز در جریان خون باقی می ماند و باعث 

ایجاد وضعیتی به نام هیپرگلیسمی یعنی افزایش قند خون می شود.
تحقیقات جدید تایید می کردند نور یک نشانه محیطی مهم است که ریتم های 

شبانه روزی بدن را کنترل می کند.
محققان به این نتیجه رسیده اند که زمان قرار گرفتن در معرض نور می تواند 
بر مدیریت گلوکز و چربی ها، مصرف انرژی و حتی تنظیم دما در افراد مقاوم به 

انسولین تاثیر بگذارد.
 

سلامت
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رئیس مرکز مدیریت هوشمند ترافیک شهرداری قم  اعلام کرد :

کاهش سرعت مجاز در بزرگراه
 آیت الله بروجردی به ۸۰ کیلومتر 

سرعت ۱۰  کاهش  از  قم  شهرداری  ترافیک  هوشمند  مدیریت  مرکز  رئیس 
کیلومتری در بزرگراه آیت الله بروجردی)ره( خبر داد و گفت: با توجه به ابلاغ 
وزارت کشور مبنی بر بازبینی سرعت مجاز در معابر بر اساس آیین نامه طراحی 
معابر شهری، سرعت مجاز ۹۰ کیلومتری در بزرگراه آیت الله بروجردی)ره( به ۸۰ 
کیلومتر کاهش یافت.  وحید برزو در گفت و گو با خبرنگاران، با اشاره به اهمیت 
شهری  معابر  و  بلوارها  در  فوت  به  منجر  تصادفات  کاهش  در  سرعت  کاهش 
اظهار داشت: خوشبختانه با راه اندازی دوربین های کنترل ترافیک و ثبت تخلف 
توانسته ایم بسیاری از تصادفات منجر به فوت را در شهر کاهش دهیم. وی به 
کاهش ۱۰۰ درصدی تصادفات منجر به فوت در بزرگراه آیت الله بروجردی)ره( 
اشاره کرد و افزود: با نصب دوربین های کنترل سرعت و ثبت تخلف در این بزرگراه 
شاهد کاهش ۱۰۰ درصدی تصادفات منجر به فوت در این بزرگراه بوده و امیدواریم 
با تبدیل دوربین های نظارتی به دوربین های هوشمند ثبت تخلف، این ایمنی را 
در تمام شهر ایجاد کنیم. رئیس مرکز مدیریت هوشمند ترافیک شهرداری قم 
از ابلاغ وزارت کشور مبنی بر بازبینی سرعت مجاز در معابر بر اساس آیین نامه 
طراحی معابر شهری خبر داد و تصریح کرد: با توجه به ابلاغ وزارت کشور مبنی 
بر بازبینی سرعت مجاز در معابر، در هفتمین جلسه کمیته فنی شورای ترافیک 
استان،  بررسی سرعت مجاز در معابر شهری در دستور کار قرار گرفت. وی این 
بازبینی و بررسی را بر اساس مطالعات جامع حمل ونقل دانست و ابراز کرد: با 
توجه به تعداد کشته شدگان بالای تصادفات شهری و نقش آرام سازی معابر در 
کاهش کشته شدگان تصادفات و با توجه به نظر پلیس راهور مقرر شد سرعت مجاز 
در بزرگراه آیت الله بروجردی)ره( از ۹۰ کیلومتر به ۸۰ کیلومتر در ساعت کاهش 
پیدا کند. برزو ادامه داد: بر اساس این اصلاح سرعت، سازمان حمل ونقل و 
ترافیک شهرداری قم نیز تابلو اعلام سرعت موجود در بزرگراه را بر مبنای سرعت 
۸۰ کیلومتر بر ساعت اصلاح کرده و همچنین در سامانه هوشمند ثبت تخلف 
سرعت نیز که در طول مسیر رفت وبرگشت بزرگراه آیت الله بروجردی)ره( نصب 
بوده، سرعت مجاز ۱۰ کیلومتر کاهش پیدا کرد. وی با درخواست از شهروندان 
برای رعایت سرعت مجاز برای حفظ سلامتی خود و شهروندان اضافه کرد: از 
شهروندان درخواست داریم برای کاهش تصادفات و حفظ ایمنی و سلامتی خود 

و شهروندان با سرعت مجاز در این مسیر رانندگی کنند.

مدیر امور شیلات جهاد کشاورزی استان قم: 

۱۱ طرح پرورش آبزیان امسال در قم 
به بهره برداری رسید

مدیر امور شیلات و آبزیان سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت:  از ابتدای 
سال جاری تاکنون ۱۱ طرح پرورش آبزیان با ظرفیت تولید ۱۰ تن ماهیان 
خاویاری، ۴۰ تن ماهیان سردابی و یک میلیون و ۵۸۰ هزار قطعه ماهیان زینتی 
به بهره برداری رسیده است.  سید محمد رضا طاهری  اظهارداشت :در ادامه 
فعالیت های شاخص صورت گرفته در حوزه آبزی پروری قم طی سال جاری 
باید به افتتاح دومین مرکز مهارت آموزی تکثیر و پرورش ماهیان زینتی در این 
استان اشاره کرد که نقش مهمی در توسعه فرصت های سرمایه گذاری و اشتغال 
در بخش تولید ماهیان زینتی خواهد داشت. وی افزود: اولویت کاری این مرکز 
توسعه و آموزش و ترویج تکثیر و پرورش ماهیان زینتی سازگار با آب شور است؛ 
نخستین مرکز مهارت آموزی و پژوهشی تکثیر و پرورش ماهیان زینتی استان نیز  
از سال ۱3۹7 مشغول فعالیت است.    وی ادامه داد: این مرکز تاکنون موفق به 
دستیابی به بیوتکنیک تکثیر مصنوعی و نیمه مصنوعی ۱۰ گونه ماهیان زینتی 
وارداتی و ارائه آموزش های تخصصی تکثیر و پرورش ماهیان زینتی برای بیش 
از ۲۰۰ نفر از دانشجویان رشته شیلات و فعالان تکثیر و پرورش ماهیان زینتی 
شده است. طاهری گفت: همچنین در سال ۱۴۰۰ تعداد پنج دوره آموزش 
تخصصی تکثیر و پرورش و مکانیزاسیون آبزیان برای کارشناسان مراکز خدمات 
کشاورزی غیر دولتی استان برگزار شده است. وی در ادامه با اشاره به تنوع 
تولید محصولات مرتبط با آبزی پروری در قم، بیان کرد:  با توجه به راهبردهای 
تعیین شده و فعالیت های درحال اجرا تا پایان سال جاری، بیش از ۲هزار تُن 
قطعه  میلیون  از ۶  بیش  و  تیلاپیا  خاویاری،  گرمابی،سردابی،  آبزیان  انواع 
ماهیان زینتی در 3۴7 مرکز پرورش ماهی استان تولید می شود. وی تاکید کرد: 
فعالیت پرورش آبزیان در قم همسو با فعالیت کشاورزی بوده و در استخرهای 
دومنظوره ذخیره آب کشاورزی انجام می گیرد، به این صورت که آب کشاورزی 
قبل از استفاده برای تولید محصولات، از استخرهای دومنظوره ذخیره آب عبور 
نموده و بسته به میزان کمیت و کیفیت آن، برای پرورش انواع ماهیان گرمابی، 

سردابی، خاویاری، تیلاپیا و ماهیان زینتی استفاده می شود.

در گفت و گو با دبیر شورای آرد و نان استان قم  مطرح شد:

آرد چند نرخی چالشی پیش روی 
تولیدکننده و مصرف کننده 

دبیر شورای آرد و نان استان قم  گفت :چهار نرخی بودن آرد، چالشی را پیش 
روی مصرف کننده و تولید کننده نان در قم ایجاد کرده است.

علی بیگی در گفت وگویی با اشاره به مشکلات چند نرخی بودن آرد و سهمیه 
ده تن و دویست کیلوگرمی سرانه مصرف آرد استان، گفت: در حال حاضر 
بیش از ۸۵۰ واحد نانوایی با توجه به نرخ یارانه یک، یارانه دو و قیمت آزاد نان 
تولید می کنند. علی بیگی از تصویب قیمت چهارمی با عنوان قیمت تمام شده 
خبر داد و افزود: نانوایی هایی که می خواهند مجوز بگیرند باید تعهد بدهند که 
توقعی غیر از آرد با قیمت تمام شده نداشته باشند. وی گفت: در حال حاضر 
قیمت گندم ۵ هزار تومان و قیمت تمام شده آرد در هرکیسه ۴۰ کیلویی 3۵۰ 
هزار تا ۴۰۰ هزار تومان است. معاون توسعه بازرگانی و کشاورزی استان با اشاره 
به قیمت ۹ هزار تومانی مصوب گندم در سال آینده، تصریح کرد: اگر این نرخ 
چهارم اجرایی شود نانوایی که با این نوع آرد پخت می کند توان رقابت و ماندن 
در بازار را ندارد. فرماندار هم ابراز امیدواری کرد: با پیگیری های استان در سطح 
ملی ضمن ساماندهی سهمیه نانوایی های موجود علاوه برافزایش سهمیه 
گندم استان دو نرخی شدن آرد مبنی بر یارانه ای و آزاد هم انجام شود. حیدری 
حمایت از تولید کنندگان نان صنعتی در استان را هم ضروری خواند و گفت: ۵ 
واحد نانوایی صنعتی استان که با آرد آزاد پخت می کنند مجبور به افزایش قیمت 
نان هستند که این افزایش توان رقابت را از آن ها می گیرد. براساس گفته نانوایان 
استان هر کیسه ۴۰ کیلویی آرد بر اساس نرخ یارانه یک 3۲ هزار تومان، یارانه دو 

۵۲ هزار تومان و نرخ آزاد یا همان نرخ صنفی ۱۸۶ هزار تومان خرید می کنند.

مدیرکل آموزش و پرورش استان :

تعطیلی مدارس آثار مخربی
بر آموزش دانش آموزان داشته است 

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم گفت: با ادامه تعطیلی ها مخالف هستیم 
و این تعطیلی آثار منفی و مخربی در روند آموزش دانش آموزان به همراه داشته 
است.  علی رضا رحیمی در جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی 
عملیات پاسخ به بحران استان که در محل سالن کرامت استانداری قم برگزار 
فرهنگی هم  از وضعیت  که حتی  کرونا  بجران  منفی  آثار  کرد:  اظهار  شد، 
مخرب تر است ادامه تعطیلی ها است و فعالیت آموزش غیر حضوری دانش 
آموزان تبعات زیادی برای آن ها به همراه داشته است. مدیرکل آموزش و پرورش 
استان قم افزود: ارزیابی های نظارتی ما در زمینه رعایت پروتکل های بهداشتی با 
ارزیابی مرکز بهداشت فاصله دارد و ما با بررسی آیتم های مدنظر، آیتمی در زمینه 
رعایت پروتکل های بهداشتی کم تر از ۸۰ درصد نداشتیم. مسائل تهویه ما در 
کلاس ها به صورت طبیعی است و دانش آموزان کم تر از یک ساعت در کلاس ها 

حضور خواهند داشت.

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم :

مشاوران غیربومی ضربه سنگینی
 به شهرسازی قم وارد کرده اند 

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم گفت: در استان قم ظرفیت 
مهندسی به اندازه کافی درتمام حوزه های شهرسازی و معماری وجود دارد و در 
این بین استفاده ازمشاوران غیربومی ضربه سنگینی به نظام شهرسازی و معماری 

قم وارد کرده است. 
امین مقومی در گفت و گویی اظهارداشت : طرح مجری ذیصلاح به عنوان یک 
مشاور امین برای کارفرما، وسیله ای برای حذف واسطه گری، افزایش ماندگاری 
نظام  در  مهم  رویکرد  یک  قالب  در  استاندارد  مصالح  از  استفاده  و  ساختمان 

مهندسی قم دنبال می شود.
 وی افزود : تاکنون برای ۲۰ هزار کارگر ساختمانی کارت مهارت صادر و مصالح 

ساختمانی هر سال مقاوم تر شده است.
مقومی با تاکید بر اینکه حجم تخلفات ساختمانی و سیما و منظر شهری درحوزه 
ساخت و ساز بالا و آسیب پذیر شده است، گفت: همچنین تعداد مجموعه های 
مسکونی و تجاری به بهره برداری رسیده بدون پروانه پایان کار در شهر قم پرشمار 
است.  رئیس سازمان نظام مهندسی قم با اشاره به برخی از عوامل مهم تخلفات 
ساختمانی درقم گفت: تبدیل زمین و ملک به سرمایه، حضور واسطه گران و 
دلالان به همراه خلاء های قانونی مانند کمیسیون ماده ۱۰۰ مهمترین بستر های 

ایجاد تخلف است.
مقومی گفت: نظام مهندسی و سایر دستگاه های مرتبط باید در مسیری حرکت 
کنند که خدمات دهی به مردم به صورت حقوقی انجام گیرد و علاوه بر قطع 
واسطه گری دلالان و افراد غیرمتخصص، چالش ها و تخلفات گذشته تکرار نشود.

رئیس سازمان نظام مهندسی قم گفت: در ماده ۲۰ قانون نهضت ملی مسکن 
مساله سبک زندگی ایرانی-اسلامی مورد تاکید قرار گرفته و لازم است در احداث 

۶۰ هزار واحد مسکونی جدید در قم بصورت ویژه مورد توجه باشد.
مقومی با اشاره به اجرای طرح نهضت ملی مسکن درقم، گفت: در ۴ سال آینده 
در قالب این طرح باید ۶۰ هزار مسکن در این استان احداث شود که این مساله 

جزء با صنعتی سازی مسکن و افزایش مشارکت مردمی بسیار دشوار خواهد بود.
 کاهش ۵۰ درصدی ساخت و ساز طی سال گذشته 

رئیس سازمان نظام مهندسی قم در ادامه با تاکید بر کاهش ۵۰ درصدی ساخت 
و ساز طی سال گذشته در قم، گفت: با الحاق احتمالی اراضی ۵۶۰ هکتاری 

پردیسان در طرح جهش تولید مسکن بخشی از این کمبود حل می شود.
مقومی، حجم بالای بافت فرسوده و ناکارآمد شهری قم را مورد توجه قرار داد 
و گفت: تا زمانی که تسهیلات بانکی برای کیفیت بخشی به احیای این بافت ها 
افزایش پیدا نکند امکان و انگیزه بازآفرینی این بافت ها توسط مالکان ایجاد نخواهد 
شد.  رئیس سازمان نظام مهندسی قم در ادامه با اشاره به لایحه بازنگری و اصلاح 
قانون نظام مهندسی گفت: با شرایطی که در مهندسی وجود دارد شکل گیری 
شورای عالی مهندسی با حضور رییس جمهوری و اصلاح نظام شهرسازی و 

معماری بر مبنای سبک زندگی ایرانی-اسلامی باید مورد توجه باشد.
مقومی گفت: در اصلاح قانون نظام مهندسی باید نظرات تخصصی این سازمان 
مورد توجه باشد و اگر این اتفاق نیفتد در آینده با مشکلات و آسیب های دیگری 
روبه رو خواهیم شد. به گفته مقومی، امید می رود اصلاح قانون نظام مهندسی 
با نگاه صرف به ویژگی های شهر تهران انجام نگیرد چرا که ویژگی های بومی هر 

منطقه متفاوت از پایتخت است.
ضرورت راه اندازی فرآیند مجوز و پنچره واحد ساخت و ساز 

رئیس سازمان نظام مهندسی قم گفت: توجه به مبحث تخلفات و اصل ۴۴ 
قانون اساسی، استفاده از ظرفیت بومی استانها، احیای اعتماد به نظام مهندسی 
و ایجاد بستر روح مطالبه گری به همراه حقوق مکتسبه از مباحث مهمی است 
که انتظار می رود در لایحه و قانون جدید نظام مهندسی مورد بازنگری جدی قرار 
بگیرد.  مقومی با اشاره به ضرورت راه اندازی فرآیند مجوز و پنچره واحد ساخت و 
ساز، گفت: با عملیاتی شدن پنجره واحد ساخت و ساز دست دلالان و افراد غیر 

متخصص از شهرسازی و معماری کشور کوتاه می شود.
فارغ  و  مهندسان  تعداد  از  ایران  گفت:  قم  مهندسی  نظام  سازمان  رئیس   
التحصیلان این رشته جز چند کشور برتر دنیاست که در کنار ظرفیت هایی بالایی 

که به وجود آورده با برخی آسیب ها نیز همراه شده است.

معاون علوم پزشکی قم:

تجمع ها باعث آغاز موج  جدید
 کرونا می شود

معاون آموزش، تحقیقات و فن آوری دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه نباید 
در این استان در برابر کرونا ساده انگاری داشته باشیم، گفت: ایجاد تجمع ها قم را 

دچار موج های جدید کرونا خواهد کرد. 
علیرضا کوهپایی در جلسه ستاد استانی کرونا اظهار داشت: الگوی جهانی 
نشان می دهد که موجی که امیکرون در دنیا ایجاد کرده است، از دلتا بلندتر بوده و 

در ایران نیز هنوز این موضوع اتفاق نیفتاده است.
وی بیان داشت: البته برخی می گویند که به خاطر اینکه ایمنی جمعی ایجاد 
شده، در ایران آن موج بلند را نخواهیم داشت، اما این موضوع را نمی توان قبول 
کرد، چرا که بسیاری از افراد که دچار ابتلا به کرونا از نوع دلتا شده بودند، امروز بار 
دیگر درگیر امیکرون هستند. کوهپایی با اشاره به ایام پیش رو و تجمع های آخر 
سال گفت: اگر این موضوع به درستی مدیریت نشود و ساده انگاری در مسائل 
کرونایی را داشته باشیم، قطعا دچار مشکل های جبران ناپذیری خواهیم شد. وی 
گفت: نباید تصور کنیم که حال که وضعیت کمی ثابت است، پس مشکل های ما 
برطرف شده و دچار مشکل نخواهیم شد، بلکه باید با رعایت دستورهای بهداشتی 

و ایجاد نکردن تجمع، در راستای مقابله با کرونا بکوشیم.
57 درصد مردم قم از ماسک استفاده می کنند

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم نیز گفت: متاسفانه فقط ۵7 درصد 
مردم در معابر عمومی از ماسک استفاده می کنند. درست است که روند کاهشی 
را داریم اما همچنان تعداد آزمایش های کرونای مثبت ما کم نشده و این یعنی 
ویروس در سطح استان در حال چرخش است. سیامک محبی افزود: کل استان 
قم، شامل شهر، شهرستان ها، بخش ها و روستاها درگیر کرونا بوده و به رنگ قرمز 
کرونایی در آمده اند. معاون علوم پزشکی قم در خصوص واکسیناسیون کرونا یادآور 
شد: 7۵ درصد از مردم قم دوز اول واکسن، ۶3 درصد دوز دوم و ۱۹ درصد نیز دوز 

سوم واکسن را تزریق کرده اند که باید بکوشیم تا این میزان رشد کند.
محبی ادامه داد: واکسن تاثیر بسیار خوبی در کنترل فوتی های کرونایی داشته 
و در مراکز درمانی شاهد هستیم که اغلب افرادی که فوت می کنند، واکسن 
نزده اند. وی درخصوص رعایت دستورهای بهداشتی در استان بیان داشت: 
دستورهای بهداشتی در اداره ها ۵۵ درصد، صنایع 7۵ درصد، نانوایی ها ۶۲ 

درصد، مدارس ۶۵ درصد و بانک ها ۵۵ درصد رعایت می شود.

با حضور رئیس کمیته امداد برگزار شد؛

مراسم گرامیداشت امدادگر 
شهید مدافع حرم حاج مصطفی نبی لو 

مراسم گرامیداشت امدادگر شهید مدافع حرم، حاج مصطفی نبی لو با حضور 
رئیس کمیته امداد در مسجد مقدس جمکران قم برگزار شد.

سید مرتضی بختیاری، رئیس کمیته امداد در مراسم یادبود شهید مدافع حریم 
ولایت، امدادگر شهید حاج مصطفی نبی لو که با حضور خانواده معزز شهید، 
نماینده ویژه استاندار و مدیران کمیته امداد و ادارات استان،  روز چهارشنبه در 
مسجد مقدس جمکران برگزار شد، با اشاره به زندگینامه و وصیت نامه قرآنی و 
عرفانی شهید گفت: شهید عزیزمان حاج مصطفی نبی لو، ثابت کرد که عاشق 
بود، عاشق ولایت و عاشق شهادت. در این مراسم همزمان با مداحی میثم نبی لو، 
فرزند شهید با حرم حضرت رقیه نیز ارتباط مستقیم تصویری برقرار شد و در پایان 

مراسم هم از همسر شهید تجلیل شد.

نماینده مردم قم در مجلس خبرگان رهبری گفت: شهر قم برای طلاب جایی 
برای اسکان دائمی نیست بلکه جایی است که طلاب در دین تفقه پیدا کنند و 
برای انجام رسالت دینی خود به شهرهای خود مراجعه کنند و انوار اهل بیت)ع( 

را در همه جای عالم گسترش دهند. 
آیت الله سیدمحمد سعیدی در همایش ردای بهشتی که روز پنجشنبه  به 
همت مرکز خدمات حوزه های علمیه برای خانواده ۱۰۰ نفر از طلابی که اخیرا به 
لباس مقدس روحانیت مشرف شده اند برگزار شد، پوشیدن این لباس را ارزشمند 
دانست و اظهار کرد: تلبس به لباس روحانیت اقتضائاتی دارد و فردی که این 
لباس را بر تن می کند باید این اقتضائات را بپذیرد و بداند که این لباس، لباس 

سربازی حضرت ولی عصر)عج( در یک انتخاب آگاهانه و عاشقانه است.
وی گفت: خانواده های طلاب نیز باید به جایگاه خود توجه داشته باشند و 
نسلی از طلاب متولد و تربیت شود که تداوم و استمرار مسیر انقلاب را دنبال کند.
امام جمعه قم با بیان اینکه التزام به چیزی التزام به لوازم آن را هم می طلبد، 
افزود: اگر کسی چیزی را پذیرفت که لوازمی داشت باید لوازم آن را نیز بپذیرد و 
این اقتضائات یا ایجابی و یا سلبی هستند یعنی وقتی انسان پذیرفت که ملبس به 

لباس روحانیت شود باید بپذیرد که او سرباز امام زمان)عج( است.
وی با بیان اینکه وقتی کسی سرباز امام زمان)عج( می شود انجام برخی 
کارها برای او ممنوع است، گفت: طلاب باید قبل از تشرف به لباس سربازی 
امام زمان)عج( اقتضائات آن را هم یاد بگیرند و رعایت کنند زیرا امروز طلاب و 
روحانیون به شدت مورد توجه مردم و رسانه ها هستند و هر حرکت آنها می تواند 

تأثیر گذار باشد.
سعیدی با اشاره به فرا رسیدن ماه مبارک رجب که از ماه های حرام است، 
گفت: این ماه در روایات به عنوان ماه خدا معرفی شده است که اسراری دارد 
و در این ماه سفره نورانی خدا گسترده است و خداوند پذیرایی ویژه دارد و باید 

اقتضائات ماه رجب را بدانیم و به آن ملتزم باشیم.
وی با اشاره به ویژگی خاص شهر مقدس قم که حرم اهل بیت)ع( است افزود: 
حرم اهل بیت یعنی جایی که همه اهل بیت)ع( در آن حضور دائمی دارند و اینکه 
مراجع و مقام معظم رهبری می فرمایند قم با شهر های دیگر فرق دارد به این 

خاطر است که قم آشیانه آل محمد صلوات الله علیها و آله است.
تولیت حرم مطهر بانوی کرامت گفت: آیت الله بهجت می فرمودند که امام 
هشتم یک بیرونی دارند و یک اندرونی که بیرونی منزل ایشان مشهد مقدس 

است و اندرونی منزل امام هشتم)ع( شهر مقدس قم است که محل حضور خاص 
امام رضا علیه السلام است.

وی تصریح کرد: قم برای طلاب جایی برای اسکان دائمی نیست بلکه جایی 
است که طلاب در دین تفقه پیدا کنند و برای انجام رسالت دینی خود به شهرهای 

خود مراجعه کنند و انوار اهل بیت)ع( را در همه جای عالم گسترش دهند.
طلاب به الزامات لباس روحانیت ملتزم باشند 

سعیدی با بیان اینکه ما باید اقتضائات نظامی که در آن قرار داریم را هم بدانیم 
و به لوازم آن ملتزم باشیم، تصریح کرد: به برکت انقلاب اسلامی خداوند نظامی 
را برای ما مقرر کرد که افراد قبل از ما آرزوی چنین نظامی را داشتند که مستقل 
باشد و از ارزشهای خودش حرف بزند و هرچه به صلاح خودش است عمل کند.
وی با بیان اینکه افرادی که با رأی مردم روی کار می آیند باید به این مردم خدمت 
کنند و از دعواهای جناحی پرهیز کنند، افزود: مسئولان نباید ابزار دست دشمن 
شوند و در زمینی که دشمن برای آنها طراحی کرده است بازی کنند زیرا دشمنان 
در ظاهر آراسته هستند ولی باطنشان کثیف است و با خدا و دین دشمن هستند.
امام جمعه قم افزود: یکی از اقتضائات ماه رجب این است که انسان در قدم اول 
از خود بگذرد تا بتواند دستاوردی برای خدا و اهل بیت)ع( داشته باشد و کاری که 

خدا از ما می خواهد را انجام دهیم زیرا اگر عبد خدا باشیم به عرش می رسیم.

آیت الله سعیدی در همایش ردای بهشتی :

قم برای طلاب محل اسکان دائمی نیست

معاون اجرایی آستان مقدس بانوی کرامت گفت: با توجه 
به گستردگی فعالیت هایی که در حرم مطهر صورت می 
گیرد حضور مداوم مهندسان در عرصه های مختلف این 
آستان مقدس ضروری است اما این حضور در مدیریت فنی 
و مهندسی و مدیریت ارتباطات و فناوری اطلاعات نمود 
بیشتری دارد و خدمات مهندسان در این دو مدیریت به 

صورت گسترده ارائه می شود. 
5اسفند ماه روز بزرگداشت خواجه نصیرالدین طوسی و 
روز مهندسی در تقویم جمهوری اسلامی ایران است که به 
دلیل ابداعات خواجه نصیر در علوم هندسه و مثلثات و تأثیر 
آن بر نجوم جدید نام او و مهندسی به هم گره خورده است.

به این مناسبت گفت و گویی با مهندس هادی محمودنژاد 
معاون اجرایی حرم مطهر بانوی کرامت انجام داده ایم که 
وی به تشریح مهم ترین فعالیت های مدیریت فنی مهندسی 
بیشترین  که  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  مدیریت  و 
مهندسان آستان مقدس بانوی کرامت در این دو مدیریت 

حضور دارند، پرداخته است:
در  مهندس،  روز  تبریک  و  شما  خدمت  سلام  با   *
مدیریت فنی و مهندسی حرم مطهر چه فعالیت هایی 

به تازگی انجام شده و یا در دست اقدام است؟
تبریک روز مهندس خدمت  با  بنده هم  سلام علیکم؛ 
همه مهندسان خدوم کشور به ویژه مهندسانی که در حرم 
حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها مشغول خدمت 
رسانی به اهل بیت )ع( و زائران این آستان مقدس هستند 

این روز را گرامی می دارم.
طراحی و ساخت ساختمان ها و بناهای جدید در حرم 
مطهر، مرمت و نگهداری از ابنیه قدیمی حرم مطهر، و تهیه 
و نگهداری تجهیزات و اقلام مورد استفاده خادمان و زائران 
آستان مقدس از جمله فعالیت هایی است که در مدیریت 

فنی مهندسی انجام می شود.
برای نمونه یکی از مکان هایی که به تازگی در حرم مطهر 
است  شده  احداث  علیها  الله  سلام  معصومه  حضرت 
چایخانه حضرتی در صحن امام جواد علیه السلام است 
که با توجه به خیل درخواست های زائران مبنی بر احداث 
چایخانه صلواتی و ارائه خدمات به زائران و مجاوران حرم 
مطهر، احداث آن در دستور کار قرار گرفت که در مدت ۱۰ 
روز نیز به پایان رسید و در روز میلاد حضرت فاطمه زهرا 

سلام الله علیها افتتاح شد.
مجاوران  و  زائران  همیشگی  حضور  به  توجه  با   *
دنبال  چگونه  ابنیه  مرمت  بحث  مقدس  آستان  در 

می شود؟
از جمله اقداماتی که در حال حاضر در دستور کار مدیریت 
فنی و مهندسی حرم حضرت معصومه سلام الله علیها 
است و اقدامات لازم انجام می شود مقاوم سازی و مرمت 
بدنه های صحن امام هادی علیه السلام به عنوان قدیمی 

ترین صحن حرم مطهر بانوی کرامت است.
با توجه به اینکه بدنه شرقی صحن امام هادی علیه السلام 
در سالیان گذشته مقاوم سازی شده و طرح و کاشی کاری 
بدنه آن اصلاح شده بود، جهت تکمیل این طرح در سمت 
غربی و جنوبی صحن و همچنین با توجه به نامتقارن بودن 
از  زیادی  و تخریب بخش های  بدنه شرقی  با  بدنه غربی 
کاشی کاری این بدنه طرح مقاوم سازی و مرمت بدنه های 

صحن امام هادی علیه السلام در دستور کار قرار گرفت.
برای مقاوم سازی بدنه ضلع غربی و جنوبی صحن امام 

هادی علیه السلام داخل جرزهای آجری موجود هسته 
اینکه در  به  توجه  با  و همچنین  بتن مسلح احداث شد 
این طرح می بایست ارتفاع بدنه افزایش و همسطح بدنه 
بتی  مابین ستون های  بر روی قوس های  شرقی می شد 
حال  در  و  شد  احداث  بتنی  دیوار  جرزها،  در  شده  اجرا 
حاضر کاشی کاری بدنه آن در حال اجرا است. یکی دیگر 
از فعالیت های مهندسان در مدیریت فنی و مهندسی حرم 
مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها نگهداری و مرمت 
جمله  از  مطهر  حرم  ابنیه  متعلقات  و  ملزومات  وسایل، 
درب های حرم است که در این راستا در مدیریت فنی و 
مهندسی مدتی است که مرمت و رنگ کاری تخصصی 
درب های چوبی حرم مطهر در دستور کار قرار گرفته است.

در  کرامت  بانوی  مطهر  حرم  مهندسان  فعالیت   *
ارتباطات و فناوری اطلاعات به چه صورت  مدیریت 

است؟
حرم  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  مدیریت  مهندسان 
مطهر در بخش تولید نرم افزارهای مورد نیاز بخش های 
سخت  و  افزارها  نرم  از  پشتیبانی  و  مطهر  حرم  مختلف 
کرامت  بانوی  مطهر  حرم  در  استفاده  مورد  افزارهای 
فعالیت دارند. به این علت در آستان مقدس نرم افزارهای 
جزیره ای در حال زیاد شدن است و هر قسمت نرم افزار و 
فضای مجازی مورد نیازش را در اختیار دارد، برای تسهیل 
در خدمت رسانی به زائر در سال های اخیر طرحی مطرح 
که  حرم  الکترونیک  خدمات  جامع  طرح  نام  به  شده 
می تواند خدمات به زائر را با کیفیت تر و بهتر ارائه کند و بین 

بخش های مختلف حرم ارتباط بر قرار کند.
به طور کلی مدیریت ارتباطات و فناوری اطلاعات حرم 
مطهر مطابق با نیاز هر بخش نرم افزارها را تولید می کند و 
حدود ۵۰ درصد نرم افزارهای مورد استفاده در حرم مطهر 
تولید شده توسط مهندسان این مدیریت است و بقیه نرم 

افزارها و سامانه ها هم از بیرون خریداری شده است.
در حال حاضر سه نرم افزار در بحث خدمات به زائر تولید 
شده که به صورت جداگانه مورد استفاده است از جمله 
نرم افزار امانت داری، نرم افزار اشیا پیدا شده و نرم افزار 

اشخاص پیدا شده که در حال استفاده است.
یکی از نرم افزارهای در دست تولید نرم افزار زائرسرای 
حرم مطهر است که مراحل پایانی و تست آن در حال سپری 

شدن است و نیاز به تکمیل دارد.

با زائری که شب می خواهد  افزار زائر سرا مستقیم  نرم 
در آستان حضرت معصومه سلام الله علیها بیتوته کند در 
ارتباط است و باید از نظر امنیتی خصوصیاتی را کنترل 
کند و در بحث بهداشت ملاحظاتی در نظر گرفته شود و 

بحث های رفاهی نیز مورد توجه است.
آستان  پرتال  و  سامانه ها  از  پشتیبانی  زمینه  در   *
مقدس فاطمی در مقابل حملات سایبری هکرها چه 

اقداماتی صورت گرفته است؟
در خصوص بحث امنیت و پشتیبانی باید بگویم که امنیت 
در فناوری نسبی است و هیچ وقت نمی توانیم از امنیت 
مطلق صحبت کنیم؛ ولی برای تأمین همان امنیت نسبی 
ما از دو مقوله سخت افزاری و نرم افزاری استفاده می کنیم.

در بحث سخت افزاری ما سعی کردیم علاوه بر اینکه نرم 
افزارها و برنامه های خود را در دیتا سنترها و سرورهای ایمن 
نصب کنیم و در اختیار کاربران قرار دهیم تلاش کردیم که 
از سخت افزارهایی استفاده کنیم که مقابل هکرها ایمنی 
لازم را ایجاد می کند. مثلًا به عنوان یک راهکار امنیتی برای 
تکمیل امنیت سخت افزاری سامانه های آستان مقدس 
حضرت معصومه سلام الله علیها از سرویس دهنده های 
ابری استفاده کردیم که از خدمات شرکت های دانش بنیان 
داخلی است؛ علاوه بر اینکه سعی می کنیم ایمنی کاربران 
خود را بالا ببریم تا با خیال راحت از نرم افزارها و سامانه های 
از این  حرم مطهر استفاده کنند از طرف دیگر استفاده 
فضای ابری مکملی برای سخت افزارها و سرورها است تا 
حملات را خنثی کنیم و در تلاشی که داشتیم توانستیم 
امنیت را در سطح بالایی تأمین کنیم و حملات را در سطح 
جهانی خنثی کنیم. علاوه بر این ما توسط برخی شرکت ها 
تست های مختلفی را در بازه های زمانی مختلف برای نرم 
افزارهای خود داریم تا اگر رخنه ای وجود داشته باشد رفع 
کنیم و به صورت دوره ای هم پارامترهای امنیتی را بر روی 
نرم افزارهایمان بررسی می کنیم. به طور کلی در بازه های 
زمانی مناسبتی که مراسم خاصی در حرم در حال برگزاری 
است و یا پویش ها و مسابقات انجام می شود بازدیدها بالاتر 
معمولًا  و  می شود  بیشتر  هم  هکری  حملات  و  می رود 
حملات به زیرساخت ها انجام می شود تا بتوانند سرورهای 
ما را درگیر کنند و این درگیری سرورها باعث شود که نرم 
افزارها اجرا نشود که بیشتر قریب به اتفاق حملات سایبری 

خنثی سازی و یا در کمترین زمان مرتفع می شود.

نگاهی به تلاش مهندسان در آستان  مقدس قم؛

از مرمت و بازسازی اماکن حرم تا طراحی نرم افزارهای بومی

 صادرکننده نمونه فرش استان قم گفت: هنرمندان ۱۴ استان کشور فرش دستباف 
قم را می بافند و آثار آنان برای قیمت گذاری و شست وشو به قم آورده می شود و سهم 

بافندگان قمی از فرش دست بافت ۱۰ درصد است. 
رضا محمدی در چهارصد و شانزدهمین روز پنجشنبه در نشست بنیاد قم پژوهی با 
موضوع خاندان شناسی؛ نقش خاندان محمدی در فرش قم در موسسه طلوع مهر قم، 
افزود: تنوع نقشه ها بسیار زیاد است و استان قم به دلیل تنوع رنگ و نقشه در ایران 
حرف اول را می زند. به گفته وی،  در قم مخصوصا در این ۲۰ ساله رقابت تنگاتنگی 
بین تولیدکننده ها ایجاد شده که رقابت بسیار پیش برنده و مفید است و به دلیل اینکه 
ما با خارج ارتباط کاری داریم موثر است ولی به دلیل نزدیکی قم به تهران و رابطه ای که 
خریدارها با ما داشتند باعث شد اشکالات ما برطرف شود و به بازار هدف توجه بیشتری 

داشته باشیم و این امر سبب توسعه و ارتقا جایگاه فرش قم شد.
این پیشکسوت در عرصه فرش با اشاره به اینکه قم از دو شهر کاشان و اراک ایده می 
گرفت، افزود: ارباب حسین جان اربابی بنیان گذار فرش در قم بوده و فرش توسط وی 

توسعه پیدا کرد و توسط حسین غفاری ادامه پیدا کرد.
وی یادآور شد: قم، اصفهان و تبریز دارای صنعت فرش پیشرفته است و با وجود قدمت 
بیشتر فرش در تبریز و کاشان ولی جایگاه قم نسبت به همه شهرها بالاتر است و اعتبار 

بیشتری در سطح جهان دارد.
به گفته وی، از سال ۴۵ به بعد فرش ابریشم قم رونق پیدا کرد و دیگر بافت ها رشدی 
نداشت و تا سال ۵۰ به بعد مزد بافندگان فرش ابریشم نیز خیلی زیاد شد که بافندگان 
می توانستند تغییرات زیادی در زندگی خود بدهند؛ چراکه مزد یک فرش ابریشم برای 
کارگران آن به اندازه پول خرید یک خانه بود ولی متاسفانه الان به دلیل تورم، تحریم و 
مشکلات اقتصادی فرش بافان مزد زیادی دریافت نمی کنند و فرش به اندازه تورم رشد 

نداشته است.
وی با بیان اینکه فرش ایران به عنوان یک کالای لوکس و تشریفاتی در دنیا شناخته می 
شود، گفت: متاسفانه به دلیل مشکلات اقتصادی و تحریم ها نتوانستیم بازارهای خود را 
در دنیا نگهداریم و بازارها را از دست دادیم. امریکا، آلمان، ایتالیا، سوییس بازارهای بزرگ 

ایران بودند ولی امروزه هیچ خریدی از ما ندارند.
وی در پایان بیان داشت: متاسفانه در زمینه تبلیغات ضعف داریم چراکه فرش قم فرش 
عمدتا صادراتی بوده است و تولیدکنندگان و صادرکنندگان نیازی به تبلیغات در سطح 
عموم احساس نکردند و دولت بهتر است به جای جوایز درنظر گرفته اقدام به تبلیغات در 
سطح کشورهای خارجی و بازارهای هدف فرش کند تا بتوان میزان بازار و صادرات این 

کالای ارزشمند را افزایش داد.

صادرکننده نمونه فرش استان قم :

سهم بافندگان قمی از فرش دست بافت ۱۰ درصد است
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معاون سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان اعلام کرد؛

آخرین وضعیت درج قیمت 
تولید روی کالا

معاون سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان ضمن تشریح آخرین 
وضعیت درج قیمت تولیدکننده روی کالا گفت: حداکثر سود کالاهای سرمایه 

ای )نسبت به قیمت تولید( ۲۰ درصد و کالاهای مصرفی ۲۶ درصد است.
داوود موسوی در مورد آخرین وضعیت اجرای طرح درج قیمت تولیدکننده روی 
کالا اظهار کرد: بر اساس قوانین متعدد نظام صنفی و قانون تعزیرات باید کلیه 
عرضه کنندگان در هر مقطع و مرحله از کار تولید و عرضه کالا قیمت مورد نظر و 
حلقه خود را از طریق درج قیمت یا اطلاع رسانی قیمت، در معرض دید مصرف 
کنندگان قرار دهند؛ منتهی همه شاهد بودند که بعضاً قیمت های غیرواقعی و یا 

تخفیف های نامتعارف تا ۴۰- ۵۰ درصد روی برخی از اقلام درج می شد.
معاون بازرسی و نظارت بر کالاهای مصرفی سازمان حمایت از مصرف کنندگان 
و تولید کنندگان با بیان اینکه شفاف سازی نظام تولید و توزیع کالا جزو اولویت 
هاست، افزود: با توجه به اینکه هر واحد تولیدی بر مبنای عوامل مؤثر بر بهای 
تمام شده قیمت کالایی را استخراج کرده و بر مبنای ضوابط قیمت گذاری این 
کالا را به حلقه بعدی می فروشد و اینکه فضای غیرشفافی وجود داشت، تصمیم 
بر این شد که قیمت تولیدکننده به جای مصرف کننده روی کالا درج شود. البته 
برای اجرای این طرح بیش از 3۰۰ ساعت کار کارشناسی و نشست با فعالان ذی 

ربط انجام شده است.
سود واحدهای تولید، توزیع و پخش شفاف شده است

وی با اشاره به اینکه ما کار را مرحله به مرحله پیش بردیم و در حال حاضر مرحله 
چهارم اجرا شده است، گفت: سود واحدهای تولیدی، شرکت های پخش و خرده 

فروشی مشخص و شفاف شده است.
موسوی افزود: نباید تخفیف های غیرمتعارف اعمال شود زیرا این موارد از جیب 
مصرف کننده هزینه می شود؛ در واقع برخی از مراکز تولیدی، توزیعی و پخش 

رقابتی را در بازار ایجاد کرده بودند که هزینه را مصرف کننده می پرداخت.
کاهش 5 تا 65 درصدی قیمت ۴500 قلم کالا

معاون بازرسی و نظارت بر کالاهای مصرفی سازمان حمایت تصریح کرد: در 
همین راستا بر اساس اطلاعاتی که از سازمان های صمت استان ها گرفته ایم، از 7 
هزار قلم کالایی که مشمول طرح شدند ۴۵۰۰ قلم کالا از ۵ تا ۶۵ درصد کاهش 

قیمت داشته اند.
وی با بیان اینکه اصلاح ضرایب پخش انجام شده است، ادامه داد: البته در 
سازمان حمایت باز است و اگر افزایش هزینه ای در واحدها رخ داده می توانند 

اطلاعات را به ما ارائه دهند.
نحوه محاسبه اختلاف قیمت مصرف کننده و تولیدکننده

معاون بازرسی و نظارت بر کالاهای مصرفی سازمان حمایت در مورد نحوه 
محاسبه اختلاف قیمت مصرف کننده و تولیدکننده، اظهار کرد: حداکثر سودی 
که برای کالاهای سرمایه ای همچون لوازم خانگی و لوازم یدکی خودرو )نسبت به 
قیمت تولید( در نظر گرفته شد ۲۰ درصد است. در مورد همه کالاهای مصرفی 

حداکثر سود ۲۶ درصد است. البته در مورد میوه حداکثر سود 3۰ درصد است.
موسوی با بیان اینکه اجرای این طرح نیاز به مطالبه عمومی دارد، افزود: در 
حال حاضر با اجرای این طرح اگر در یک مغازه کالای ایکس ۴ هزار تومان و در 

مغازه کناری ۵ هزار تومان باشد، قطعاً مصرف کننده از آن مغازه خرید نمی کند.
وی گفت: از سویی دیگر مراکز خرده فروشی از بازرسی اصناف نیز نگران 
خواهند بود زیرا به صورت ویژه در مراکز عرضه ورود خواهیم کرد. همچنین 
در طرح نظارتی عید هم با اولویت به سمت بررسی درج قیمت خواهیم رفت. 

درصدهای سود باید به درستی رعایت شوند.
وی تصریح کرد: همچنین بر اساس ماده ۱۵ قانون نظام صنفی هر واحد خرده 
فروشی مکلف است که نسبت به درج یا اطلاع رسانی قیمت در مرکز خرده 
فروشی خود اقدام کند. پس مصرف کننده اگر به مرکز صنفی مراجعه کند باید 

این قیمت را ببیند.
 

یک مقام مسئول اعلام کرد؛

تکمیل ۸۰ درصد سامانه جامع تجارت
 تا پایان سال

رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیک وزارت صمت گفت: برآورد ما نهایی و 
اجرایی شدن ۸۰ درصد ، ۶۶ تکلیف سامانه جامعه تجارت تا پایان سال است.

علی رهبری در برنامه گفتگوی ویژه خبری شبکه دو سیما افزود: اکنون صدور 
بازرگانی به صورت هوشمند و بدون دخالت عامل انسانی است و ۲۵  کارت 

استعلام از ۲۰ دستگاه به صورت برخط گرفته می شود.
وی گفت: استعلام صورت حساب معاملات هنگام ارائه تسهیلات بانکی است و 

از 3۲ بانک و مؤسسه اعتباری، ۲۲ بانک به سامانه متصل شده اند.
رهبری افزود: تلاش کرده ایم ۹۰ درصد کالاهایی را که بدون مشخص کردن 

منشأ ارز و مراجعه به بانک ترخیص می شود در سامانه گمرک کنترل کنیم.
وی گفت: سامانه جامع تجارت ابرپروژه ای است که هم گام های تجارت رسمی 

را ساماندهی می کند و هم امکان قاچاق از ورودی های رسمی را می بندد.
رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیک وزارت صمت افزود: ۶۶ تکلیف برای 
تکمیل سامانه جامع تجارت ابلاغ شده است که به صورت مستمر در حال 

پیگیری آن ها هستیم.
رهبری با بیان این که بیش از ۸۰ درصد کارایی سامانه جامع تجارت محقق 
شده است اضافه کرد: مسئولیت ترخیص کالا از گمرک بر عهده این سازمان 
ثبت  مانند  تجارت  جامع  سامانه  طریق  از  کالا  ترخیص  استعلامات  و  است 

سفارش، مجوزهای ترخیص و اعلامیه های تأمین ارز باید انجام شود.
وی گفت: اکنون اختلاف نظری در اجرای قانون بین ما و سازمان گمرک وجود 

ندارد.
رهبری افزود: مرحله صدور کارت بازرگانی، ثبت سفارش، تأمین ارز، حمل و 
تخلیه کالا در بنادر و مبادی ورودی کشور و برخی اطلاعات گمرکی، اتصال کامل 

در سامانه جامع تجارت ایجاد شده است.
وی گفت: سامانه جامع تجارت جای سامانه های عملیاتی دستگاه ها را نگرفته 

است و این سامانه با ایجاد هماهنگی، امکان نظارت لازم را ایجاد می کند.
رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیک وزارت صمت افزود: در برخی جاها که باید 
فرایند اصلاح یا تبادل اطلاعات از درگاه سامانه جامع انجام شود، هنوز این اتفاق 
نیفتاده است. رهبری گفت: برای ۱۲ دستگاه تکالیفی برای تکمیل سامانه جامع 

تجارت تعیین شده است.
وی افزود: اکنون از ۶۶ تکلیف ۴۱ تکلیف بیش از ۶۰ درصد پیشرفت داشته 

است.

مفقودی 
نام محمد  به  دارد کارت مجوز حمل سلاح  اعلام می  بدینوسیله 

عسگری فرزند ابوالفضل به ش ش ۱۸۶۶ و کدملی ۰3۸۲۸۱۰۲۹۵ مفقود 
و از درجه اعتبار ساقط گردیده است.

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران می گوید که افزایش قابل توجه 
هزینه بانک ها در حوزه های مختلف باعث شده که پولی برای ارائه تسهیلات 

به تولید باقی نماند. 
عباس آرگون در گفت و گویی اظهار کرد: تامین مالی یکی از اصلی ترین 
مولفه هایی است که برای بنگاه های اقتصادی اهمیت بسیار زیادی دارد و چه 
در فرایند تولید و چه در تامین هزینه های جاری، تامین مالی بسیار مهم است. 

در ایران نیز با توجه به تورم بالا این موضوع اهمیت دو چندان دارد.

وی با اشاره به افزایش دائم هزینه های تولید در اقتصاد ایران، بیان کرد: 
وقتی ما از تورم ۴۰ درصد صحبت می کنیم، یعنی یک بنگاه اقتصادی برای 
اینکه بتواند عملکرد سال گذشته خود را تکرار کند نیاز به این دارد که ۴۰ 
درصد بیشتر هزینه کند. این هزینه باید از محل تامین مالی جبران شود و این 

در حالی است که در ایران این فرایند بسیار دشوار شده است.
عضو اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه در حالت عادی تامین مالی بنگاه های 
اقتصادی از دو مسیر انجام می شود، توضیح داد: روش نخست که بیشتر 

برای بنگاه های بزرگ کارایی دارد، تامین مالی از طریق بازار سرمایه است. 
متاسفانه در ایران بسیاری از شرکت ها امکان حضور در بورس را ندارند و با 
توجه به محدودیت های بازار سرمایه این کار بسیار دشوار است. از این رو 

بخش مهمی از بار و فشار تامین مالی به شبکه بانکی محول می شود.
به  اقتصادی  بنگاه های  امید  چشم  تنها  حالی  در  داد:  ادامه  آرگون 
بانک هاست که شبکه بانکی کشور تحت تاثیر فشارهای داخلی و بیرونی 
با مشکلات جدی مواجه است و عملا می توان این را گفت که پولی برای 
بانک ها نمی ماند که بخواهند در اختیار تولیدکننده و بنگاه های اقتصادی 

قرار بدهند.
خود  به  را  بانک ها  پول  سهم  بیشترین  که  حوزه ای  سه  به  اشاره  با  وی 
این حوزه ها بحث  از اصلی ترین  اختصاص می دهند، تشریح کرد: یکی 
تسهیلات تکلیفی بانک هاست. بانک ها در هر سال مجبور می شوند با توجه 
به تعهدی که دولت از آنها خواسته، بخش مهمی از منابع خود را به این حوزه 
اختصاص بدهند و از این محل فشار زیادی به آنها وارد می شود. این امر تا 
جایی پیش رفته که رییس کل بانک مرکزی نیز به آن اشاره کرد و مقام معظم 
رهبری نیز به نمایندگان مجلس تذکر داده اند که در این حوزه مراقبت های 

کافی را داشته باشند.
عضو اتاق بازرگانی تهران افزود: دومین حوزه ای که منابع بانک ها را به خود 
اختصاص می دهد، تحت تاثیر کسری بودجه دولت رخ می دهد. با توجه 
به اینکه دولت برای جبران هزینه های خود مجبور می شود که اوراق چاپ 
کند، این اوراق باید از طرف بانک ها خریداری شوند و همین موضوع باعث 

می شود بخش دیگری از منابع بانک ها نیز هزینه شود.
آرگون درباره سومین بخش مصرف کننده منابع بانک ها نیز گفت: متاسفانه 
منابعی  وقتی  و  شده اند  داری  بنگاه  وارد  بانک ها  گذشته،  سال های  در 
برایشان می ماند نیز ترجیح می دهند که این پول را به بنگاه های زیرمجموعه 
خود اختصاص بدهند و از این رو دسترسی به این منابع نیز برای بنگاه های 

اقتصادی بسیار دشوار می شود.
وی خاطرنشان کرد: باید توجه داشت که بنگاه های اقتصادی بخش مهمی 
از بار رشد را به دوش می کشند و با توجه به مشکلات و محدودیت ها، تامین 
مالی برایشان اهمیت فراوانی دارد. با توجه به مدیریتی که تاکنون انجام شده، 
عملا پولی در نظام بانکی نمانده که بخواهد به تولید اختصاص پیدا کند و از 
این رو این امید وجود دارد که در مجلس و در جریان بررسی بودجه، شرایط 
به طور دقیق رصد شود و با کاهش بار تکلیفی بانک ها، منابعی آزاد شود که 

بتوان از طریق آنها بخشی از دغدغه های نظام تولید را پوشش داد.

عضو اتاق بازرگانی تهران:

پولی برای بانک ها نمانده است!

عضو هیئت مدیره اتحادیه کسب و کارهای مجازی :

مردم با زور به پلتفرم های داخلی کوچ نمی کنند
عضو هیئت مدیره اتحادیه کسب و کارهای مجازی با 
بیان اینکه بعد از کرونا تعداد افرادی که در این فضا کسب 
درآمد می کنند بیشتر شده و تعداد زیادی هم از شبکه های 
اجتماعی برای معرفی و تبلیغ کسب و کارشان استفاده 
می کنند، گفت که اگر شرایط لازم فراهم شود امکان رقابت 
پلتفرم های داخلی با خارجی ها وجود دارد، اما انتظار اینکه 
مردم با بسته شدن فضای مجازی و شبکه های اجتماعی به 

پلت فرم های داخلی کوچ کنند محقق نخواهد شد. 
رضا الفت نسب در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه نگرانی 
عمده فعالان کسب و کار مجازی این است که در آماده 
سازی طرح صیانت از بخش خصوصی نظرخواهی نشده، 
تصریح کرد: بعد هم که با بلند شدن سر و صدای رسانه ای 
جلساتی برگزار شد، ما در دو نوبت نزدیک به 7۰ نقد به 
بند به بند این طرح وارد و پیشنهادی ارائه کردیم. جلسات 
مختلفی هم در مرکز پژوهش های مجلس برگزار شد. اما 
اینکه ناگهانی بدون توجه به نظرات کارشناسان و نظر مرکز 
پژوهش ها طرح صیانت تصویب و در همان شب باطل می 
شود، جای نگرانی دارد. وی افزود: در وضعیتی که مجلس 
باید تلاش خود را بر موضوع بودجه بگذارد، کمیسیونی با 
این کیفیت تشکیل می شود و اعلام می کند چند دقیقه ای 
نسخه جدید طرح صیانت را تحویل گرفته و بعد هم آن 
را تصویب می کنند. همه اینها جای نگرانی دارد که چه 
برای طیف  در حال تصمیم گیری  نگاهی  با چه  افرادی 
وسیعی از مردم هستند. الفت نسب با بیان اینکه طرح 
صیانت فقط مربوط به کسب و کارها نیست و کل کاربران 
مجازی را تحت تاثیر قرار می دهد، اظهار کرد: بعد از کرونا 
تعداد افرادی که در این فضا فعالیت می کنند بیشتر شده 
است. طبق آخرین آمار رسمی که آقای ربیعی، سخنگوی 
دولت قبلی اعلام کرد حدود یک میلیون کسب و کار در 
تعداد  اینکه  فعال هستند. ضمن  اجتماعی  شبکه های 
زیادی هم از شبکه های اجتماعی برای معرفی و تبلیغ 
استفاده می کنند. از طرف دیگر مردم هم از شبکه های 

اجتماعی برای اوقات فراغت استفاده می کنند.
راه مقابله با مخاطرات فضای مجازی این نیست

عضو هیئت مدیره اتحادیه کسب و کارهای مجازی با بیان 

اینکه طبیعتاً فضای مجازی مخاطراتی هم دارد، تصریح 
کرد: ما این مخاطرات را رد نمی کنیم، اما می گوییم مقابله با 
آن ها راه دارد و باید با کمک کارشناسان انجام شود؛ بنابراین 
مجلس باید بدون جنجال حداقل شش ماه زمان بدهد و 
با کسب و کارها و ذینفعان مشورت کند تا تصمیم درست 

بگیرد.
وی افزود: خیلی از صاحبان کسب و کار مجازی از کشور 
و برای کسانی که مانده اند هم امکان مهاجرت  رفته اند 
وجود دارد اما خودشان خواستند در ایران فعالیت کنند. 
هیچکدام از آنها هم به دنبال آسیب به کشور یا خانواده 

خود نیستند. 
مشخص نیست این چه نگاهی است که می گویند هر که 
مخالف این طرح بوده، ضد انقلاب است. ما هم مخالف 
طرح هستیم، چراکه حالا دیگر فقط نگرانی از شبکه های 
اجتماعی نیست بلکه برای مثال در مورد سایر سرویس های 
خارجی مانند گوگل و سیستم های عامل هم نگرانی وجود 

دارد.

صیانت  که  بود  موفق  ماهواره ها  کردن  جمع  مگر 
باشد؟

الفت نسب با بیان اینکه این طرح کارشناسی نیست 
و مردم هم اغنا نشده اند، اظهار کرد: زمانی هم به دنبال 
آن  آیا  دهند  پاسخ  باید  که  بودند  ماهواره  کردن  محدود 

طرح ها موفق بود و فساد کم شد؟
صیانت،  طرح  جای  به  که  کرد  پیشنهاد  ادامه  در  وی 

فضای فعالیت برای کسب و کارهای مجازی تسهیل شود.
نشان  اینترنتی  تاکسی های  موفق  تجربه  گف:  وی 
می دهد این توان در کشور وجود دارد، اما به خاطر نبود 
ثبات خیلی ها به دنبال راه اندازی پیام رسان نمی روند. از 
طرف دیگر باید به این نکته توجه کنیم که کوچ کردن مردم 
از بستری مثل اینستاگرام با بستن آن ممکن نیست، چرا که 
شبکه اجتماعی مبتنی بر تعامل با کاربران است؛ بنابراین 
ابتدا باید اعتماد مردم جلب شود. اما فعلا شاهد هستیم 
درست  هزینه  حاکمیت  و  مردم  کل  برای  اندکی  طیف 

می کنند.

الفت نسب با بیان اینکه مشخص نیست در این شرایط 
گرانی سرسام آور شب عید آیا موضوع مهمتری برای بررسی 
در مجلس نبود؟ تصریح کرد: ما نمی توانیم بگوییم ناامید 
این  به  رتبه می خواهیم  از مقامات عالی  بنابراین  شدیم 
موضوع وارد شوند. همچنین ما نمی گوییم دشمن نیست، 
اما راه های دیگری برای مقابله وجود دارد. با این حال از بین 
کسانی که برای طرح صیانت تصمیم می گیرند هیچکس 
تخصص آی تی ندارد و از ظرفیت کارشناسی کشور هیچ 
استفاده ای نشده است. تا جایی که مرکز پژوهش های 
مجلس می گوید این طرح در تضاد با قانون اساسی است، 

اما توجهی نمی شود.
راه حل جایگزین چیست؟

وی در ادامه ابراز امیدواری کرد که طرح صیانت به طور 
کلی ملغی شود و گفت: مدل رقابت گوگل پلی با کافه بازار 
تجربه ای خوب و قابل استفاده است. در حال حاضر کافه 
بازار ۴۰ میلیون نصب دارد و تجربه نشان داده که این مدل 
رقابت جواب می دهد؛ بنابراین باید شرایط کار برای بخش 
خصوصی تسهیل و از پلتفرم ها حمایت شود. این حمایت ها 
فقط مالی نیستند و لازم هم نیست این حمایت ها حتماً 
مادی باشد. برای مثال باید به مردم اطمینان خاطر داد در 
پلت فرم های داخلی تفتیش عقاید نمی شود تا مردم برای 

حضور در آن ها اعتماد کنند.
الفت نسب با بیان اینکه مردم باید فضا داشته باشند تا 
نقدهای خود را بگویند، تصریح کرد: در این میان اگر هم 
درصد کمی بی احترامی کردند می توان اعمال قانون کرد. 
از ۸۰ هزار  برنج بیش  برای مثال در حال حاضر قیمت 
تومان رسیده، اما حقوق مردم ثابت است و شاید بخواهند 
در این رابطه انتقاداتی مطرح کنند که نباید نگران امنیت 
خود باشند. با چنین شرایطی می توان رقابت کرد؛ از جمله 
حمایت های مالی هم می توان به کاهش مالیات کسب و 
کارها و معافیت چند ساله از مالیات بر ارزش افزوده و غیره 

اشاره کرد.
وی در پایان تاکید کرد انتظار اینکه مردم با بسته شدن 
پلت فرم های  به  اجتماعی  شبکه های  و  مجازی  فضای 

داخلی کوچ کنند محقق نخواهد شد.

یک فعال اقتصادی معتقد است پرداخت تسهیلات خرد بدون ضامن که به جای وثیقه محوری بر اساس اعتبارسنجی افراد 
انجام می شود، اگرچه حرکت مثبتی است اما با توجه به شرایط فعلی بانکها چندان قابلیت اجرایی ندارد. 

محمدرضا حسینا با اشاره به اینکه بانک ها در شرایط فعلی به دلیل کمبود منابع مالی حتی تسهیلات مصوب بخش تولید را 
نیز پرداخت نمی کنند، گفت: برآوردها نشان می دهد که بانک ها به دلیل کمبود منابع اقدام به اضافه برداشت از بانک مرکزی 
کرده اند تا بتوانند هزینه های جاری خود را تامین کنند. از این رو چند ماهی می شود که از پرداخت تسهیلات به واحدهای 

صنعتی و تولیدی سر باز می زنند.
وی اظهار کرد: نکته قابل تامل این است که در چنین شرایطی، وزیر اقتصاد به بانک ها دستور داده است که پرداخت تسهیلات 
به این شیوه را هرچه زودتر آغاز کنند. این در حالی است که نرخ بهره ، اندوخته قانونی و جریمه های بانکی نیز تغییری نداشته 
است؛ بنابراین به نظر می رسد که  چنین طرحی با توجه به وضعیت فعلی بانک ها قابلیت اجرایی نداشته و تنها جنبه نمایشی 

دارد.
این فعال اقتصادی افزود: این اقدامات و فشارها باعث می شود که نه تنها پرداخت تسهیلات به واحدهای تولیدی با تعلل و 
مشکلات بیشتری از سوی بانکها روبه رو شود بلکه تورم موجود در اقتصاد را نیز تشدید خواهد کرد؛ چرا که بانک ها چاره ای جز 

خلق پول ندارند و با حرکت در این مسیر، منجر به ایجاد تورم هرچه بیشتر خواهند شد.
رییس مجمع فعالان اقتصادی همچنین با بیان اینکه تعداد کسانی که می توانند با شرایط بدون ضامن وام دریافت کنند محدود 
است، گفت: شرایط دریافت این تسهیلات به گونه ای است که امکان دریافت آن از سوی همه افراد وجود ندارد و موفقیت در این 
حوزه منوط به میزان حقوق افراد است. بر همین اساس بسیاری از افراد معترضند که بانک ها از پرداخت وام به آن ها خودداری 
می کنند. وی با ذکر مثالی افزود: اقساط وام ۱۰۰ میلیون تومانی با فرض نرخ بهره ۱۸ درصد و بازپرداخت سه ساله، حدود سه 
میلیون و ۶۰۰ هزار تومان است؛ بنابراین باید حکم حقوقی فردی که این وام را دریافت می کند، شش میلیون تومان باشد. البته 
این با فرض این است که فرد هیچ وامی نداشته و ضامن هیچ فردی هم نشده باشد که فرض دور از ذهنی است.  اگر این فرد 
اقساط دو میلیون تومانی در ماه داشته باشد، برای آنکه بتواند برای وام ۱۰۰ میلیون تومانی نامه کسر از حقوق بگیرد، حکم 

حقوقی او باید حدود ۹ میلیون و 3۵۰ هزار تومان باشد. 
حسینا همچنین اظهار کرد: ما فکر می کنیم که در شرایطی که مسوولان کشور و مقام معظم رهبری بر بخش صنعت و تولید 
تاکید دارند، منابع بانکی باید به سمت این بخش ها هدایت شود و از اظهارنظرهایی که قابلیت اجرایی ندارند، خودداری شود؛ 

چرا که این گونه صحبت ها باعث از دست رفتن هرچه بیشتر اعتماد مردم نسبت به دولتمردان می شود.

رئیس کل بانک مرکزی گفت: تحمیل تکالیف مازاد به شبکه بانکی، منجر به افزایش ناترازی، اضافه برداشت بانک ها 
از بانک مرکزی، رشد پایه پولی و در نتیجه افزایش نرخ تورم می شود.

علی صالح آبادی رئیس کل بانک مرکزی پس از دیدار با همتای عراقی خود در پاسخ به سئوالی درخصوص تعیین 
و تکلیف بانک ها در بودجه سال آینده، افزود: از ابتدای سال جاری تاکنون، حدود ۲3۰۰ همت مجموع تسهیلات 

پرداختی شبکه بانکی بوده که حدود ۶7 درصد آن مربوط به سرمایه در گردش بنگاه های تولیدی است.
وی با بیان اینکه در کمیسیون تلفیق و در بررسی لایحه بودجه ۱۴۰۰, در بند های مختلفی، بانک ها را مکلف به 
تکالیفی کردند که بیش از توان شبکه بانکی است اضافه کرد: در تبصره ۱۶ لایحه بودجه ۱۴۰۱، بیش از ۱3۰۰ همت 
تسهیلات تکلیفی در نظر گرفته شده که بانک ها موظف به پرداخت آن ها در سال آینده هستند که این میزان نسبت به 

تسهیلات پرداخت شده در سال جاری، چند برابر است.
وی با بیان اینکه این تسهیلات تکلیفی تنها مختص به تبصره ۱۶ نیست، گفت: در بند های الحاقی دیگر موضوعاتی 
مطرح شده که مغایر با لایحه دولت است، زیرا آنچه ما در لایحه دولت به آن اشاره کرده بودیم یک بند کلی بود و قرار بر 
این شد برابر آیین نامه های دولت و با توجه به منابع موجود بانک ها، این موارد مشخص شود، اما در کمیسیون تلفیق 

این ها به جزئیات اشاره شد، همچنین بند های دیگری الحاق شد که در لایحه دولت نبود.
افزایش روابط بانکی، زمینه ساز توسعه تجارت میان ایران و عراق

رئیس کل بانک مرکزی گفت: افزایش روابط بانکی، زمینه ساز توسعه تجارت میان ایران و عراق است
علی صالح آبادی رئیس کل بانک مرکزی پس از دیدار با مصطفی غالب مخیف رئیس بانک مرکزی عراق، درباره 
مهمترین محور های این نشست دوجانبه با همتای عراقی افزود: خوشبختانه مبادلات تجاری و بازرگانی میان ما عراق 

در ساال های اخیر پیشرفت خوبی داشته است.
وی گفت: کشور عراق نقش مهمی در منطقه دارد و جزو همسایگان خوب ماست؛ طبعا توسعه تعاملات بانکی میان 

ما و عراق، هم جزو اولویت هاست.
صالح آبادی افزود: توسعه تعاملات تجاری و گسترش روابط میان ایران و همسایگان، جزو اولویت های کشور و در 

دولت سیزدهم مورد تاکید است.
وی با اشاره به سفر ماه های اخیر خود به عراق برای گسترش روابط اقتصادی و تعاملات بانکی دو کشور افزود: سفر 

امروز رئیس بانک مرکزی عراق به کشورمان، در راستای تعاملات بانکی و اقتصادی میان دو کشور بوده است.

رییس مجمع فعالان اقتصادی مطرح کرد؛

پرداخت وام بدون ضامن مشکل آفرین می شود
رئیس کل بانک مرکزی  مطرح کرد:

تکالیف مازاد شبکه بانکی، عاملی برای افزایش نرخ تورم 
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محمد نوازی:

 اگر مشکل درست نکنند، استقلال 
می تواند قهرمان شود

هافبک اسبق استقلال گفت: این تیم شرایط خوبی دارد و اگر برایش مشکلی 
درست نکنند، می تواند قهرمان شود. 

محمد نوازی در مورد برد استقلال مقابل فجرشهید سپاسی شیراز در هفته 
نوزدهم لیگ برار اظهار داشت: خداراشکر شرایط تیم خوب است و ان شاالله روز به 
روز هم بهتر می شود. حساسیت های این بازی به خاطر شرایط جدول و همچنین 
حواشی اخیری که به خصوص پیرامون مرادمند و یزدانی به وجود آمد، بیشتر شد.
وی افزود: چون این بازی، آخرین بازی هفته بود استقلال به دنبال برد تا فاصله 
خودش را در صدرجدول با رقیبان بیشتر کند. خداراشکر این اتفاق افتاد. با وجود 
اینکه  فجرسپاسی هم خیلی بسته بازی می کرد و چشم به ضدحملات داشت، 
اما استقلال در نیمه اول هم ۲ موقعیت صددرصد گل به دست آورد که متاسفانه 
تبدیل به گل نشد. در نیمه دوم هم سلمانی با هوشیاری در موقعیت قرار گرفت و 

ضربه آخر را خوب زد تا دروازه حریف باز شود.
نوازی تصریح کرد: در کل بازی بدی نبود. هرچند غیبت مرادمند و یزدانی 
کمی شرایط تیم را به هم ریخته بود. احساسم این است که استقلال در خط 
جلو می تواند با نظم بهتری بازی کند. در لحظه های آخر و پاس های آخر عجله 
می کنند. همه مهاجمان می خواهند گلزنی کنند اما با کار تیمی می توان قشنگ 
تر به گل رسید. به هرحال استقلال سه امتیاز را گرفت با رقبا فاصله ایجاد کرد. 
در هفته های آینده بازی ها برای استقلال سخت تر می شود چون کم کم به آخر 
فصل نزدیک می شویم. همه تیم ها می خواهند نتیجه بگیرند و بازی ها حساس تر 

می شود.
هافبک اسبق استقلال در مورد اینکه این تیم از نظر نتیجه گیری شرایط خیلی 
خوبی دارد اما انتقاداتی به نوع بازی آن می شود و برخی معتقدند زیبا بازی 
نمی کند، گفت: از نظر نتیجه گیری خوب است اما از نظر فنی مقداری خوب 
نیست. کادرفنی باید بداند که مشکل کجاست. آن ها می توانند تصمیم بگیرند که 

مثلا تاکتیک را تغییر بدهند.
وی افزود: با اینحال فوتبال کشور ما همین است و این شرایط برای خیلی از 
تیم ها به وجود می آید. ممکن است روزی خوب و روزی بد باشید. ممکن است 
در یک بازی با یک برنده شوید، در یک بازی نیمه اول را با سه گل تمام کنید اما 
در آخر نتیجه مساوی شود. در کل استقلال از نظر روحی شرایط خیلی خوبی 
دارد. خوب نتیجه می گیرد و اگر برایش مشکلی ایجاد نکنند، به امید خدا می تواند 

قهرمان شود.
نوازی در مورد اینکه آیا استقلال امسال پتانسل قهرمانی دارد، اظهار داشت: به 
هرحال هر هدفی سختی های خاص خودش را دارد. امیدوارم بچه های استقلال 
از پس این امتحان بر بیایند و صدرجدول را تا آخر فصل حفظ کنند. ان شاالله 
در بازی های باقی مانده هم نتایج خوبی بگیرند تا قهرمانی را کسب کنند. اگر 
برای استقلال مشکل ایجاد کنند کار سخت می شود اما اگر اعضای تیم آرامش 

خودشان را حفظ کنند می توانند قهرمان شوند.
پیشکسوت استقلال گفت: به عنوان مثال چطور نامه سربازی مرادمند و یزدانی 
وسط فصل می آید؟ مگر اول فصل چک نمی کنند؟ مگر از دانشگاه یا نظام وظیفه 
نامه نمی گیرند؟ نمی دانم. امیدوارم هرکسی کار خودش را انجام بدهد. مسلما 

مجموعه استقلال تلاش می کند تا نتایج خوبی بگیرند.
دربی آخرسال بازی سرنوشت سازی است 

وی در مورد اینکه پس از سال ها، استقلال و پرسپولیس بدون حضور سایر تیم ها 
رقابتی نزدیک برای قهرمانی دارند، اظهار داشت: این رقابت همیشه وجود داشته، 
درست است چندسالی این شرایط وجود نداشت اما استقلال و پرسپولیس در 
زندگی مردم هستند. چه بخواهیم چه نخواهیم. اگر حواشی این دو تیم کم شود 
قطعا هرسال این اتفاق برایشان می افتد. استقلال چندسالی شرایط مدیریتی 
خوبی نداشت و کمی به هم ریخته بود اما حالا با آمدن مصطفی آجورلو این شرایط 
درست شده و توقع هواداران این است که بازیکنان آرامش خودشان را حفظ کنند 

و نتیجه بگیرند.
نوازی در مورد دربی آخرسال عنوان کرد: بازی خیلی سخت و دشواری برای هر 
دو تیم خواهد بود. قطعا بازی سرنوشت سازی برای هر دو است. ان شاالله نتیجه 

خوبی برای استقلال رقم بخورد.

رییس فدراسیون کشتی:

فدراسیون های غیرالمپیکی نباید 
در خصوص المپیکی ها تصمیم بگیرند

درباره  نباید  غیرالمپیکی  فدراسیون های  گفت:  کشتی  فدراسیون  رییس   
المپیکی ها تصمیم بگیرند بلکه باید به المپیک و بازی های آسیایی احترام گذاشته 

و از هیات اجرایی کمیته المپیک استعفا بدهند. 
علیرضا دبیر عصر پنجشنبه در حاشیه رقابت های کشتی فرنگی جام تختی 
فعالیت روسای  بر ممنوعیت  اداری مبنی  اهواز، درباره رای دیوان عدالت  در 
فدراسیون هایی که عضو هیات علمی دانشگاه های دولتی هستند بیان کرد: 
هر زمانی احساس کنم به درد کشتی نمی خورم یا کار غیرقانونی انجام شده 
است،دست شان را می بوسم و می روم اما تا روزی که هستم کارم را محکم انجام 

می دهم.
وی بیان کرد: همه این را می دانند که اهل استعفا دادن نیستم اما به قانون 

تعظیم می کنم و هر چه قانون بگوید عمل می کنم.
رییس فدراسیون کشتی، افزود: مامور از ارگانی نیستم، ساعت های کلاس  
دانشگاه را پر می کنم از طرفی ریالی هم از فدراسیون نمی گیرم اما هر چه قانون 
بگوید سرم پایین است و تمکین می کنم. من هیچ اعتراض شخصی نمی کنم زیرا 

کشتی برای من از همه چیز مهمتر است.
دبیر در خصوص ارسال نامه به رییس کمیته ملی المپیک و درخواست برای 
استعفای پنج عضو هیات اجرایی کمیته ملی المپیک  گفت: از نظر قانون چهار 
سال هیات اجرایی کمیته المپیک تمام شده و از دی ماه به بعد هر چه تصویب 
کنند غیرقانونی است.  وی افزود: به خوبی می دانم که صالحی امیری انگیزه ای 
برای ادامه کار ندارد لذا از فدراسیون هایی که المپیکی نیستند اما برای  المپیکی 

ها تصمیم می گیرند خواهش می کنم کنار بروند.
رییس فدراسیون کشتی ادامه داد: خیلی بد است وقتی رییس فدراسیونی 
می گوید حق ما را بدهید، به او بگویند که سهم خواه است.  وی در پاسخ به این 
پرسش که آیا قصد دارد وارد هیات اجرایی کمیته ملی المپیک شود بیان کرد: 
اگر شهوت قدرت داشتم برای ریاست کمیته المپیک نامزد می شدم. دبیر گفت: 
کمیته ملی المپیک و هیات اجرایی یک دهم حق کشتی مملکت را تا الان 
نداده اند و یکی از اعتراضات من به هیات اجرایی کمیته المپیک این موضوع است 
متاسفانه بودجه ای که به کشتی می دهند نسبت به مدال های کشتی هیچ است.

1۸بازی و ۸ گل در پاختاکور؛

روایت رسانه  ازبکستانی از انتقال 
»تمیروف« به پرسپولیس

انتقال »شیرزود تمیروف« مهاجم ازبکستانی به تیم پرسپولیس در روزهای اخیر 
در رسانه های ازبکستان مورد بررسی قرار گرفته بود.

مهاجم  یک  است  قرار  پرسپولیس  باشگاه  تصمیم  ،با  گزارش  این  براساس 
ازبکستانی به تمرینات این تیم اضافه شود و به زودی قراردادش را با این باشگاه 

امضا کند. این مهاجم قراراست جمعه شب  وارد تهران شد.
گفته می شود این بازیکن »شیرزود تمیروف« مهاجم تیم پاختاکور ازبکستان 
 championat به پرسپولیس دو روز پیش توسط سایت انتقال تمیروف  است. 
ازبکستان مطرح شده بود. این سایت در خبری نوشته بود: » پاختاکور قبل از 
فصل جدید می تواند یک انتقال دیگر انجام دهد. شیرزود تمیروف مهاجم شیرها 
ممکن است به باشگاه ایرانی پرسپولیس برود. اگر مذاکرات به نتیجه مثبت برسد، 

این انتقال می تواند انجام شود.«

ایمان / گزارش / رضا ملکی 

کاراته قم  از بیست سال گذشته همواره حرف اول رادرکاراته ایران 
زده است.می توان گفت که اداره کل ورزش و جوانان وهیئت کاراته 
استان همواره پشت سرافتخارات بسیار قهرمانان برومند خود در 

ورزش کشور واستان قدعلم کرده اند.
با وجود ناملایمات بسیار و اتفاقات نامیمون سال گذشته برای 
کاراته قم واینکه سکان هدایت این رشته جذاب حدود هفت ماه قبل 
به مهدی بیرانوند از قهرمانان ومربیان خوب وارزشی کاراته قم سپرده 
شد ضروری بود تا عملکرد هفت ماه هیئت کاراته باحضور بزرگان این 
رشته درقم بررسی گردد. حضور شیهان غلامرضا دباغیان وشیهان سیدعلی خلیلی دراین جلسه هم اندیشی از نکات بارز ومثبت این اتفاق خوب 
بود. رضا ملکی،حسن عابدی،علی برخوردار روسای بیست سال گذشته هیئت کاراته نیز درقامت اعضاء هیئت رئیسه حضوری پرتلاش داشتند. 
بیرانوند درابتدای جلسه از حضورش،زحماتش و افتخارات بدست آمده درطول این هفت ماه برای حاضران درجلسه گفت که کارنامه او را پربار 
نشان میداد رضا ملکی به رسم کسوت از حضور درخشان بیست سال تلاش وافتخارات کاراته قم گفت از شیهان غلامرضا دباغیان نام برد که جزء 
مربیان کاراته برتر جهانی است چرا که او پانزده سال در قامت سرمربی کاراته ایران به همه افتخارات ممکن با شاگردانش از قم واعضاء تیم ملی 
درجهان المپیک ومسابقات بین المللی رسید. شیهان سیدعلی خلیلی را از جمله مربیان کاربلد وقدیمی وشاسته کاراته قم وایران معرفی نمود 
که با درخشش شاگرد قدیمی اش درسطح جهان سعید آشتیان وشاگردان پرافتخار جدیدش درتیم ملی همچنان پرتلاش ومستحکم درصحنه 

کاراته حضور دارد واز وفاق وهمدلی اعضاء کاراته باهم گفت که رمز پیروزی وکلید موفقیت درآینده است.
استاد حسن عابدی مدیرکل اسبق اداره کل ورزش و جوانان قم نیز به افتخارات گذشته کاراته قم اشاره کرد وتوزیع منابع را درکاراته قم براساس 
شایسته سالاری واینکه چه کسانی برای کاراته مفیده بوده وقهرمان پرور هستند دانست ضمن اینکه نگاه به نسل جوان مربیان کاراته رانیز از 

جمله اقدامات هیئت کاراته درآینده قلمداد کرد.
میهمانان ویژه این جلسه پربار سرگرد کوهی ریاست تربیت بدنی سپاه واستاد حیدری رئیس هیئت کاراته سپاه بودند که تعامل شایسته سپاه 
وهیئت کاراته را درطول 7 ماه گذشته از جمله اقدامات مثبت در زمینه حرکتهای روبه جلو هیئت قلمداد نمودند صحبتهای شیهان خلیلی 
وشیهان غلامرضا دباغیان که از افتخارات مسلم کاراته قم وایران هستند درپایان این جلسه حکایت از رفاق،یکدلی وحرکت روبه جلو کاراته 
درآینده میداد وحرف آخر اینکه توجه به ورزش کاراته بانوان چیزی بود که از زبان استاد غلامرضا دباغیان به سرکار خانم موسوی نائب رئیس 

هیئت کاراته دیکته شد.

تیم والیبال مقاومت  بسیج قم با نتیجه 3 بر ۱ از 
سد تیم مناطق نفت خیز  جنوب گذشت و راهی 
مرحله یک چهارم نهایی مسابقات سری B لیگ 

دسته  اول شد. 
تیم والیبال مقاومت  بسیج عصر  ۴شنبه با نتیجه 
3 بر ۱ از سد تیم مناطق نفت خیز  جنوب گذشت 
و با این پیروزی شاگردان مجید براتی راهی مرحله 
یک چهارم نهایی مسابقات سری B لیگ دسته اول 
شدند. نماینده  قم در3 دیدار متوالی روبه روی تیم 
مناطق نفت خیر جنوب حاضر شد و توانست ۲ 

پیروزی و ۱ شکست را در کارنامه خود ثبت کند.
مجید براتی در  گفت وگوی  اظهارداشت :با دعای خیر مردم  شریف قم و هواداران تیم مقاومت توانستیم تیم مناطق  
نفت خیز  جنوب را مقتدرانه شکست دهیم. 3  بازی بسیار سنگین را پشت سر گذاشتیم، در بازی دوم می توانستیم 
صعودمان را به مرحله  بعد قطعی کنیم اما به دلیل اشتباهات  داوری تمرکز بازیکنان ما برهم زده شد و متاسفانه بازی دوم 
را واگذار کردیم. سرمربی تیم مقاومت بسیج قم ادامه داد: تیم ما در یک ماه اخیر ۱7 بازی سنگین در چهارچوب 
مسابقات رسمی انجام داده و با آمادگی بدنی بالا وارد این مسابقات شدیم، قبل از شروع این دوره ۱۵ بازی تدارکاتی 
انجام دادیم تا بازیکنان در جو مسابقات قرار بگیرند. قبل از شروع این رقابت ها هم قسم  شدیم تا با نهایت توان برای 
تیم مقاومت تلاش کنیم، هدف ما قهرمانی است و امیدواریم که برای قم افتخارآفرینی کنیم. وی افزود: حریف بعدی 
ما ستارگان  جوانان  مازندران است که شناخت اولیه ای نسبت به حریف داریم، چند روزی فرصت در پیش رو داریم تا 
تمرینات را ادامه داده و حریف را آنالیز کنیم، مرحله یک چهارم نهایی از ۹ اسفند ماه دوباره از سر گرفته می شود. ما برای 
قهرمانی آمده ایم و امیدواریم با دعای خیر مردم قم بتوانیم به اهدافمان برسیم. براتی در رابطه با این که مسابقات مرحله 
جدید در کدام استان برگزار می شود، گفت: طبق صحبت های انجام شده این مرحله به میزبانی فدارسیون والیبال در 

تهران برگزار خواهد شد، اما منتظر هستیم تا از سوی فدراسیون  والیبال اعلام رسمی صورت بگیرد.

یک اتفاق خوب برای کاراته قم؛

هم اندیشی باحضور بزرگان کاراته قم
درمسابقات سری B لیگ دسته  اول  کشور؛

صعود مقاومت  بسیج قم با عبور از سد مناطق نفت خیز  جنوب 

رئیس هیئت کاراته استان قم : 

به دنبال احیای دوران طلایی و جهانی کاراته قم هستیم

از  قم  استان  گفت:  قم  استان  کاراته  هیئت  رئیس 
و مربی  بازیکن  تیم ملی  بدنه  سال های دور همیشه در 
داشته است و هم اکنون نیز بعد از سال ها افتخار آفرینی 

مربیان و قهرمانان استان قم در بدنه تیم حضور دارند. 
مهدی بیرانوند در گفت وگویی  اظهارداشت :هیئت کاراته 
استان قم دو هزار ۴۱۵ تن )۹۱۰ بانوان در بخش بانوان 
دارد  شده  ثبت  ورزشکار  بانوان(  بخش  در  تن   ۱۵۰۵ و 
همچنین ۱۰۵ مربی در بخش آقایان و ۵3 مربی در بخش 

بانوان فعال هستند.
وی با بیان اینکه داوران فعال استان در بخش بانوان ۵۰ 
تن هستند، افزود: در سال جاری محدثه اخویان به عنوان 

تاریخ کاراته قم در کلینیک داوری آسیا در  بانوی  اولین 
قزاقستان شرکت کرد و موفق به اخذ درجه داوری آسیا شد.

وی ادامه داد: هئیت کاراته قم در بخش آقایان 73 داور 
فعال دارد که هشت نفر آنان داور آسیایی هستند. همچنین 
ابوالقاسم پایدار نیز در سال جاری موفق به کسب درجه 

داور جهانی شد.
رئیس هیئت کاراته قم بیان کرد: استان قم از سال های 
دور همیشه در بدنه تیم ملی بازیکن و مربی داشته است 
آفرینی مربیان و  افتخار  از سال ها  نیز بعد  و هم اکنون 

قهرمانان استان قم در بدنه تیم حضور دارند.
مربی  عنوان  به  دباغیان  استاد  گذشته  در  افزود:  وی 
کتیرایی،  عموزاده،  استاد  همچون  نامی  قهرمانان  و 
حضور  ملی  تیم  در  جعفری  و  آشتیانی  عبدالحسینی، 
کتیرایی،  مانند  اساتیدی  نیز  حاضر  حال  در  و  داشتند 
پایدار و علیپور به عنوان مربی و قهرمانانی همچون امیر 
مهدی زاده قهرمان نامدار با دو طلا و یک برنز جهان در رده 
بزرگسالان و جوانانی همچون علی نجفی، مرتضی نعمتی 

و خدری در رده امید برای استان افتخار آفرینی می کنند.

بیرانوند اظهار کرد: برای پیشرفت کاراته در قم اقدامات 
تیم  تمرینات  مثال  برای  است  گرفته  صورت  متعددی 
استعدادیابی استان به صورت منظم در دو رده نوجوانان 
و امید زیر نظر اساتیدی مانند مهدی عموزاده و محدثه 

اخویان در خانه کاراته استان برگزار می شود.
جاری  سال  در  کاراته  هیئت  عملکرد  خصوص  در  وی 
به سر  کرونایی  در شرایط  اینکه  به  توجه  با  عنوان کرد: 
می بردیم؛ اما موفق شدیم که چهار دوره مسابقات انتخابی 
تیم ملی و یک دوره انتخابی المپیاد استعدادهای برتر برگزار 
کنیم همچنین توانستیم کارگاه های متنوع دانش افزایی 

برای ورزشکاران، مربیان و داوران برگزار کنیم.
رئیس هیئت کاراته قم اضافه کرد: کسب دو مدال طلا و 
یک برنز و عنوان قهرمانی در مسابقات کشوری بزرگسالان، 
مسابقات  سومی  عنوان  و  نقره  و  طلا  مدال  دو  کسب 
قهرمانی کشور و انتخابی تیم ملی، کسب یک مدال طلا 
در مسابقات انتخابی تیم ملی رده های پایه، کسب رنکینگ 
سوم میان وزن دنیا ۲۰۲۱ در سبک وزن توسط آقای محمد 
امین اسدی و کسب چندین مدال طلا و نقره در مسابقات 

جمله  از  کرمانشاه  استان  در  کاپ  پرشین  المللی  بین 
دستاوردهای هیئت کاراته در سال جاری بوده است.

وی با اشاره به اینکه حضور سعید علیپور یکی از قهرمانان 
اسبق استان قم به عنوان مربی کومیته و بدنسازی در تیم 
ملی کاراته ناشنوایان کشور از دیگر افتخارات کاراته قم در 
سال جاری بوده است، گفت: اعزام سه نماینده استان 
به مسابقات قهرمانی آسیا در آلماتی قزاقستان )علیرضا 
کتیرایی به عنوان سرمربی و ابوالقاسم پایدار به عنوان مربی 
تیم ملی امید( نیز از دیگر موفقیت های این هیئت در سال 

۱۴۰۰ بوده است.
جذب  راستای  در  رایزنی  و  تلاش  شد:  یادآور  بیرانوند 
اسپانسر، برگزاری جلسات متعدد با سازمان های مختلف و 
عقد تفاهم نامه همکاری، حمایت از باشگاه ها و مربیان با 
انگیزه و قهرمان پروری، تجلیل از مربیان و قهرمانان استان، 
پخش زنده مسابقات استانی از شبکه نور برای اولین بار 
جهت بالا بردن انگیزه قهرمانان و... نیز از تلاش هایی 
بوده است که هیئت کاراته در راستای توسعه این ورزش در 

استان انجام داده است.

 گفت و گو / ایمان / رضا ملکی 

۸۲ سال عاشقی کردن ونفس کشیدن درحریم پاک ایزد یکتا تعالی واژه های 
سپاسگزاری را از زبان او جاری میسازد با تمامی وجود خود را درمحضر خداوند 
یگانه می بینید وبرای هر لحظه زندگی خود قدردان فرمانده بی همتای هستی 
است.خیابان چهارمردان در دوران قبل از انقلاب باهمه خوبیهای مردان و زنان 
با صفایش که اصل معرفت وخوبی را درزمان طاغوت دیکته می کردند شاهد تولد 

فرزند برومندی بود که نامش را رضا نهادند.
مهاجرت پدر رضا به تهران واقامت درمحله قدیمی بازار دوران جوانی رضا در 
ورزشگاه امجدیه وباشگاههای کشتی رقم خورد.عشقش کشتی بود به باشگاه رفت 
دوبنده کشتی را پوشید وبا حریفان سرشاخ شد استخدام درشرکت نفت ومهاجرت 
به خوزستان او را از کشتی جدا کرد.پدرش به قم بازگشت وباتوجه به اینکه استاد 
سنگ تراش بود لیاقت این را پیدا کرد که درحرم مطهر خانم فاطمه معصومه)س(
بتواند درقسمتی از حرم سنگهای تزئین شده رابا دستان خود دراین مکان پاک 
نصب نماید.سنگ قبر حضرت آیت الله بروجردی نیز یادگاری این مرد بزرگ درآن 

ایام بود.
دوران قبل از انقلاب وجوش وخروش جوانان درآن زمان باعث شد تا او درکنار 
مردان بزرگ آن روز درصف مخالفان رژیِم ستم شاهی باشید.به همین دلیل اورا 
ازشرکت نفت اخراج کردند تا به قم بیاید تادرکنار مبارزان انقلابی قرار گیرد با 

درگذشت پدرش بارسنگین خانواده بردوش او نهاده شد.
رابطه با حاج سیداحمد خمینی ودیگر دوستان باعث شد تا ساواک او را بازداشت 
کرده وطعم تلخ اسارت در زندان را بچشد با پیروزی انقلاب اسلامی بار دیگر علاقه 
به ورزش دروجود او زنده شد وبا عشقی که به ورزش داشت مدیریت ورزشگاه 
پیرتختی را پذیرفت تا سالها تلاش وکوشش وی دراین ورزشگاه قدیمی جلوه ای 
نیکو داشته باشد از اینجا به بعد پای صحبت استاد رضا افشین می نشینم تابا 
سخنان دلنشین اش حکایتی از سالهای خدمت شایسته خود را برای ورزش قم 

برایمان بیان نماید.
شروع کار در ورزشگاه تختی

با استخدام درتربیت بدنی بامدیریت شایسته استاد جمال کار خود را در ورزشگاه 
دوست داشتنی تختی شروع کردم صبح تاشام در ورزشگاه بودم.عشق بزرگم این 
استادیوم بود وجوانان شایسته ای که در رشته های مختلف دراین ورزشگاه مشغول 

به ورزش بودند.
ساخت سقاخانه ای درقلب کویر

ورزشگاه در دهه شصت فاقد آب آشامیدنی بود بازیکنان تشنه مجبور بودند که 
از چند شیر آب استفاده نمایند که مزه شوری آب قم لبان تشنه آنهارا جلا میداد.

همت کردیم وبا محبت تربیت بدنی سقاخانه ای جلو زمین چمن درست کردیم 
که با تانکر آب شیرین وارد مخزن میشد وبا ریختن قالبهای یخ تشنه لبان فوتبالی 

را سرویس می دادیم به گمان من این اقدام بهترین حرکتی بود که درجهت رفاه 
فوتبالیستهای قمی انجام گردید که درگرمای بالای ۴۵ درجه توانستند آب شیرین 
بنوشند خاطره جالب ساخت عمارت سقاخانه ای درقلب کویر بود که درمجله 
وزین دنیای ورزش آن زمان با عکس چاپ شد که از جمله خاطرات به یاد ماندنی 

من است.
سالها درکنار ورزشکاران برومند بودم درمسابقات مختلف شرکت داشتم مثل پدر 
بالای سرشان بودم وفکر کنم تمامی ورزشکاران قدیمی قم حضور همیشگی من را 
در مسابقات می دیدند درغمها وشادیهایشان شریک بودم وافتخار میکنم که سی 

سال با عشق به ورزش قم خدمت کردم.
دوران بازنشستگی وسکته مغزی

دوران بازنشستگی وحضور درکنار خانواده بعداز سالها اندکی به من آرامش داد 
با پیاده روی روزانه خود را سرحال نگه داشته بودم اما یک روز درحال پائین آمدن 
از پله های منزل دچار حادثه مغزی شدم که تشخیص پزشکان سکته مغزی بود 

که نیمی از بدن من راتحت شعاع خود قرار داد مدت بسیاری است که درمنزل 
بستری هستم وبدنم تحلیل رفته است تنها به یاد دوران گذشته روزگار را درمنزل 

می گذراندم.
هراز چندگاهی دوستان قدیمی تربیت بدنی زنگی زده وحالم را می پرسند آقایان 
جمال،شیران،مهروز،روسای سابق تربیت بدنی حالی ازمن می پرسند که ممنون 
آنها هستم واز اینکه به یادمن بودید روحیه ای مضاعف گرفتم.انرژی تازه ای به بدنم 
منتقل شد خرسند شدم شاد گردیدم واینکه یاد قدیمیها می کنند وتلاش وزحمات 

سالهای آنان را پاس می دارند.
از همسر عزیزم که بار سنگین بیماری من را بردوش دارد تشکری ویژه می نمایم 
از فرزندان خوبم که درخدمت پدرشان هستند ومهربانی می کنند دعاگویشان 
هستم ودرآخر ممنونم که با یادآوری خاطرات گذشته ام از دیروز تا امروز مرا بار دیگر 
زنده نمودید.برای تمامی اهالی پاک ورزش قم وخدمتگذاران ورزش از خداوند 

متعال توفیق وسلامتی آرزومندم.

در گفت و گوی »ایمان« با رضا افشین پیشکسوت ورزش قم مطرح شد؛

از حبس در رژیم طاغوت تا 30 سال مدیریت ورزشگاه پیرتختی

سرمربی سابق پرسپولیس می گوید این تیم مهاجم تراز اول ندارد و باید جذب 
کند. 

برابر گل گهر در هفته   پرسپولیس  بر یک  حمید درخشان درباره تساوی یک 
نوزدهم لیگ برتر اظهار کرد: دو تیم خوب بازی کردن و شاهد بازی جذابی بودیم. 
پرسپولیس در نیمه اول بازی فرصت های خوبی به دست آورد اما از این فرصت ها به 
خوبی استفاده نکرد. تیمی که از فرصت های خود به خوبی استفاده نکند، شاید 
مجازات شود و حتی بازی را ببازد. پرسپولیس می توانست با اختلاف گل بیشتر 

بازی را ببرد اما این اتفاق رخ نداد.
وی افزود: دو تیم  سعی داشتند با تعویض های خود روند بازی را تغییر بدهند. تیم 
گل گهر بعد از تعویض ها بهتر کار کرد اما تعویض های پرسپولیس شکل کار را تغییر 

نداد. در نهایت هم نتیجه مساوی برای بازی رقم خورد.

درخشان در ادامه با بیان اینکه پرسپولیس از نداشتن دروازه بان مطمئن ضربه 
می خورد گفت: حامد لک شرایط خوبی ندارد و باید روی مباحث روحی و روانی و 
مباحث فنی او کار کنند. پرسپولیس به یک دروازه بان خوب و مطمئن نیاز دارد. در 

چند بازی اخیر لک گل های خوبی نخورده است و تیم دچار مشکل شده است.
او در ادامه گفت: خط حمله پرسپولیس هم مشکل دارد. منتظر هستیم یک 
بازیکن  گلی بزند تا به به  و چه چه کنیم اما این نمی شود. پرسپولیس  نیاز به یک 
مهاجم شش دانگ دارد که فرصت ها را به گل تبدیل کند. پرسپولیس تیم بزرگی 

است و باید بازیکنان خوب داشته باشد.
سرمربی سابق پرسپولیس  همچنین گفت: پرسپولیس مهاجم تراز اول ندارد. ما 
چون فوتبال را می شناسیم راحت می گوییم که نمی شود یک بازیکن آنقدر نوسان 
داشته باشد. پرسپولیس باید بازیکن  جذب کند و نباید فقط به مهاجمانش  فرصت 

بدهد. لیگ در حال تمام شدن است و باید بازیکن خوب جذب کنند. وقتی به این 
بحران گرفتار می شویم حداقل روی زیرساخت ها کار کنیم و در آکادمی بازیکن 

بسازیم تا مورد استفاده قرار گیرد.
او همچنین گفت: پرسپولیس می تواند در کورس قهرانی باشد چون فاصله در 

جدول زیاد نیست. نمی شود گفت استقلال خیلی برتر از پرسپولیس است.
درخشان در ادامه گفت: تیم های بزرگ همیشه باید در همه جام ها خوب بازی 
کنند. هواداران انتظار دارند که تیم هم در لیگ و هم در جام حذفی خوب کار کند.

او در پایان درباره واگذاری استقلال و پرسپولیس در بورس هم گفت: آیا کسی 
پولش را جایی هزینه می کند که سود نداشته باشد؟ چرا باید انتظار داشته باشیم که 
مردم پول بدهند و سود نگیرند؟ من فکر نمی کنم واگذاری این دو باشگاه  سرانجامی 

داشته باشد.

درخشان: حامد لک شرایط خوبی ندارد

 پرسپولیس مهاجم شش دانگ می خواهد
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قائم مقام دبیرکل حزب مردمسالاری گفت: خبرهای خوشی از مذاکرات لغو 
تحریم به گوش می رسد اما مشکلات اقتصادی کشور تنها با رفع تحریم ها قابل 
بازیابی نیست، لذا سیاست های کنونی پس از رفع تحریم ها باید مورد توجه قرار 

گیرد. 
بیستمین  در  پنجشنبه  روز  مردم سالاری  حزب  مقام  قائم  قنبری  داریوش 
کنگره این حزب که با شعار »احیای اعتماد عمومی لازمه مشارکت حداکثری« 
برگزار شد، با اشاره به تصویب عجولانه طرح صیانت از کاربران فضای مجازی 
در مجلس، بیان کرد: این طرح که توسط معاونت قوانین مجلس باطل شد و 
۱۶۰ نماینده مجلس در نامه ای به رئیس مجلس خواستار بررسی علنی آن در 
صحن مجلس شورای اسلامی شدند، باعث نگرانی مردم شده است. زیرا مشکل 
مردم در حال حاضر، محدود شدن فضای مجازی نیست. مجلسی ها بدانند که 
نماینده مردم هستند و باید در مصوبات خود افکار عمومی را دنبال و خلاف رای 

مردم عمل نکنند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به مشکلات اقتصادی ادامه داد: در 
یک مقایسه اقتصادی بین ایران و ترکیه متوجه توسعه ترکیه طی ۴۰ سال گذشته 
می شویم چون درآمدهای توریستی آنها بسیار افزایش داشته که در مقایسه با 
ایران حدود پنج برابر است، بنابراین عقب ماندن ایران از رقبا در سال های گذشته 

شایسته ملت ایران نیست.
وی ادامه داد: ما در افق ۲۰ ساله، به مردم قول دادیم  قدرت اول منطقه شویم، 
آیا موفق شدیم؟ شایسته جوان ایرانی نیست که سراغ دیگر کشورهای منطقه 
برای یافتن شغل برود لذا باید اقداماتی اساسی برای حل این مشکلات صورت 

گیرد.
قنبری اظهار کرد: مسئله تحریم ها مشکلات بسیاری ایجاد کرده است که البته 
خبرهای خوشی از احیای برجام به گوش می رسد اما اقتصاد کشور مشکلات 
ساختاری دارد که تنها با رفع  تحریم ها قابل بازیابی نیست لذا ادامه سیاست های 

کنونی پس از تحریم ها باید مورد توجه قرار گیرد.
قائم مقام حزب مردم سالاری با بیان اینکه موانع پیش پای بخش خصوصی باید 
از میان برود، اظهار کرد: در سال های گذشته، تصمیماتی اخذ شد که سرمایه ها 
را فراری داده اند. باید با بخش خصوصی به شکل واقعی آشتی کرد و امیدواریم 

موتور سرمایه گذاری و محوریت یافتن بخش خصوصی در کشور روشن شود.
حجت الاسلام احمد مازنی :

اصلاح طلبان باید از رفتارهای پوپولیستی دوری کنند
نماینده پیشین مجلس  نیز دراین کنگره  با بیان اینکه جبهه اصلاحات به 
گفتگوهای درون جبهه ای نیاز دارد، گفت: آنچه جامعه را در مسیر درست 
قرار می دهد، تصمیمات درست نهادهای حاکمیتی و دوری اصلاح طلبان از 

رفتارهای پوپولیستی است. 
حجت الاسلام احمد مازنی گفت: مهم ترین مسئله در بحث اعتماد و پرهیز از 
فرافکنی است. بر اساس آموزه های دینی، اخلاقی و وظیفه ایثارگرانه مدعیان 
اصلاحات، اقتضا دارد که بیش از دیگران در حوزه مربوطه، خود را مورد سوال 

قرار دهیم.
نماینده سابق مجلس شورای اسلامی افزود: نهادهای واسط، دولت و مردم، 
اضلاع مثلث اعتماد هستند که با شعارهای پوپولیستی و کشاندن مردم به دنبال 

خود، چه از سوی افرادی که خود را اصلاح طلب می دانند و چه جناح مقابل، 
نمی توان مردم را نمایندگی کرد.

اصلاحات به گفتگوی درون جبهه ای نیاز دارد 
وی اظهار کرد: احزاب و سازمان های مردم نهاد به عنوان نهادهای واسط بین 
مردم و حاکمیت باید برای آحاد جامعه تولید فکر کنند که مردم و حاکمیت چگونه 
با یکدیگر سخن بگویند. در این میان هرکس صدای بلندتری دارد خود را مدعی 
اصلاحات می داند و جامعه را در فضایی سر در گم قرار می دهد. نهاد مجلس 
به دلیل تنگ نظری ها در زمان تشکیل و سوءتدبیرهای جریان اصلاحات، در 

عرض ۱۰ دقیقه، دیوار صیانت را دور مردم می کشد.
وی بیان کرد: جبهه اصلاحات به گفت وگوهای درون جبهه ای نیاز دارد که 
می بایست به مانیفستی برای یافتن راه حل ها برای حل مشکلات کشور بپردازد؛ 
آنچه به جامعه جهت داده و مردم را در مسیر درست قرار می دهد، تصمیمات 
درست نهادهای حاکمیتی و دوری اصلاح طلبان از رفتارهای پوپولیستی است.

دبیرکل حزب مردمسالاری :
برنامه اصلاح طلبان برای تبدیل جبهه اصلاحات به چهار حزب اصلی 

 دبیرکل حزب مردمسالاری نیز دراین کنگره  گفت: ما برای تبدیل جبهه 

اصلاحات به حداکثر چهار حزب، آماده هستیم و اگر نظام حزبی حاکم شود می 
تواند راهکار خوبی برای جمع و جور شدن 3۱حزب اصلاح طلب باشد. 

مصطفی کواکبیان اظهار کرد: بحث اعتماد عمومی در قرآن بسیار مطرح شده 
و این بحث در مشروعیت نظام بسیار مهم است درواقع "میزان رای ملت است"، 

یک سخن شرعی بود و نه سیاسی.
وی با اشاره به بحث توسعه افزود: پیشرفت بدون مردم معنا ندارد، از این رو 
نخستین شاخص در بحث اعتماد عمومی، نظام پاسخگویی است که به شورای 
نگهبان بازمی گردد هرچند که هنوز من دلیل ردصلاحیت خود را نمی دانم یا 
درباره تصویب طرح صیانت در مجلس هم متاسفانه هیج نوع پاسخگویی درباره 

این موضوع وجود ندارد.
کواکبیان با اشاره به شفافیت به عنوان مسئله مهم دیگر بیان کرد: اکنون بیش 
از ۲۰ ماه از عمر مجلس گذشت اما طرح شفافیت مشخص نشد، نکته بعدی نیز 
بحث فسادستیزی است که ربطی به دولت فعلی ندارد و پیش از این نیز وجود 

داشته است و موضوع مهم دیگر هم عدالت محوری است.
دبیرکل حزب مردم سالاری با انتقاد از وضعیت معیشت مردم و موضوع بورس 
به مذاکرات برجامی هم اشاره و بیان کرد: تعامل مثبت با جهان، یکی دیگر از 

شاخص های اعتماد عمومی است که امیدواریم مذاکرات فعلی موثر واقع شود.

وی در پایان خاطرنشان کرد: ما برای تبدیل جبهه اصلاحات به حداکثر چهار 
حزب، آماده هستیم و اگر نظام حزبی حاکم شود می تواند راهکار خوبی برای 

جمع و جور شدن 3۱حزب اصلاح طلب باشد.
فرشاد مؤمنی: 

گرفتاری جامعه ما این است که زور فساد و رانت از زور علم بیشتر است
 فرشاد مؤمنی نیز در بیستمین کنگره حزب مردمسالاری گفت: در انقلاب 
مشروطیت ارزیابی کنندگان منصف مهمترین مسأله را »حس ملی« می دانند. 
دلیل اینکه انگیزه داریم و در مورد این مسائل صحبت می کنیم هم این است که 
گرفتاری جامعه ما این است که زور فساد و رانت از زور علم بیشتر است و اگر می 
بینید که آشفتگی و سرگردانی بیداد می کند، کاری که ما می توانیم بکنیم این 

است که اگر حس ملی را تقویت کنیم.
عضو هیأت علمی دانشگاه علامه طباطبایی افزود: به واسطه سلطه مناسبات 
رانتی، اساس و آرایش قوا، چه در ساحت سیاست و چه در ساحت اقتصاد، ستیز 
و حذف است. برای اینکه حکومتگران گرامی بفهمند که از لحاظ حس ملی چه 
جایگاهی داریم کافی است کارنامه نظام را در دهه ۹۰ بررسی کنیم که درآمد 
نفتی ما کمتر از دهه قبل آن نبود. بنابر این باید این پرسش شود که چرا برآیند 
آن رشد اقتصادی نزدیک به صفر و توزیع همین رشد نزدیک به صفر به نازلترین 

سطح ناعادلانه بودن رسیده است.
وی تأکید کرد: اساس این مناسبات رانتی بر پنهان کاری است. بنابر این 
وقتی ما به شواهد اقتصادی استناد می کنیم، منظور نادیده گرفتن حیطه های 
اجتماعی، سیاسی و فرهنگی نیست. شما می خواهید ببینید که حس ملی از 
جنبه اجتماعی چه وضعیتی دارد، لازم نیست وضعیت احزاب رادیکال را مطالعه 
کنید. گزارش وزارت کشور می گوید که سقوط اعتماد اجتماعی به بی سابقه 
ترین حد خود در ۵۰ سال گذشته رسیده است. اهمیت این مسأله در این است 
که منطقه ما همچنان یکی از ناامن ترین مناطق دنیا تا ۱۰ سال آینده باقی 

خواهند ماند و بنابر این بقای ما به حس ملی گره خورده است.
عضو هیأت علمی دانشگاه علامه طباطبایی با تأکید بر اینکه وقتی حس ملی 
تضعیف شود امنیت ملی و تمامیت ارضی به خطر می افتد، گفت: همه افراد و 
گروه هایی که دل در گرو تمامیت ارضی و آینده کشور دارند باید از دریچه حس 
ملی به مناسبات نگاه کنند. من با اطمینان عرض می کنم که در همه جای دنیا 
وقتی حس ملی تضعیف می شود، نابرابری های ناموجه و فساد از حدود متعارف 
بیشتر می شود و تقویت تولید جای خودش را به تقویت مافیا می دهد. اگر واقعا 
به گفت و گوهای ملی درباره مسائل حیاتی کشور دامن زده شود راه نجات کشور 

است؛ زور علم را باید بیشتر کنیم و این یک مسئولیت خطیر ملی است.
وی تأکید کرد: وقتی اختلال های معنی دار در فرآیندهای آگاهی بخش مردم 
را تحت عنوان صیانت دنبال می کنید یعنی دنبال این هستید که مناسبات غیر 
شفاف ادامه داشته باشد. شهید مطهری در گفتاری درباره جمهوری اسلامی 
می گوید مطالعات من حکایت از این دارد که در طول تاریخ اسلام هرگاه به اسم 
صیانت از مشروعیت دینی آزادی های مردم صلب شد، بزرگترین بازنده دین 
است. اختلال در دسترسی مردم به آگاهی، یعنی دامن زدن به مناسبات فاسد 
رانتی و ضد توسعه ای که تمامیت ارضی کشور را تهدید می کند. بنابر این باید 

آگاهی را بسط بدهیم.

قائم مقام دبیرکل حزب مردمسالاری در بیستمین کنگره حزب مطرح کرد:

لزوم استمرار سیاست  فعلی دولت بعد از مذاکرات لغو تحریم

 مذاکرات رفع تحریم ها در وین با حداکثر بصیرت، شجاعت 
و جدیت ایران برای دست یابی به توافق به پیشرفت های قابل 
توجهی دست یافته و اینک به مرحله ای رسیده که سرنوشت آن 

در گرو تصمیم نهایی ایالات متحده و سه کشور اروپایی است. 
حوالی ساعت ۱۹ به وقت محلی  چهارشنبه شب گذشته علی 
باقری کنی مذاکره کننده ارشد ایران پس از نزدیک به سه هفته 
رایزنی های فشرده دیپلماتیک و جلسات پی در پی با طرف های 
مذاکراتی، برای سفری کوتاه راهی تهران شد و طبق شنیده ها 
چند روز دیگر به وین باز می گردد. رئیس هیات روسیه در واکنش 
به این تحول، با انتشار توئیتی نقش ایران را در مذاکرات فوق العاده 
خوانده و مذاکره کننده ارشد چین هم در گفت  وگو با ایرنا، ابراز 
امیدواری کرد که پس از بازگشت رئیس هیات ایرانی، مذاکرات به 

جمع بندی نهایی برسد.
اما طرف های غربی مصرانه تر از پیش، بر فوریت جمع بندی 
مذاکرات تاکید دارند. »فیلیپه اره را« رئیس هیات فرانسه شب 
گذشته در اقدامی شیطنت آمیز تصویری از پیش نویس توافق 
را در منتشر کرد و در توئیتر نوشت: هیچ چیز توافق نمی شود 
تا زمانی که همه چیز توافق شود؛ جمله آشنا در هر پیش نویس 
از زمان آغاز مذاکرات در آوریل؛ اما هرگز به اندازه امروز مصادق 
نداشته است. وی همچنین در گفت  وگو با خبرنگاران عنوان کرد: 
ما تا هفته آینده به مذاکرات ادامه می دهیم تا به توافق برسیم یا 

شکست آن را اعلام کنیم.
ایالات متحده و سه کشور اروپایی از زمان روی کار آمدن دولت 
درباره  تبلیغاتی  فضاسازی های  از  پس  بایدن،  جو  دمکرات 
ضرورت استفاده از فرصت تمایل کاخ سفید برای بازگشت به 
برجام ، رویکردهای غیر سازنده ای را در مذاکرات پیش گرفته و 

این امر باعث تطویل گفت  وگوها شده است.
آن ها از یکسو اعلام می کنند که برای رسیدن به یک توافق 
خوب آمادگی دارند اما در عمل رفتار متناقضی را از خود نشان 
می دهند. هیات ایالات متحده که برای بررسی چگونگی بازگشت 
این کشور به برجام در وین حضور دارد، از طریق اسناد غیر رسمی 

بواسطه اتحادیه اروپا، بارها به تیم ایران اعلام کرده که در مذاکرات 
حسن نیت دارد و برای حل و فصل مسائل باقی مانده آماده انجام 
ملاقات مستقیم است. در سطوح بالاتر نیز پیام های مشابهی به 
صورت غیر مستقیم ارسال شده اما به طور هم زمان تحریم های 
جدیدی را علیه اشخاص حقیقی و حقوقی اعمال می کند که 

مغایر روح تعاملی و ادعای مطرح شده است.
سه کشور اروپایی هم با اظهارنظرهای ضد و نقیض و ایفای 
نوبتی نقش پلیس بد، همچنان الگوی ثابتی را در اتاق مذاکرات 
ادامه  زمان  عنصر  از  اهرم سازی  برای  کشی  وقت  بر  مبتنی 
می دهند. آن ها درحالی که برای سرعت بخشیدن به روند گفت  
وگوها و حصول توافق نهایی تظاهر می کنند اما حاضر به ایفای 

نقش واقعی خود برای بازگشت به تعهداتش ذیل برجام نیستند.
و  مجازی  فضای  در  شده  مطرح  اظهارنظرهای  در  غربی ها 
رسانه ای، اصرار دارند اینگونه وانمود کنند که وقت برای حصول 
به مراحل سرنوشت ساز رسیده،  توافق تنگ است و مذاکرات 
درحالی که هیچ ابتکار قابل توجهی را اعم از سیاسی، حقوقی و 
عملی برای تضمین تداوم اجرای تعهدات برجامی ارائه نمی کنند.
آخر بازی مذاکرات وین، اسم رمز جدید طرف های اروپایی

این روزها هشتگ »آخر بازی« به کلیدواژه مشترک و اسم رمز 
مذاکره  القاق  استفنی  است.  شده  تبدیل  اروپایی  طرف های 
کننده ارشد انگلیس شب گذشته با انتشار پیامی در توئیتر به 
دیدارش با رئیس هیات ایرانی پیش از سفر وی به تهران اشاره 

کرد و در پایان نوشت هشتگ آخر-بازی-مذاکرات-وین.
»فیلیپه اره را« نماینده کشوری که در کارشکنی مذاکرات بین 
المللی مهارت ویژه ای دارد و اساسا یکی از علل طولانی شدن 
غیر  نقش  اروپا(  اتحادیه  از  انگلیس  )خروج  برگزیت  مذاکرات 
سازنده فرانسه بود و همچنان هم با وجود دست یابی به توافق، 
بر سر حق ماهیگیری در آب های مشترک با انگلیس اختلاف 
با  که  ایرانی  غیر  افراد  از  طبق شنیده ها  روزها  این  دارد،  نظر 
فضای مذاکرات آشنا هستند، اصرار دارد که نقش پلیس بد را در 
مذاکرات وین ایفا کند. او در آخرین توئیت خود پیرامون مذاکرات 

وین این سه هشتگ را به کار برده است: #برجام #مذاکرات-وین 
#آخربازی

در آن سوی اقیانوس اطلس هم، مقامات کاخ سفید تاکید دارند 
»تا زمانی که در مورد همه چیز توافق نشود، درباره هیچ چیز 

توافق نشده است« 
با  نشست  آخرین  در  سفید  کاخ  سخنگوی  ساکی«  »جن 
خبرنگاران ادعا کرد؛ اگر ایران جدیت نشان دهد می توانیم ظرف 
چند روز برای بازگشت متقابل به اجرای کامل برجام به توافق 
برسیم. وی برخلاف تعهدات بین المللی ایالات متحده بار دیگر 
تکرار کرد که دولت بایدن نمی تواند درباره پایبندی دولت آتی 
ایالات متحده به برجام تضمین بدهد. اما نکته در اینجاست که 
اگر ایران ناقض توافقات سال ۹۴ و قرار بود درباره تداوم اجرای 
تعهداتش ضمانت بدهد؛ در آن صورت ده ها راهکار سیاسی و 
حقوقی را مطرح می کردند و تمام ظرفیت های حقوقی و سیاسی 

بین المللی را در این راستا به کار می گرفتند.
گفت  وگوها در نتیجه ابتکارات تیم مذاکره کننده ایرانی پیشرفت 
قابل توجهی داشته و چند نکته جدی و کلیدی مانده که به تعبیر 
وزیر امور خارجه کشورمان اگر غرب »واقع بینانه برخورد کند، در 

کمتر از چند ساعت می توانیم به مرحلهٔ توافق نهایی برسیم«.
با طرح خواسته های  که طرف های غربی  این درحالیست 
فرابرجامی، چندین بار در میانه مذاکرات، با بداخلاقی، تهدید به 
ترک میز مذاکره کرده اند. جمهوری اسلامی ایران که با جدّیت 
توافق خوب و فوری در مذاکرات وین  به یک  و هدف رسیدن 
مشارکت دارد به طرف مقابل هشدار داده است که اگر انعطاف 
و ابتکار لازم را از خود نشان ندهد، بدون تردید مسؤول شکست 

احتمالی مذاکرات خواهد بود.
این روزها رفت و آمد هیات های مذاکره کننده به کوبورگ بیش از 
هر زمان دیگری از ابتدای مذاکرات افزایش یافته است. جلسات 
به صورت فشرده و تقریبا یکی پس از دیگری تشکیل می شود. 
دیروز بعد از ورود علی باقری مذاکره کننده ارشد ایران به داخل 
هتل کوبورگ، خودروی بنز مذاکره کننده ارشد روسیه مقابل 

هتل توقف کرد و »میخائیل اولیانوف« وارد هتل شد. ساعاتی 
بعد، بی ام دبلیو وانگ کوان مذاکره کننده ارشد چین و پشت 
وارد کوبورگ شدند. دیشب  و  توقف  اره را«  »فیلیپه  پژو  آن  بند 
همچنین نشست گروه ۱+۴ و آمریکا در هتل ماریوت برگزار شد. 
مذاکره کننده ارشد چین پس از پایان این جلسه به ایرنا گفت: 
زمان توافق بر اساس تصمیم ها و قضاوت های سیاسی فرا رسیده 

است.
شمار  و  گرفته  رونق  دوباره  روزها  این  هم  خبرنگاران  چادر 
نمایندگان رسانه های بین المللی افزایش چشمگیری داشته تا 

تحولات این رویداد مهم را از نزدیک رصد کنند.
هفته پیش رو روزهای سرنوشت سازی را در پرونده مذاکرات 
وین رقم خواهد زد. هیأت ایرانی بر اساس اصول و دستورالعمل ها 
پیشنهادات و خواسته های روشن خود در موضوعات باقی مانده 

پذیرش  مورد  در  اما غربی ها هنوز  داده است  قرار  میز  را روی 
مطالبات منطقی و بحق ایران که در محدوده خطوط قرمز ایران 

است، تصمیم سیاسی نگرفته اند.
حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه نیز روز چهارشنبه پس 
از دیدار با وزیر خارجه عمان در نشست خبری اظهار کرد که 
جمهوری اسلامی ایران به هیچ وجه در مذاکرات وین از خطوط 
قرمز خود عبور نخواهد کرد و این موضع را با قوت نشان داده 
است. وی لازمه هرگونه مذاکره ای را مفید بودن آن دانست و 

اینکه منافعی برای ملت بزرگ ایران در آن مذاکره باشد.
وی خاطر نشان کرد: ما در مجموع نسبت به مذاکرات وین 
خوش بین هستیم و امیدواریم اندک موضوعات حساس مهم و 
باقیمانده در مذاکرات با واقع بینی طرف غربی طی روزهای آینده 

به نتیجه برسد.

هفته پیش رو روزهای سرنوشت سازی در پرونده مذاکرات وین ؛

سرنوشت مذاکرات وین در گرو تصمیم نهایی غرب

سیاسی

یک کارشناس مسائل غرب آسیا گفت: دور جدید مذاکرات با سعودی ها و اماراتی ها 
به زودی شروع می شود و امیدواریم که روابط تهران-دوحه الگویی برای روابط دیگر 

کشورهای عرب حوزه خلیج فارس با ایران شود. 
سید هادی سیدافقهی در گفت وگو با ایرنا درباره پیگیری سیاست همسایگی توسط 
دولت سیزدهم خاطرنشان کرد: دستاوردهای گسترده سیاسی، اقتصادی و دیپلماتیک 
سفرهای رئیس جمهور به کشورهای ترکمنستان، تاجیکستان و روسیه به خوبی در 

رسانه ها تبیین نشد.
وی با انتقاد از کسانی که برای سفر رئیس جمهور به روسیه در داخل و خارج کشور 
حاشیه سازی کردند، افزود: حجم حملات رسانه ای علیه سفر رئیس جمهور به روسیه 

نشان دهنده اهمیت راهبردی این سفر در ارتقای جایگاه ایران در منطقه و جهان بود.
این کارشناس مسائل منطقه به تهیه پیش نویس توافقنامه راهبردی در کنار گشایش 
اعتبار ۱۰ میلیارد دلاری برای ایران و توسعه همکاری های دو کشور در حوزه تروریسم، 
انرژی و انتقال فناوری در طول سفر آیت الله رئیسی به مسکو را یادآور شد و گفت: 
میز  استیصال، طول  از روی  بود که مخالفان  برجسته  تا حدی  دستاوردهای سفر 
گفت وگو بین ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روسیه و رئیس جمهور ایران را برای حاشیه 

سازی مستمسک قرار دادند که بیشتر به شوخی شبیه بود.
دیدارهای دیپلماتیک آیت الله رئیسی در کاهش تنش ها موثر بود

سیدافقهی، سفر رئیس جمهور به عشق آباد و شرکت در اجلاس سازمان همکاری 
الله رئیسی با سران  اقتصادی)اکو( را یادآور شد و خاطرنشان کرد: دیدارهای آیت 

کشورهای حاضر در نشست اکو در کاهش تنش ها با همسایگان موثر بود.
وی، دیدار آیت الله رئیسی با الهام علی یف رئیس جمهور جمهوری آذربایجان در 
حاشیه اجلاس اکو را بسیار حائز اهمیت دانست و گفت: این دیدار مانع از آن شد که 
توطئه  چینی ها برای ایجاد شکاف بین دو کشور به نتیجه برسند. احیای توافق سواپ 
گاز بین ایران، جمهوری آذربایجان و ترکمنستان یک دستاورد مهم سفر به عشق آباد بود.   
این کارشناس حوزه سیاست خارجی به دیدار آیت الله رئیسی با رجب طیب اردوغان 
رئیس جمهور ترکیه در حاشیه اجلاس اکو اشاره کرد و افزود: مسائل افغانستان، سوریه و 
دیگر مسائل دوجانبه ومنطقه ای در این دیدار بررسی شد و در نزدیک کردن دیدگاه های 

مقامات ارشد دو کشور به یکدیگر موثر بود.
سیدافقهی درباره دیدار اخیر آیت الله رئیسی از قطر نیز گفت: آمریکایی ها در دوره 
های مختلف اجازه ندادند روابط ایران با کشورهای حاشیه خلیج فارس پایدار و رو به 
افزایش باشد واین سفر می تواند مقدمه ای برای بهبود روابط با کشورهای این منطقه 
باشد. وی با بیان اینکه ایران و قطر از ابتدای انقلاب روابط خوبی داشته اند، افزود: 
ایرانی های مقیم قطر بخش مهمی از جمعیت این کشور هستند و در مراکز مهم 
اقتصادی و سیاسی آن نفوذ زیادی دارند و گسترش روابط با دوحه برای ایران اهمیت 

راهبردی زیادی به لحاظ امنیتی، سیاسی و اقتصادی دارد.
این کارشناس مسائل بین الملل، تحریم قطر توسط عربستان و متحدانش را یادآور 
شد و گفت: تحریم قطر یک شوک به امنیت منطقه بود و حتی عربستان قصد حمله 
نظامی به دوحه را داشت که با تلاش های منطقه ای، این طرح خنثی شد. باز گذاشتن 

کریدورهایی هوایی و دریایی و حمایت های اقتصادی، دیپلماتیک و سیاسی ایران، راه 
نفس کشیدن قطری ها را باز کرد و مانع از قطع شدن ارتباط آنها با جهان خارج شد.

ایران ثابت کرد دشمن کشورهای حاشیه خلیج فارس نیست
به  دیگر،  عرب  کشور  چهار  و  قطر  بین  تنش  جریان  در  ایران  افزود:  سیدافقهی 
کشورهای شورای همکاری خلیج فارس ثابت کرد که دشمن آنها نیست و حاضر است 
مثل قطر و عمان با بقیه کشورهای عضو شورای همکاری خلیج فارس، رابطه سالم و 

معتدل داشته باشد.
وی با بیان اینکه زمینه برای توسعه روابط تهران-دوحه در همه زمینه های سیاسی، 
امنیتی، اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی آماده است، گفت: ۱۴ قرارداد در سفر رئیس 
جمهور به دوحه امضا شد. این قراردادها غیر از یادداشت تفاهم هایی است که بعد از کار 

کارشناسی، تبدیل به توافقنامه خواهند شد.
این تحلیلگر مسائل غرب آسیا افزود: قطر بازار بسیار خوبی برای فروش کالاهای 
ایرانی است و دو کشور زمینه های خوبی برای تبادل فناوری و همکاری در حوزه 

توریسم، انرژی، عمرانی، سدسازی، ورزشی، فرهنگی و سیاسی دارند.
سیدافقهی، نقش ایران، قطر و روسیه در مجمع صادرکنندگان گاز را یادآور شد و افزود: 
این مجمع نقش مهمی در موازنه بازار انرژی در همه حوزه های تولید، قیمت گذاری و 

توزیع دارد.
وی به بحران اوکراین و تاثیر آن بر حوزه انرژی اشاره کرد و افزود: احتمال قطع صادرات 
گاز روسیه به اروپا وجود دارد و کشورهای عضو مجمع صادرکنندگان گاز لازم است از هم 

اکنون تدابیر لازم را در این حوزه اتخاذ کنند.
روابط تهران-دوحه الگوی خوبی برای ارتباط با دیگر کشورهاست

این کارشناس مسائل سیاسی با بیان اینکه قطر به خاطر امکانات مالی و دیپلماسی 
متوازن، متعادل و منطقی روابط بسیار گسترده ای با جهان دارد، گفت: با قطر در 
مسائل منطقه ای، وجوه مشترک زیادی داریم و در مسئله یمن، نظراتمان بسیار به هم 
نزدیک است. مسائل فلسطین، لبنان، عراق و سوریه از جمله مسائل مورد توجه تهران و 

دوحه بوده و در این کشورها نقش آفرین هستند.
سیدافقهی، قطر را میانجی صادق و جدی مذاکرات برجام عنوان کرد و افزود: امیر 
قطر برای کمک به احیای برجام اعلام آمادگی کرده و این کشور می تواند بسیار بهتر از 

اروپایی ها نقش میانجی را در مذاکرات ایفا کند.
وی، قطر را نیازمند گسترش روابط با ایران دانست و گفت: دولت سیزدهم نیز ثابت 
کرد آماده گسترش همکاری های سیاسی، امنیتی، منطقه ای و اقتصادی با قطر است.
این کارشناس مسائل بین الملل، مذاکرات ایران با امارات و عربستان را یادآور شد و 
افزود: مذاکرات با سعودی ها و اماراتی ها هم به زودی شروع می شود و امیدواریم که 
روابط تهران-دوحه الگویی برای روابط دیگر کشورهای عرب حوزه خلیج فارس با ایران 
شود. سیدافقهی، نقش قطر و عمان به عنوان کشورهای میانه رو در میان کشورهای 
عرب حاشیه خلیج فارس را برجسته دانست و افزود: قطر و عمان می توانند به عنوان 
اعضای شورای همکاری خلیج فارس، مانع اقدامات دیپلماتیک و سیاسی این شورا 

علیه ایران شوند.

یک کارشناس مسائل غرب آسیا:  

روابط تهران-دوحه می تواند الگویی برای سایر کشورهای خلیج فارس شود
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هر گاه زن، خود را بیاراید و خوش بو کند و از درِ 
خانه اش بیرون برود و شوهر، به این، راضی باشد، 

به ازای هر قدمی که بر می دارد، برای شوهرش 
یك خانه در آتش ساخته می شود.

 شنبه -7 اسفند ماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5461

جامع الأخبار : ص 447 ح 1259

ضرورت صدور مجوز دانشگاه با نام حضرت معصومه)س(
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی شروط و ضرورت دریافت مجوز راه اندازی حضرت معصومه)س( را مطرح 
و تاکید کرد که اعضای هیأت علمی دانشگاه باید با وزارت علوم، تحقیقات و فناوری نامه نگاری کنند. سعیدرضا 
عاملی در دیدار با اعضای هیأت  رییسه دانشگاه حضرت معصومه)س( از ضرورت تأسیس چنین دانشگاهی 
سخن به میان آورد و به گلایه ها و انتقادات اعضای هیأت رییسه این دانشگاه از وزارت علوم و اقدام ستاد 
نقشه جامع علمی کشور پاسخ داد.دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی به تبیین مشکلات دانشگاه حضرت 
معصومه)س( با وزارت علوم پرداخت و گفت: مشکل از اینجا به وجود آمد که مجوز راه اندازی دانشگاه از 
وزارت علوم دریافت نشد و بدون مجوز از تابلو و اسم دانشگاه استفاده  شده است. به گفته عاملی، برای دریافت 
مجوز دانشگاه حضرت معصومه)س( با وزیر علوم، تحقیقات و فناوری مذاکره می کنیم تا این اتفاق رخ 
دهد. البته وزیر علوم هم دیدگاه مثبتی دارد؛ همچنین نظر مراجع تقلید هم در راستای حمایت از دانشگاه 
حضرت معصومه)س( حتماً اثرگذار، تعین کننده و محترم است.دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی در ادامه 
به ظرفیت های علمی شهر مقدس قم اشاره کرد و گفت: بازتاب ظرفیت هایی علمی که در شهر مقدس قم 
وجود دارد فقط برای آموزش عالی کشور نیست بلکه بازتاب آن در قوی شدن علوم اسلامی و معارف اسلامی 

نیز هست.

بازداشت ضارب فرد روحانی و همسرش در قزوین 
دادستان عمومی و انقلاب قزوین گفت : ضارب فرد روحانی و همسرش در قزوین با قرار بازداشت موقت 
روانه زندان شد.محمد قاسمی در خصوص جزییات وقوع این حادثه گفت: در پی ورود یک خودرو به کوچه ای 
یکطرفه و مسدود نمودن مسیر برای عبور سایر خودروها و درخواست یک روحانی به همراه خانواده اش مبنی 
بر باز نمودن مسیر تردد توسط خودرو متخلف، راننده این خودرو پیاده شده و ابتدا اقدام به فحاشی به فرد 
روحانی و توهین به رهبری می نماید. این مقام قضایی استان تصریح کرد: بر اساس گزارش مرجع انتظامی، 
مشاهدات شاهدین، تصاویر دوربین های موجود، برای فرد متخلف به اتهام توهین به رهبری، توهین به بانوان 
در معابر عمومی، تهدید با چاقو، توهین و تهدید نسبت به اشخاص حقیقی و ضرب و جرح عمدی؛ پرونده 
قضایی در یکی از شعب بازپرسی دادسرای قزوین تشکیل و متهم پرونده با صدور قرار بازداشت موقت روانه 

زندان شد.

جان باختن 214 بیمار کرونایی
مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش  پزشکی در اطلاعیه ای از شناسایی ۱۱ 
هزار و ۹7۲ بیمار جدید کووید۱۹ و جان باختن ۲۱۴ بیمار کرونایی دیگر در کشور خبر داد. به گزارش وبدا، 
در این اطلاعیه آمده است: تاکنون ۶۲ میلیون و ۶7۴ هزار و ۹۱3 نفر دُز اول، ۵۵ میلیون و 3۲۴ هزار و ۲۱۶ 
نفر دُز دوم و ۲۲ میلیون و ۸3۸ هزار و 33۴ نفر دُز سوم واکسن کرونا را تزریق کرده اند و مجموع واکسن های 
تزریق شده در کشور به ۱۴۰ میلیون و ۸37 هزار و ۴۶3 دُز رسید.در شبانه روز گذشته نیز ۱۰۲ هزار و ۶3۸ 
دُز واکسن کرونا در کشور تزریق شده است. اکنون ۶ میلیون ۶۰۲ هزار و ۴۱7 نفر از بیماران، بهبود یافته یا از 
بیمارستان ها ترخیص شده اند.چهار هزار و ۱۹7 نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در بخش های مراقبت های 
ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند.تاکنون ۴7 میلیون و ۱۴ هزار و ۵۸۱ آزمایش تشخیص کووید۱۹ 

در کشور انجام شده است.

مهر تایید بر ابطال رای کمیسیون صیانت
هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی نظر معاونت قوانین را تایید کرد و بر این اساس ابطال مصوبه کمیسیون 
صیانت قطعی شد.موسوی سخنگوی هیئت رئیسه مجلس گفت: هیئت رئیسه پس از استماع دیدگاه های 
رئیس کمیسیون مشترک و نیز معاون قوانین مجلس، ایرادات این معاونت را به رأی گیری کلیات طرح فضای 
مجازی وارد دانست. وی افزود: با توجه به این که هم اکنون جلسات صحن علنی مجلس به صورت 3 شیفته 
به بررسی لایحه بودجه اختصاص دارد هرگونه تصمیم گیری درباره ادامه بررسی طرح »نظام تنظیم مقررات 

خدمات فضای مجازی« به بعد از بررسی بودجه موکول می شود.

هر ایرانی چند کارت بانکی دارد؟
طبق اعلام بانک مرکزی تا پایان دی ماه سال جاری تعداد انواع کارت های بانکی در کشور به بیش از ۴۱۸ 
میلیون عدد رسیده است. به گزارش ایسنا، مانده کارت های بانکی صادر شده بانک ها تا پایان دی امسال 
حاکی از آن است که در حال حاضر معادل ۴۱۸ میلیون و 3۲۲ هزار و ۹۲۵ عدد کارت بانکی در قالب کارت 
برداشت، اعتباری، هدیه و کارت پول الکترونیک در کشور وجود دارد؛ به این ترتیب در صورتی که جمعیت 
ایران را ۸۰ میلیون در نظر بگیریم، به طور میانگین هر ایرانی پنج کارت بانکی دارد.بررسی آمار بانک مرکزی 

نشان می دهد که بانک ملی با صدور انواع کارت بانکی در رده نخست صدور انواع کارت بانکی قرار دارد.  

مسئول روابط عمومی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم  خبرداد:

تصادف در جاده اراک به سلفچگان با 4کشته ومجروح 
 مسئول روابط عمومی مرکز مدیریت حوادث و فوریتهای پزشکی قم گفت: تصادف دو خودروی 

سواری پژو در جاده اراک به سلفچگان قم یک کشته و سه مجروح برجای گذاشت. 
به گزارش عصر پنجشنبه روابط عمومی مرکز مدیریت حوادث و فوریتهای پزشکی قم ، این حادثه 
ساعت ۱۵ و ۵7 دقیقه عصر امروز ، ۲۰۰ متر مانده به امامزاده جعفر)ع( در جاده اراک به سلفچگان 
رخ داد. وی اضافه کرد: به دنبال این حادثه دو دستگاه آمبولانس و بالگرد اورژانس ۱۱۵ قم برای نجات 
جان مصدومان به محل تصادف اعزام شد. وی گفت: در این سانحه آقایی ۲۲ ساله علی رغم احیای 
قلبی و ریوی جان باخت. عبدی افزود: سه مصدوم حادثه دو خانم ۶۰ ساله و آقایی ۲۴ ساله پس از 
دریافت اقدامات درمانی اولیه به مراکز درمانی منتقل شدند. وی گفت: حال مصدوم ۲۴ ساله حادثه 
که با بالگرد اورژانس به بیمارستان منتقل شد وخیم گزارش شده است. علت حادثه از سوی پلیس راه 

استان در دست بررسی است.
 

رئیس پلیس امنیت اقتصادی استان قم خبرداد:

کشف احتکار بیش از 4 تن روغن نباتی 
رئیس پلیس امنیت اقتصادی فرماندهی انتظامی استان از کشف احتکار بیش از ۴ تن روغن نباتی 

در قم خبر داد. 
سرهنگ حسین برزگر گفت:در پی شناسایی یک کارگاه سوهان پزی توسط ماموران اداره نظارت بر 
اماکن عمومی فرماندهی انتظامی استان، تیمی متشکل از عوامل آن اداره، سازمان تعزیرات حکومتی 

استان و ماموران پلیس امنیت اقتصادی فرماندهی انتظامی استان از کارگاه موصوف بازدید کردند.
به گفته او در بازرسی از این کارگاه، ۴ هزار و ۵۱۶ کیلو گرم روغن نباتی احتکار شده کشف و کارگاه 
اعلام  گفت:برابر  استان  انتظامی  فرماندهی  اقتصادی  امنیت  پلیس  رئیس  شد.  پلمب  موصوف 

کارشناسان ارزش کالای مکشوفه بیش از ۹۰۰ میلیون ریال برآورد شده است.
سرهنگ برزگر می گوید: چنانچه مواردی از نگهداری و انبار کالا در منازل، مغازه ها، پارکینگ ها و 
انبار های غیر مجاز مشاهده و یا اطلاعاتی در این خصوص دارند و یا در صورت مشاهده تخلیه و بارگیری 
کالا شامل برنج، آرد، روغن، شکر، رب، گوشت قرمز و مرغ، تخم مرغ، لاستیک، سیمان، روغن موتور 

و  غیره در نقاط پرت و مشکوک را سریعاً با مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ تماس حاصل و اطلاع دهند.
 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف ۱4 دستگاه انواع وسایل نقلیه سرقتی 
جانشین فرمانده انتظامی استان از کشف 7 دستگاه خودرو، ۶ دستگاه موتورسیکلت و یک دستگاه 

دوچرخه مسروقه در ۲۴ ساعت گذشته در قم خبر داد.
سردار اسماعیلی با اعلام این خبر اظهارداشت : با تلاش مأموران انتظامی استان، در شبانه روز گذشته 
۵ دستگاه خودرو پراید، یک دستگاه خودرو پژو، یک دستگاه خودرو وانت، ۶ دستگاه موتور سیکلت، یک 
دستگاه دوچرخه مسروقه کشف شد. وی با بیان اینکه اکثر سرقت ها مربوط به خودرو های پراید مدل 
پایین است، دلیل این سرقت ها را ایمنی پایین وسیله نقلیه و رها کردن آن در سطح شهر و عدم پارک 
نکردن خودرو در پارکینگ های مجاز اعلام کرد و از شهروندان خواست، نسبت به تجهیز خودروها به 

وسایل ایمنی و بازدارنده اهتمام داشته باشند.
  

معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم:

۲۲ تن چوب قاچاق در قم توقیف شد 
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم از توقیف یک دستگاه تریلی و کشف ۲۲ تن چوب قاچاق 
خبر داد.  سرهنگ ولی ترابی گفت: مأموران یگان تکاوری فرماندهی انتظامی استان قم یک دستگاه 
تریلی حامل چوب قاچاق را در کمربندی امام علی )ع( متوقف کردند. به گفته او در بازرسی از داخل 
خودرو توقیف شده ۲۲ تن انواع چوب قاچاق و فاقد هرگونه مجوز کشف و یک نفر در این رابطه دستگیر 
شد. معاون عملیات فرمانده انتظامی استان قم گفت:برابر اعلام کارشناسان ارزش کالای مکشوفه ۲۲۰ 
میلیون ریال برآورد شده است. او گفت: متهم به همراه خودروی توقیفی و کالای قاچاق برای سیر مراحل 

رسیدگی به مرجع ذیصلاح تحویل شد.

  دیگه زیرآبی رفتن تموم شد!

سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم:

۶۰ درصد ناوگان تاکسیرانی قم 
فرسوده است

سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم از آغاز نوسازی 
تاکسی های فرسوده مدل ۱3۸۰ و قبل از آن با منابع داخلی شهرداری و توافق با 

بانک برای واگذاری تسهیلات قرض الحسنه در قم خبر داد. 
علی نیک در گفت وگویی با اشاره به اهمیت نوسازی ناوگان تاکسیرانی اظهار 
داشت: متاسفانه در حال حاضر ۶۰ درصد ناوگان تاکسیرانی در قم فرسوده است، 
در صورتی  که ناوگان تاکسیرانی در شهر قم در انتقال مسافر و سفرهای درون شهری 
سهمی ۱۴ درصدی دارد. وی دغدغه شهرداری مبنی بر نوسازی ناوگان تاکسیرانی 
ناوگان  از متوقف شدن نوسازی  را موردتوجه قرار داد و افزود: شهرداری قم بعد 
تاکسیرانی بعد از قطع تسهیلات دولتی و افزایش قیمت خودرو،  به دنبال راهکارهایی 
برای نوسازی بوده و تلاش  کرده از طریق منابع داخلی و اعطای تسهیلات کم بهره 
بتواند در این حوزه گام های موثری بردارد. وی  از برنامه ریزی های این سازمان برای 
نوسازی تاکسی های فرسوده مدل ۱3۸۰ و قبل از آن خبر داد و تصریح کرد: با 
پیگیری های انجام شده توانسته ایم از طریق منابع داخلی و توافق با بانک، طرح 

نوسازی تاکسی های فرسوده مدل ۱3۸۰ و قبل از آن را به صورت پایلوت آغاز کنیم.
وی از اعطای وام یک میلیارد ریالی به متقاضیان خبر داد و خاطرنشان کرد: با توجه 
به توافقی که با بانک انجام شده تسهیلاتی به مبلغ یک میلیارد ریال به متقاضیان 
اختصاص داده شده و روند اداری افرادی که ثبت نام کرده اند در حال انجام بوده و 
تعدادی از پرونده ها به بانک ارجاع داده شده است. نیک همچنین نحوه پرداخت 
مابه التفاوت قیمت خودروها را تشریح کرد و گفت: قیمت خودرو تاکسی پژو حدود 
یک میلیارد و ۴۲۰ و تاکسی سمند نیز در حدود یک میلیارد و ۶۲۰ میلیون ریال 
است، که صاحبان خودرو باید مابه التفاوت آن را شخصا پرداخت و همچنین می توانند 

خودروی خود را نیز به عنوان خودرو اسقاطی فروخته و مبلغ آن را نیز دریافت کنند.
وی در پایان با تاکید دوباره بر نوسازی ناوگان تاکسیرانی بیان کرد: این طرح 
به صورت پایلوت آغازشده و در صورت موفقیت ادامه پیدا خواهد کرد تا بتوانیم در 
کمترین زمان شاهد نوسازی و کاهش عمر ناوگان تاکسیرانی بوده و خدمات مطلوبی 

را به شهروندان ارائه دهیم.
  

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم خبرداد:

افزایش تعرفه عوارض  شهرداری قم
 در سال آینده 

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم گفت: از شهروندان درخواست 
می شود بدهی خود در خصوص عوارض های شهرداری را تا پایان سال پرداخت کنند 

تا مشمول تعرفه جدید در سال آینده نشوند. 
محمد وحیدنیا در گفت وگو با خبرنگاران، با اشاره به رشد تعرفه عوارض در بودجه 
سال آینده، اظهار داشت: از شهروندان درخواست می شود بدهی خود در خصوص 
عوارض های شهرداری را تا پایان سال پرداخت کنند تا مشمول تعرفه جدید در سال 
آینده نشوند. مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم، تعرفه و عوارض مربوط 
به خودرو را مورد توجه قرار داد و اظهار داشت: طبق قانون مالکان خودرو موظف 
هستند به صورت سالانه عوارض خودروی خود را پرداخت کنند در غیر این صورت 
مشمول جریمه های پیش بینی شده در قانون می شوند. وی با درخواست از اصناف 
قم در مورد پرداخت تسویه حساب بدهی های صنفی، تأکید کرد: از اصناف شهر قم 
نیز درخواست می شود تا قبل از پایان سال جاری نسبت به تسویه کامل بدهی های 
خود اقدام نمایند، پرداخت عوارض اصناف با برون سپاری های انجام شده توسط 
خود اتاق اصناف انجام می گیرد. وحیدنیا با بیان اینکه عوارض برخی گروه ها مانند 
هم اکنون  کرد:  خاطرنشان  می شود،  دریافت  حضوری  به صورت  وکلا  و  پزشکی 
پرداخت عوارض خودرو و اصناف برون سپاری شده و شهروندان می توانند از طریق 

درگاه های مختلف نسبت به پرداخت عوارض خود اقدام کنند.
 

مدیر منطقه دو شهرداری قم :

تفکیک و خریدوفروش اراضی 
کشاورزی منطقه تخلف است

مدیر منطقه دو شهرداری قم از رفت وروب و نظافت شهری سه میلیون مترمربع از 
معابر و شوارع این منطقه به صورت روزانه خبر داد.

رضا رحیمی سرانه فضای سبز شهری منطقه دو را حدود سه مترمربع دانست و 
اظهار داشت: البته با استانداردهای لازم فاصله داریم ولی با فضای سبز جنگلی 

سرانه بیش از این میزان است.
وی با بیان اینکه نوع دسترسی شهروندان و بوستان های محلی با متراژهای کم 
ازجمله دغدغه های شهروندان است، افزود: کاشت درختان مثمر همچون توت، 
زیتون و انار در بوستان های قم در دستور کار است که در کنار توسعه فضای سبز به 
آن توجه داریم. مدیر منطقه دو شهرداری قم وضعیت جمع آوری پسماند در سطح 
به مشارکت  اقدامات شهرداری  از  و گفت: بخشی  داد  قرار  موردتوجه  را  منطقه 
شهروندان برمی گردد و باید همراه باشند و زباله را ساعت ۲۱ تا ۲۴ قرار دهند ولی 

گاهی زباله ها را صبح می گذارند که این ها هزینه های شهر را افزایش می دهد.
وی با تأکید بر اینکه سه میلیون مترمربع روزانه نظافت در سطح معابر داریم و ۱۲۰ 
تن زباله جمع آوری می شود، ادامه داد: یکی از دغدغه ها وجود موش مربوط به 
فاضلاب خاکستری است که به انهار انتقال می دهند. رحیمی گاراژهای ضایعاتی در 
سطح منطقه را موردتوجه قرارداد و گفت: بیش از ۱۰۰ مورد ضایعاتی در شهر بوده 
که امروز به 3۰ مورد رسیده است، که برنامه ریزی شده است که تا با توجه به ظرفیت 
خوبی که در جاده اراک ایجادشده منتقل شوند. وی در مورد تعیین تکلیف زمین های 
واقع در کمربندی امام علی)ع( در قسمت این منطقه یادآور شد: این محدوده خارج 
از حریم شهر است و هرگونه خریدوفروش این اراضی که کاربری آن کشاورزی است 

جرم بوده و شهروندان برای خرید زمین استعلامات لازم را بگیرند.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم :

قم نخستین مجری طرح فاصله طولی 
خودرو در کشور شد 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از اجرای نمادهای حفظ فاصله طولی 
خودرو برای نخستین بار در کشور در قم خبر داد. 

مسعود طبیبی در گفت وگویی با اشاره به طرح مجموعه مدیریت شهری قم در 
اجرای نمادهای فاصله طولی خودروهای عبوری در معابر شهری گفت: طبق ماده 
۱73 آیین نامه راهنمایی و رانندگی، رانندگان باید فاصله طولی مناسب با خودروی 
جلویی را حفظ کنند. او اهمیت حفظ فاصله طولی بین خودروهای سواری را مورد 
توجه قرار داد و گفت: رعایت فاصله طولی در کاهش تصادف ها و کنترل خودروهای 
سواری توسط رانندگان اثر مستقیمی دارد. معاون شهردار قم با اشاره به اجرای طرح 
رعایت فاصله طولی در شهر قم گفت: در این طرح، شهرداری قم در طول مسیر 
نمادهای زردرنگی را در بلوار و معابر شهری طراحی می کند و فاصله طولی خودرو 
با خودروی مقابل زمانی اصولی و ایمن است که راننده حداقل دو نماد زردرنگ 
ترسیم شده بر محور را به راحتی رویت نماید. طبیبی با بیان این که اجرای نمادهای 
حفظ فاصله طولی برای نخستین بار در ایران از سوی شهرداری قم اجرایی شده 
است، گفت: این طرح در مرحله نخست در بلوار غدیر عملیاتی شده و به تدریج در 

سایر معابر شهری نیز اجرا می شود.
 

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد:

اجرای 4۰ هزار متر خط کشی معابر 
اطراف مسجد جمکران 

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت :اجرای۴۰ هزار متر 
خط کشی های ترافیکی شامل خطوط ممتد طولی و خطوط منقطع، ضمن تغییر 
چهره معابر مجاور مسجد مقدس جمکران عامل افزایش ایمنی خودروهای سواری، 

تردد ایمن عابرین پیاده و کنترل و هدایت ترافیک در این معابر خواهد شد.
حسین شعبان زاده در این خصوص گفت: فارغ از اینکه امسال با توجه به شرایط 
کرونا در کشور و شهر قم مراسم جشن برگزار شود یا ممنوعیت های اعمال گردد، 
سازمان ترافیک نیز همچون سایر قسمت های شهرداری آمادگی خود را جهت 
بزرگداشت جشن جهانی میلاد مهدویت اعلام نموده و اقدامات تخصصی در این 

زمینه را در دستور کار خود دارد.

رییس روابط عمومی آموزش و پرورش  استان قم:

فعالیت مهدکودک ها و پیش دبستانی های قم غیرحضوری است

استاندار در جلسه با مشاوران بانوان دستگاه های اجرایی قم، گفت: برنامه های 
فرهنگی استان باید با محوریت حرم مطهر حضرت معصومه )س( انجام شود.

بانوان  مشاوران  با  نشست  در  چهارشنبه   روز  شاهچراغی،  تقی  محمد  سید 
دستگاه های اجرایی استان با اشاره به اینکه وجود حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه 
)س( بهترین کانون رویش، جهش و گسترش تمدن اسلامی است گفت: این بارگاه 
مقدس ظرفیت های بسیاری را در عرصه های مختلف برای قم ایجاد کرده است که در 
هیچ جای ایران وجود ندارد از این رو همه دستگاه های اداری، فرهنگی و آموزشی باید 
تلاش کنند برنامه های فرهنگی خود خصوصا در بخش حجاب و عفاف و پرورش دانش 

آموزان را با محوریت این مکان مقدس انجام دهند.
شاهچراغی همچنین ارتباط موثر و بیش از پیش جامعه الزهرا با مراکز آموزشی با 
محوریت دانش آموزان را در ترویج فرهنگ اسلامی موثر دانست و گفت: آتش به اختیار 
بودن در عرصه فرهنگی یعنی دلسوزان انقلاب در هر عرصه و جایگاهی که هستند 

مجاهدانه در برابر تهاجم فرهنگی دشمنان اسلام بایستند.
وی بهره گیری از سیستم های مردم نهاد و استفاده درست از ظرفیت های رسانه ایی 
را از دیگر عوامل موثر در مقابله با تهاجم فرهنگی دشمنان برشمرد و افزود: کار های 
بسیاری صورت می گیرد، اما به دلیل اینکه از ظرفیت رسانه به خوبی استفاده نمی شود 
کار های ارزشمندی که صورت می گیرد دیده نمی شود حال آنکه در مقابل رسانه های 
فرصت طلب معاند از کوچکترین بهانه بیشترین بهره را به سود خود می برند.استاندار 
افزود: چرا باید فیلم مو قعیت مهدی تولید شود درحالیکه برخی بگویند این حرف ها 
متعلق به دهه ۶۰ است این فضای ایجاد شده نشان می دهد که ما در انتقال پیام های 

ارزشی انقلاب اسلامی ضعف رسانه ای داریم.
شاهچراغی در ادامه با اشاره به اینکه بخشی از ناهنجاری های اجتماعی ریشه در 
اقتصاد دارد گفت: در قم جمعیت قابل ملاحظه ای از بانوان یا بدسرپرست هستند 
یا بی سرپرست که نیاز به حمایت دارند ایجاد اشتغال خانگی و راه اندازی بازارچه ها 
کمک زیاد به خوداتکایی این بخش از جامعه دارد. وی در پاسخ به سوال مطرح شده در 
خصوص نحوه مصوبه دورکاری بانوان کارمند با فرزند زیر ۶ سال هم گفت: این مصوبه 
دولت است که ابلاغ شده و اگر در سازمانی به آن عمل نمی شود باید اختصاصی مطرح 
شود تا بررسی شود. استاندار در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه حجاب 
یک تکلیف عمومی و یک ضرورت انسانی است که در همه ادیان به آن توجه شده که 
حاکمیت هم در این خصوص مسئولیتی دارد که باید به آن عمل شود گفت: متاسفانه 
اینکه در دوره ها و در طول مدت ۱۰ سال برخی خرابکاری ها رخ داده است را نمی توان 

در کوتاه مدت حل کرد.
شاهچراغی رعایت نکردن حرمت روابط زن و مرد در محیط های اداری را یکی دیگر 
از عوامل آسیب رسان به نظام خانواده برشمرد و بر لزوم توجه به رعایت اخلاق اسلامی 
تاکید کرد و گفت: آنچه که در ادارات لازم است بیش از پیش مورد توجه قرار گیرد 
فرهنگ سازی نماز به وقت و رعایت حجاب و عفاف است.در پایان این جلسه از ۴ نفر از 

مشاوران بانوان بازنشسته با اهداء لوح تقدیر تجلیل شد.
 استاندار قم تاکید کرد؛

ضرورت توجه به معماری اسلامی در فضاسازی شهری  و ساخت مسکن 
استاندار قم  همچنین عصرروز پنجشنبه در نشست تجلیل تعدادی از مهندسان 
استان که به مناسبت روز مهندس برگزار شد بر ضرورت توجه به مبانی معماری اسلامی 

در فضاسازی شهری و ساخت مسکن در قم تاکید کرد.
سیدمحمدتقی شاهچراغی بیان اینکه مهندسین باید از نگاه دولتی بپرهیزند، مردمی 
سازی مجموعه  نظام مهندسی را ضروری دانست و گفت: مطالبه گری و ارائه  راه حل در 

مسیر اصلاح مشکلات باید در دستور کار این نهاد باشد.
وی آموزش و توانمندسازی را بستر رشد و توسعه دانست و افزود: بایستی بر اساس 

شرایط اقلیمی، بومی و فرهنگی استان، در حوزه مهندسی کشاورزی و مسکن، برنامه 
ریزی آموزشی انجام شود.

شاهچراغی بحث طرح مسکن ملی و معماری شهری را به عنوان دو بحث اولویت 
دار برای قم مورد توجه قرار داد و گفت: با بهره گیری از ظرفیت مهندسین، باید این دو 

مسئله  مهم با جدیت پیگیری شوند.
استاندار قم با بیان اینکه زندگی در جامعه  اسلامی باید مطابق شئونات و معیار های 
دینی باشد، تصریح کرد: مهندسین در فضاسازی و طراحی معماری بر اساس سبک 

زندگی اسلامی نقش موثری ایفا می کنند.
در پایان این نشست ضمن رونمایی از کتاب درسنامه اخلاق مهندسی، از تعدادی از 

مهندسین برگزیده استان قم با اهدای لوح سپاس قدردانی شد.
دانش آموزان ابتدایی در ۲ گروه جداگانه به مدرسه می روند

 استاندار قم همچنین در جلسه ستاد کرونا گفت: فعالیت مدارس ابتدایی استان به 
صورت حضور دانش آموزان در دو گروه الف و ب خواهد بود و آموزش و پرورش نیز باید 

نهایت نظارت و دقت را بر رعایت دستورهای بهداشتی اِعمال کند. 
سید محمدتقی شاهچراغی همچنین اظهار داشت: همه دستگاه ها در نظارت 
دستورهای بهداشتی وظیفه دارند ضمن اینکه سازمان ها و اداره ها باید الگوی رعایت 
دستورهای بهداشتی باشند و بر نیروها و مجموعه های زیر دست خود نظارت کنند. 
استاندار قم همچنین در خصوص فعالیت مدارس ابتدایی نیز بیان کرد: فعالیت 
مدارس به صورت حضور دانش آموزان در دو دسته الف و ب خواهد بود و آموزش و 

پرورش نیز باید نهایت نظارت و دقت را بر رعایت دستورهای بهداشتی داشته باشد.
 مشکلات نقاط حادثه خیز قم رفع شود 

تلاش  لزوم  استان  ترافیک  هماهنگی  شورای  جلسه  در  همچنین  شاهچراغی   
حداکثری برای رفع کامل مشکل های نقاط حادثه خیز و حادثه ساز محورهای درون 

شهری و برون شهری این استان را خواستار شد. 
وی، طی سخنانی اجرایی شدن مصوبه های قبلی شورای ترافیک را ضروری خواند و 
اظهار داشت: باید تاثیر تصمیم ها و برنامه های این شورا در کاهش تصادف ها و تلفات در 

محورهای درون شهری و برون شهری استان دیده شود.
وی با تاکید بر اقدام هماهنگ دستگاه های متولی در حوزه ترافیک افزود: اولویت های 
ترافیکی استان مشخص و برای رفع مشکل ها زمانبندی شود و مسئولان مربوطه در 

زمانبندی مشخص شده باید پاسخگو باشند.
شاهچراغی همچنین استفاده از فن آوریهای نو و تجربه های سایر استان ها در اصلاح 
معابر و محورهای درون شهری و برون شهری را ضرورری دانست و خاطر نشان کرد: در 
موضوع ترافیک جان مردم بسیار با اهمیت است و باید با بضاعت موجود حداکثر تلاش 

برای رفع کامل مشکل ها نقاط حادثه خیز و حادثه ساز استان صورت گیرد.

استاندار قم تاکید کرد:

حرم مطهر بانوی کرامت، محور اقدامات فرهنگی 

 رییس اداره روابط عمومی و اطلاع رسانی آموزش 
و پرورش استان قم گفت: با توجه به مصوبه مورخ 
چهارم اسفندماه جاری ستاد پیشگیری، هماهنگی 
و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران استان فعالیت 
کلیه مهدهای کودک، پیش دبستانی ها تا اطلاع ثانوی 

غیرحضوری می باشد. 
مدارس  کلیه  همچنین  افزود:  رضایی  غلامرضا 
استان اعم از استثنایی، دوره های اول و دوم ابتدایی 
و متوسطه، هنرستان های کاردانش و فنی و حرفه ای 
همچنین   و  غیردولتی(  و  روستا)دولتی  و  شهر  در 
آموزشگاه های علمی آزاد وابسته به آموزش وپرورش 

و مراکز آموزش زبان از تاریخ شنبه 7 اسفندماه در دو 
گروه )الف و ب( و به صورت آموزش ترکیبی حضوری 
و غیرحضوری فعالیت خواهند نمود. وی به مدیران 
و  روزانه  غربالگری  به  نسبت  کرد:  توصیه  مدارس 
دارای  و همکاران  تفکیک دانش آموزان  و  شناسایی 
آموزشی  واحد  به  ورود  از  قبل  علائم سرماخوردگی 
کرد:  اضافه  وی  فرمایند.    معمول  را  لازم  اقدامات 
همچنین رعایت دستورالعمل های بهداشتی به ویژه 
تهویه کلاس ها، استفاده از ماسک در تمامی ساعات 
حضور دانش آموزان و همکاران در واحدهای آموزشی و 
رعایت فاصله گذاری مناسب مورد انتظار جدی است. 

رضایی  ادامه داد:  استفاده از آب سردکن  و عرضه 
هرگونه مواد غذایی در بوفه مدارس ممنوع است که 
داشته  نظارت دقیق  نیز  زمینه  این  در  باید  مدیران 

باشند.
وی تصریح کرد: بدون شک نظارت شایسته مدیران، 
معاونان و  معلمان و بهره مندی از ظرفیت انجمن های 
شناسایی  و  کنترل  خصوص  در  مربیان  و  اولیا 
دانش آموزان دارای علائم سرماخوردگی و ترغیب و 
تشویق آن ها در راستای تکمیل زنجیره واکسیناسیون 
در پیشگیری از شیوع بیماری کرونا بسیار موثر خواهد 

بود.

مدیرکل دفتر اجتماعی فرهنگی استانداری قم با تاکید بر پرهیز سازمان ها و 
تشکل های مردم نهاد این استان از فعالیت های سیاسی گفت: به هیچ وجه از 

تشکل های مردم نهاد فعالیت سیاسی پذیرفته نیست. 
حسین غریب روز پنجشنبه در نشست صمیمی با تشکل های مردم نهاد قم در 
تالار کرامت استانداری طی سخنانی اظهار داشت: تشکل های مردم نهاد استان 
باید تا قبل از پایان سال جاری گزارش عملکرد مالی و اجرایی خود را به دفتر 
اجتماعی  استانداری ارسال کنند. وی با بیان اینکه دفتر اجتماعی استانداری به 
صورت دوره ای از تشکل های مردم نهاد استان بازرسی به عمل می آورد گفت: در 
حال حاضر منتظر گزارش های مربوط به این بازرسی ها و جمع بندی نهایی آن به 
منظور ارزیابی عملکرد تشکل ها هستیم. غریب با تاکید بر اینکه تشکل های مردم 
نهاد استان فعالیت های تخصصی خود را مطابق اساس نامه، نیازها و مشکل های 
بومی تنظیم کنند خاطرنشان کرد: تشکل ها به کارهای جانبی کمتر بپردازند 
و به اصل کار اساس نامه توجه داشته باشند. مدیرکل اجتماعی استانداری قم 
همچنین ضرورت همکاری تشکل های استان با شورای آموزش و پرورش و 
شورای پشتیبانی نهضت سوادآموزی را مورد توجه  قرار داد و یادآور شد: تشکل ها 
اگر نیازمند برگزاری کارگاه آموزشی با موضوع خاصی هستند، تحت هر شرایط و 

برنامه ای با دفتر اجتماعی استانداری هماهنگ کنند.
نقش محوری مساجد در پیشبرد اهداف تشکل های مردم نهاد 

غریب در ادامه با اشاره به نقش محوری مساجد در پیشبرد اهداف تشکل های 
مردم نهاد بیان داشت: حضور تشکل ها در نمازهای جماعت و برنامه های مسجدِ 
محله ای که تشکل در آن حضور دارد را ضروری می دانیم، چرا که آسیب  شناسی 

محله و پی بردن به اوضاع و شرایط آن از طریق مسجد امکان پذیر می باشد.
مدیرکل اجتماعی استانداری قم در ادامه خطاب به تشکل های مردم نهاد این 
استان گفت: اگر طرح و پروژه ای با موضوع اجتماعی دارید، آن را تا قبل از ۲۰ 

اسفندماه به دفتر اجتماعی استانداری  ارسال نمایید.
وی اضافه کرد: هنوز اعتباری برای طرح های مشارکتی مشخص نشده، اما 

یک هیات داوری را برای بررسی طرح ها در نظر گرفتیم.
غریب با تاکید بر پرهیز تشکل های مردم نهاد این استان از فعالیت های سیاسی 
گفت: به هیچ وجه از تشکل های مردم نهاد فعالیت سیاسی پذیرفته نیست، و اگر 

اتفاقی را گزارش کنند، پیگیری خواهیم داشت.
وی  گفت: تلاش داریم تا در سال ۱۴۰۱ در هر فصل حداقل یک نشست را با 

تشکل های مردم نهاد استان داشته باشیم.

مدیرکل دفتر اجتماعی فرهنگی استانداری قم:
تشکل های مردم نهاد از فعالیت سیاسی پرهیز کنند

طرح:مهدی عزیزی
سخنگوی صنعت برق گفته با افزایش تعرفه های مشترکین پرمصرف و محاسبه پلکانی مصرف برق این مشترکین، این بخش با 

قبوضی بیش از 15 میلیون تومان مواجه خواهند شد.


